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Ulaznica za Evropu
Bli`i se zna~ajan trenutak za Srbiju,

za EPS i EMS. U septembru potpisujemo
zna~ajan dokument - Ugovor o formirawu
energetske zajednice jugoisto~ne Evrope.
Najavquje se da }e sve~ano potpisivawe
biti pod pokroviteqstvom Vlade Velike
Britanije i premijera Tonija Blera. Time
}e se zavr{iti slo`ene aktivnosti koje
su prakti~no bile priprema elektroener-
getskih sistema zemaqa ovog regiona za
wihovo integrisawe u unutra{we tr`i-
{te  Evropske unije.  

Potpise na taj va`an dokumenat iz
oblasti energetike stavi}e predstavnici
vlada svih zemaqa ovog regiona: Rumunije,
Bugarske,  Turske,  Albanije,  Hrvatske,  Bo-
sne i Hercegovine,  Makedonije,  Srbije,
Crne Gore,  kao i Misije privremene uprave
UN na Kosovu.  Re~ je o konstituisawu je-
dinstvenog tr`i{nog i regulatornog pro-
stora za promet elektri~ne energije na tr-
`i{nim principima.  Da bi se obezbedilo
takvo tr`i{te, sa jakim institucijama i
efikasnim nadzorom,  ugovorne strane su
odlu~ile da formiraju energetsku zajedni-
cu na bazi me|udr`avnog sporazuma.  

Elektri~na energija,  pre svega,  ne po-
znaje granice.  @ice i dalekovodi,  razme-
na  struje,  pozajmice u kriti~nim situaci-
jama i drugo, samo su deo poslova na koji-
ma su elektroprivrede ovih zemaqa i
prethodnih godina uspe{no sara|ivale.
I to bez obzira na me|usobne antagonizme
i na zahteve dnevne politike.  Energeti-
ka,  a naro~ito elektroenergetika,  ru{i-
la je takve zidove i nije nimalo slu~ajno
da je ova oblast "izabrana" kao prva kqu~-
na spona u razvoju demokratskih procesa u
zemqama jugoisto~ne Evrope.

U prethodnim fazama Srbija je ve}
potpisala dva memoranduma o saradwi,
koji za zemqe potpisnice nisu imali oba-
vezaju}e dejstvo.  Prvi takav akt - Memo-
randum o kreirawu regionalnog tr`i{ta
elektri~ne energije u jugoisto~noj Evropi
i wenog integrisawa u  interno tr`i{te
Evropske unije,  Vlada Srbije je potpisa-
la u 2001. godini, pri ~emu je ukazano na
to da u formirawu tr`i{ta jugoisto~ne
Evrope problem predstavqa teritorija
Kosova i Metohije,  koja je prema Rezolu-
ciji UN 1244 integralni deo SCG i nema
formalno-pravnih atributa dr`ave.  Ze-
mqe ovog regiona uva`ile su taj problem
i prihvatile su da se u skladu sa tim do-
nose i kona~ne odluke.  Delegacija Vlade
Srbije  drugi memorandum o saradwi pot-
pisala je u julu pro{le godine.  Iako su
ova dokumenta po pravnoj snazi neobave-
zuju}a,  zemqe potpisnice su prihvatile
ubrzano ispuwavawe postavqenih uslo-
va,  kao {to su,  recimo,  formirawe  in-

Miodrag Filipovi}

stitucija sistema ( regulatorne agencije,
pre svega) i postizawe kompatibilnosti
propisa u energetici sa evropskim zako-
nodavstvom.  Predstoji,  zna~i,  i harmo-
nizacija pravnog i instucionalnog okvira
sa regulativom EU.  Pri tome,  svakako,
ima}e se u vidu specifi~nosti ovog regi-
ona i svake od ugovornih strana,  zbog ~e-
ga bi trebalo pa`qivo projektovati pro-
ces tog prilago|avawa.    

Evropska unija procese razvijawa
energetskog tr`i{ta jugoisto~ne Evrope
nastavi}e i  finansijski da poma`e po-
voqnim kreditima u okviru ������proje-
kata. Ciq je da se celi region integri{e
u Evropsku uniju,  ~ime  }e stvoriti tr`i-
{te od preko 600 miliona stanovnika u 35
dr`ava. 

Posle svega dileme nema - u EPS- i
EMS-u uskoro ni{ta ne}e biti kao {to je
bilo do sada. EPS i EMS, sada{wi Elek-
troistok, mora}e mnogo da rade kako bi,
kao nekada, stale rame uz rame sa veli-
kim elektroprivredama. Ali, dana{wi
EPS, uz sve mane koje ima, ipak je perjani-
ca srpske privrede koja se vi{e uva`ava
u Evropi nego kod ku}e. Stru~waci iz
EPS-a su, uostalom, u tu Evropu uvek ula-
zili kroz {irom otvorena vrata, kada su
drugima iz Srbije ta vrata bila zatvore-
na.  Prolaznici kroz srpsku politi~ku
scenu, ~iji uticaj ne smemo da potcenimo,
predwa~e u omalova`avawu svega {to se
uradi u EPS-u. Za wih nije bitna ni ~iwe-
nica da }e taj "dinosaurus" biti prva srp-
ska firma koja }e postati deo ujediwenog
evropskog tr`i{ta.   

UVODNIK



Novi BTO sistem na PK
"Tamnava - Zapadno poqe"
sa radom }e startovati po-

lovinom avgusta.  Najve}i problem za
daqi razvoj ovog basena predstavqa
eksproprijacija zemqi{ta,  re~eno
prilikom posete dr Vladimira \or-
|evi}a,  generalnog direktora EPS-a
RB "Kolubari"

Hidroelektrani "Vu~je",
koja u 2005. navr{ava 102 go-
dine neprekidnog rada, sve-

~ano }e se 25 juna, dodeliti plaketa sa
najve}im svetskim priznawem za do-
prinos u o~uvawu svesti o zna~aju
elektrotehnike u svetu i za wen uku-
pan istorijat

37

Do 2015. godine u srpsku
energetiku trebalo bi da se
ulo`i oko sedam milijardi

dolara.  Do 2007. godine energetski
sektor }e postati deo energetskog tr-
`i{ta Evrope

18
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Ni iz drugog poku{aja EPS nije uspeo da
sprovede proceduru javne nabavke 20.000
ure|aja za merewe elektri~ne energije i

upotrebi za te namene 115 miliona dinara sopstvenih
sredstava.   Drugi tender poni{tila je Komisija za za-
{titu prava u Upravi za javne nabavke,  postupaju}i po
zahtevima razo~aranih ponu|a~a

44
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Posle 35 godina od pu{tawa u rad prvih agre-
gata,  HEPS "\erdap" dobio vodoprivrednu do-
zvolu.  Uslovi pod kojima ona va`i zahtevaju i

ispuwewe odre|enih obaveza,  kao {to su pra}ewe utica-
ja uspora Dunava na akumulaciju i priobaqe 

46

Hotel "Park",  kao
i ceo Turisti~ki
centar "Budva,  na

najlep{em mestu od svih bu-
dvanskih turisti~kih objeka-
ta,  za goste radi sedam mese-
ci.  U celom Centru zaposle-
no samo 18 qudi,  a u sezoni
da bi se primilo vi{e od hi-
qadu gostiju wihov broj i to
na ugovor pove}ava se na 120.  

62

Na razli~itim poslovima u drugim EPS-
ovim preduze}ima i izvan EPS-a privre-
meno je anga`ovano oko 1.100 radnika,

{to je gotovo tre}ina od ukupnog broja zaposlenih. 

48
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Danas nema zemqe u svetu u kojoj nisu u
toku procesi restrukturisawa energet-
skog sektora, gde se ne sprovodi novo or-
ganizovawe, postavqa liberalizovano
tr`i{te elektri~ne energije, radi na
dono{ewu nove zakonske regulative. Sa
sigurno{}u se mo`e re}i da su ovo naj-
slo`eniji reformski procesi za svaku
dr`avu, a posebno za zemqe u tranziciji,
s obzirom na potrebno znawe, iskustvo,
du`inu trajawa i finansijska sredstva.
Promene se ne doga|aju spontano; moraju
se osmisliti, podsticati, kontrolisati.

Ovo je, pored ostalog, istakao Radomir
M. Naumov, ministar za rudarstvo i
energetiku i predsednik ��������	


na otvarawu ovog  savetovawa koje je oku-
pilo rekordan broj stru~waka sa svih
prostora nekada{we Jugoslavije. Po-
zdravqaju}i prisutne i po`elev{i im
dobrodo{licu,  Naumov je rekao da se
stru~waci ovog profila okupqaju svake
druge godine, da bi saznawa me|usobno
razmenili i unapredili. Preneo je i po-
zdrave @ana Kovala, generalnog sekre-

tara Me|unarodne konferencije za ve-
like elektri~ne mre`e.

- Na po~etku 21. veka elektroprivred-
na delatnost {irom sveta suo~ila se sa
dramati~nim promenama uslovqenim,
pre svega, prihvatawem koncepta odr`i-
vog razvoja energetike  Takav razvoj pod-
razumeva kori{}ewe prirodnih dobara
na na~in  koji treba da omogu}i o~uvawe
energetskih resursa i `ivotne sredine
za budu}e generacije, u uslovima rasta
potro{we elektri~ne energije i ogra-
ni~enih resursa za wenu proizvodwu.
Zna~ajno su potencirani zahtevi za pove-
}awem energetske efikasnosti u proiz-
vodwi, potro{wi i distribuciji elek-
tri~ne energije, pove}awem pouzdanosti
napajawa potro{a~a, adekvatnom za{ti-
tom ~ovekove sredine i ukidawem mono-
pola u ovom sektoru. Ovi zahtevi doveli
su do reformi u elektroenergetskom sek-
toru, tako da danas nema zemqe u svetu gde
one nisu u toku - rekao je Naumov.

Da bi se izgradilo organizovano i
konkurentno tr`i{te, nastavio je Nau-

mov, potreban je veliki intelektualni,
stru~ni i dru{tveni napor. Na niz otvo-
renih pitawa, od tehni~kih do politi~-
kih,  jo{ se  ne znaju odgovori. ���	
 -
Me|unarodna organizacija za velike
elektri~ne mre`e, kako je istakao Nau-
mov, najuticajnija je stru~na organizaci-
ja elektroenergeti~ara u svetu i okupqa
53 dr`ave sa svih kontinenata, pa je i u
ovom, za prognoze nezahvalnom momentu,
preuzela ulogu lidera.

- Na pro{logodi{wem zasedawu u
Parizu zato se radilo po novoj organi-
zaciji tehni~kih i studijskih komite-
ta, ~iji je sadr`aj rada prilago|en
upravo aktuelnoj problematici u elek-
troenergetskom sektoru. Osnovani su
posebni komiteti iz oblasti tr`i{ta
elektri~ne energije, distributivnih
sistema, distribuirane proizvodwe i
za{tite `ivotne sredine. ����� ���

�	
� nastavqa tradiciju Komiteta ���
�	
, {to je u Parizu i priznato. Ovo je
prilika da se sagledaju rezultati ak-
tivnosti 16 studijskih komiteta i wi-

Obostrani je interes zemaqa
Evropske unije i zemaqa
tzv. zapadnog Balkana da se
trasira put evropskih in-

tegracija kojim }e se ovaj region naj-
br`e pridru`iti razvijenim zemqa-
ma Starog kontinenta. Zbog toga
{to je u gotovo svim zemqama  jugoi-
sto~ne Evrope elektroenergetski
sektor najboqe organizovan,  odlu-
~eno je da integracija po~ne ba{ u
ovom domenu. Povezivawe po~iwe
formirawem energetske zajednice
jugoisto~ne Evrope, ~ime se stvaraju
pravni osnovi za panevropsku inte-
graciju energetike. Srbija je, stvo-
riv{i odgovaraju}u normativnu

strukturu, uspela da nadoknadi svoje
zaostajawe iz prethodnog perioda i
sada u integrativnom procesu u~e-
stvuje ravnopravno sa ostalim ze-
mqama regiona. To je veliki napre-
dak, ali istovremeno i izuzetna od-
govornost energetskog sektora za
ukupnu integraciju na{e zemqe u
Evropsku uniju.

Ovo je re~eno na 27. savetovawu Ju-
goslovenskog komiteta Me|unarod-
nog saveta za velike elektri~ne mre-
`e, koje je od 29. maja do 3. juna odr-
`ano na Zlatiboru. Najja~a strukov-
na organizacija u Srbiji, Crnoj Go-
ri i Republici Srpskoj okupila je
ovoga puta rekordan broj u~esnika

(oko hiqadu), a na savetovawu su u~e-
stvovali i jedan premijer, ~etiri
ministra, direktori svih elektroe-
nergetskih kompanija, kao i kompa-
nija ~iji su proizvodni programi,

Energetika prva 
ide u Evropu
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Rekordan broj u~esnika, 
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hovih ~lanova u posledwe dve godine.
Savetovawe se odvija i u vreme primene
Zakona o eneregetici, kao i Strategije
razvoja energetike do 2015. godine, koji
su definisali nove okvire rada u ener-
getskom sektoru.

- Na ovaj na~in, ~lanovima ��������

	
� otvorena su {iroka podru~ja sa no-
vim stru~nim izazovima. Ulo`eni su ve-
liki napori na pripremi referata i do-
brih uslova za odr`avawe savetovawa.
Odabranih 209 referata, razmatra}e se
na 16 radnih grupa, a bi}e organizovane
i aktuelne teme, upravo na najva`nija do-
ga|awa u oblasti formirawa energetske
zajednice zemaqa jugoisto~ne Evrope -
rekao je Naumov. �

usluge ili investicije u korelaciji
sa energetikom. 

U ime Vlade Srbije i svoje ime, sa-
vetovawe je otvorio premijer Voji-
slav Ko{tunica.    �

����������	
�������������	


Elektroenergetski sistem na{e ze-
mqe predstavqa segment koji predwa~i u
integrativnim evropskim procesima.
Vlada Srbije posve}uje veliku pa`wu
regionalnoj saradwi i smatramo da ovaj
skup ima poseban zna~aj za na{u dr`avu,
kao i za sve zemqe u~esnice. Mi smo uve-
reni da regionalna saradwa zapravo
predstavqa osnovu za uspe{nu integra-
ciju svih zemaqa regiona u Evropsku
uniju. Ovo je ,pored ostalog, istakao  Vo-
jislav Ko{tunica, predsednik Vlade Re-
publike Srbije  otvaraju}i 27. savetova-
we �������	
�.

- Zaista mi je veliko zadovoqstvo {to
prisustvujem otvarawu ovog savetovawa.
Tradicija va{e organizacije, koja je du-
`a od pola veka, pouzdano svedo~i o
strukovnom udru`ewu, koje ima i snage i
znawa i sposobnosti da pozitivno uti~e
na razvoj na{e privrede u celini. S pra-
vom se mo`e re}i da ovaj skup na najboqi
na~in ukazuje na uspe{nost va{e struke
i na punu spremnost na razmenu znawa,
sve do prihvatawa i uva`avawa standar-
da, koji proizlaze iz postoje}ih evrop-
skih integrativnih procesa. Vi ste u
sektoru elektroenergetike, i kada se
osvrnemo unazad na veoma te{ke godine,
uvek uspevali da odr`ite zavidan nivo
stru~nosti, pa i da u najte`im situaci-
jama prona|ete veoma uspe{na re{ewa za
o~uvawe i unapre|ewe elektroenerget-
skog sistema. Sektor energetike je od
vitalnog zna~aja za Srbiju i za ukupan
razvoj na{e privrede i zbog toga je vi{e
nego zna~ajno da se u ovoj oblasti {to
br`e i u {to ve}oj meri uhvati korak sa
evropskim standardima i dostignu}ima.
Elektroenergetskom sektoru Srbije, kao
najzna~ajnijem privrednom osloncu ze-
mqe, pripada zadatak da bude nosilac
novih razvojnih privrednih projekata,
novih ideja, da bude nosilac ukupne mo-
dernizacije i ukupnog privrednog raz-
voja Srbije - rekao je Ko{tunica.

Premijer se potom osvrnuo na zna~aj
stvarawa regionalnog tr`i{ta energije
u jugoisto~noj Evropi, jer to predstavqa
ne samo najzna~ajniju regionalnu aktiv-
nost u ovoj oblasti ve} se radi i o izuzet-
no va`nom zajedni~kom koraku zemaqa u
regionu u procesu postoje}ih evropskih
integracija. Prisustvo predstavnika ze-
maqa biv{e Jugoslavije - Bosne i Herce-
govine, Hrvatske, Makedonije i Slove-
nije - na ovom skupu, naglasio je on, jo{ je

jedna  potvrda sve boqe me|usobne sarad-
we i predstavqa poruku da za celi region
jugoisto~ne Evrope dolazi period sarad-
we, stabilnosti i napretka.

- Kompatibilnost na{ih ekonomija i
wihova atraktivnost za ulagawa pru`aju
{ansu i {irok spektar mogu}nosti za
investirawa. Regionalno povezivawe u
oblasti energetike je u punom zamahu.
Preko zapadnoevropske interkonekcije
povezane su 23 evropske dr`ave, ~ime je
stvoreno tr`i{te od ~ak 450 miliona
stanovnika. Interes na{e zemqe, a sigu-
ran sam i svih zemaqa jugoisto~ne Evro-
pe je da {to pre do|e do usagla{avawa sa
evropskim standardima u ovoj oblasti.
Jer, to je jedini na~in da kao pojedina~-
ne dr`ave, ali i kao regionalno poveza-
na energetska zajednica, ravnopravno
u~estvujemo na tom velikom, ali zahtev-
nom tr`i{tu, koje tra`i stalno prila-
go|avawe i napredovawe. U tom smislu
�������	
�, kao stru~na dru{tvena ne-
profitna organizacija, koja se bavi raz-
vojem tehni~kih znawa i wihovom razme-
nom me|u stru~wacima u oblasti proiz-
vodwe, prenosa i distribucije elektri~-
ne energije, predstavqa va`an primer
uspe{ne regionalne saradwe. Sve vi{e
radova, koji ove godine prelaze brojku
od 200, govori o uspe{nosti jedne dugo-
ro~ne i dobro osmi{qene politike ra-
da i delovawa va{e organizacije - rekao
je Ko{tunica. 

Premijer Srbije jo{ je napomenuo da
ohrabruje to {to se stru~nost {iri i na
oblast ekonomije, prava, tr`i{nog po-
slovawa i ekologije. Veliko intereso-
vawe za ovaj skup, kao i broj prijavqenih
i objavqenih radova, garancija su uspe-
{nosti 27. savetovawa. �

Elektroenergetika
- oslonac zemqe
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Radomir M. Naumov: 
nema zemqe u kojoj se 
ne sprovodi reforma 
elektroenergetskog sistema

Vojislav Ko{tunica:
Regionalno povezivawe 

u oblasti energetike 
u punom zamahu



- Interes EPS-a ne mo`emo da
razdvojimo od interesa Srbije i
wenih gra|ana i zato je potrebno da
EPS postane moderna, tehni~ki su-
periorna i ekonomski stabilna
kompanija, {to je nekada i bila -
istakao je generalni direktor
EPS-a dr Vladimir \or|evi}, po-
zdravqaju}i u~esnike savetovawa u
ime Elektroprivrede Srbije, kao
generalnog pokroviteqa ovog zna-
~ajnog skupa.

\or|evi} je rekao da su velika
snaga kompanije stru~waci koji da-
ju veliki doprinos izlasku EPS-a i
Srbije na evropsku elektroenerget-
sku scenu. Temeqe}i svoj rad na 113
godina dugoj elektroprivrednoj
tradiciji, stru~ni qudi EPS-a
primewuju savremena tehni~ko-teh-
nolo{ka iskustva i znala~ki se suo-
~avaju sa savremenim izazovima.

- Sa zadovoqstvom vas obave{ta-

vam da su u toku zavr{ne pripreme
za jo{ jedan zna~ajan korak srpske
elektroprivrede, kojim }e se potvr-
diti evropska orijentacija na{e
zemqe i na{e kompanije. Za mesec
dana ima}emo dva zasebna elektroe-
nergetska subjekta - Elektroprivre-
du Srbije i Elektromre`u Srbije -
rekao je \or|evi}.

Naglasiv{i da su u Srbiji stvore-
ni institucionalni preduslovi za
planske, a ne ishitrene promene u
elektroenergetskom sektoru, \or-
|evi} je naveo da }e elektroprivre-
da, bez sumwe, biti prva privredna
oblast koja }e se suo~iti sa tr`i-
{nim zakonima i konkurencijom.
Me|utim, dodao je on, strogim teh-
ni~kim i ekonomskim zahtevima
EPS ve} nekoliko godina ide u su-
sret tim pravilima igre. - O~ekuju
nas ozbiqni zadaci, susret sa kon-
kurencijom, tr`i{no nadmetawe i
okretawe ka razvoju - istakao je
\or|evi}.

On je naveo da na{ prenosni si-
stem ve} ima zna~ajnu ulogu u regio-
nu i da u ovom delu predstoje zna~aj-
ne investicije. Distrubutivni si-
stem, pak, koji je u susednim zemqa-
ma prvi odvojen od proizvodwe, ka-
ko je rekao \or|evi}, kod nas }e mo-
rati da bude ~vrsta podr{ka proiz-
vodnom delu na{e kompanije. Dru-
gim re~ima, objasnio je on, mora}e
redovno da obezbe|uje novac za robu
koju im proizvodni deo EPS-a ispo-
ru~uje.

- Pred nama su velika isku{ewa,
mo`da i ve}a od onih pred kojima su
bili na{i u~iteqi kada su gradili
elektroenergetski sistem, a ~iji
rad pomno analiziramo i na ovom
savetovawu - rekao je \or|evi}. �

�

- Bilo bi dobro da se barem mi sa istog jezi~kog podru~ja okupimo i damo zajedni~-
ki doprinos razvoju energetike u ovom regionu, kao i evropskoj integraciji celog na-
{eg sektora - rekao je Pantelija Daki}, direktor Elektroprivrede Republike Srpske,
koja je, kao i EP Crne Gore, ~iji je direktor Radomir Milovi}, tako|e, pozdravio skup,
bila veliki pokroviteq savetovawa. 

U ime svih sponzora ovoga skupa, u~esnike savetovawa pozdravio je direktor "Mi-
nel-Elektrogradwa-Dalekovodi" Zoran Buha.

Zajedni~ki u razvoj energetike 
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Poreme}en Znawe - snaga
kompanije
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Vladimir \or|evi}: Pripreme za Evropu 
traju ve} nekoliko godina

Kosmetski 
dugovi 
bi}e 
pla}eni
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Kompletan dug u vrednosti 350.000 evra
za isporuku havarijske energije i druge
usluge prema energetskoj korporaciji, ko-
ju je osnovao UNMIK na Kosmetu, bi}e is-
pla}en u ~etiri mese~ne rate, dogovoreno
je u pregovorima 26. maja na sastanku u Sko-
pqu Dragana Vigwevi}a, direktora Di-
rekcije za upravqawe elektroenergetskim
sistemom EPS-a sa predstavnicima UN-
MIK-a, odnosno elektroenergetske kom-
panije,  koju je osnovao. Na sastanku je raz-
matrana problematika anulirawa dugova-
wa iz 2003. i 2004. godine, po osnovu ispo-
ruka havarijske energije. Energetski sal-
do, koji postoji izme|u EPS-a i UNMIK-
a, odnosno  KEK-a, kako obja{wava Vigwe-
vi}, odnosi se na primawe wihovih vi-
{kova no}u i ispomo}i iz na{eg sistema
dawu, kao i naplate duga za sekundarnu re-
gulaciju od januara do aprila ove godine. 

Kako je na Savetovawu ��������	
 iz-
javio Vigwevi}, s obzirom na to da je fak-
tura dosta visoka, prihva}ena  su, ipak na-
{a tehni~ka obrazlo`ewa. EPS je napla-
}ivao - izme|i 60 - 80  hiqada evra mese~-
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Na 27. savetovawu ��������	
 pred-
stavqena je i Strategija razvoja elek-
troenergetskog sistema jugoisto~ne
Evrope u periodu do 2020. godine. 

Posle po~etnog iznena|ewa da
uop{te postoji jedno takvo sagleda-
vawe, koje u potpunosti zanemaruje
nacionalne granice i elektroener-
getske interese dr`avnih kompani-
ja, usledili su podaci koji su bili

poprili~no {okantni za "lai~ko"
novinarsko sagledavawe, ove ina~e
veoma kompleksne problematike. 

Planerske aktivnosti svetskih
mo}nika, me|utim, jasno su ukazale da
dramatika globalnih energetskih
promena tek uzima zalet, a ceo proje-
kat su finansirale dve institucije -
Evropska komisija i Svetska banka.
Naime, predlo`eni regionalni plan
razvoja i rezultati projekta trebalo
bi da poslu`e kao osnova me|unarod-
nim finansijskim institucijama da
izaberu najpovoqnije investicione
strategije i da donesu odluke u pogle-
du optimizacije politike ulagawa u
region u navedenom periodu. 

Kako bi novinarsko "neznawe" do-
{lo do punog izra`aja, za definisa-
ni projektni zadatak  kori{}ene su
metodologije i programski paketi
��������� i �����. Ipak su{tina je
mogla da se shvati, a ona glasi: mnogo
je jevtinije razvijati se regionalno
nego individualno. 

Kao rezultat regionalnog planira-
wa data su tri scenarija budu}eg raz-
voja proizvodnih kapaciteta. Po pr-
vom, predvi|eno je da se elektroener-
getski sistemi u regionu samostalno
razvijaju u periodu do 2020. godine. 

Po drugom scenariju planirani
razvoj proizvodnih kapaciteta pred-
vi|a da se regionalni sistem razvija
kao jedinstven elektroenergetski
prostor, ali uz uslov minimalnih
investicionih i eksploatacionih
tro{kova na nivou regionalnog si-
stema. Kona~no, po tre}em vi|ewu si-
mulirana je razmena energije na re-
gionalnom tr`i{tu na satnoj osno-
vi za predlo`ena budu}a stawa iz-
gradwe regionalnog sistema u 2010.
i 2015. godini.

Analize su, tako pokazale da bi po
prvom scenariju, odnosno u slu~aju da
se dr`avni elektroenergetski siste-
mi razvijaju samostalno, trebalo iz-
graditi 15.500 �� novih proizvod-
nih kapaciteta, kao i da je neophodno
revitalizovati jo{ 11.500 �� posto-
je}ih termokapaciteta. Ukupni tro-
{kovi za izgradwu novih kapaciteta
iznose 12,1 milijardu evra, pa kada se
tome dodaju i potrebne popravke,
ukupni investicioni tro{kovi do-
sti`u svotu od 18 milijardi evra. 

Po drugom scenariju, za ispuwewe
planskih kriterijuma do 2020. godi-
ne, neophodno je izgraditi znatno
mawe novih proizvodnih jedinica,
odnosno 11.000 ��, dok bi trebalo
revitalizovati 11.500 ��. Za iz-
gradwu novih kapaciteta tada bi
bilo potrebno 9,5 milijardi evra, a
zajedno sa revitalizacijom postoje-
}ih termo kapaciteta ukupni tro-
{kovi bi dostigli 15,4 milijarde
evra. 

Sve {to je u ovom kratkom tekstu
izneto, samo je deo ukupnih istra`i-
va~kih aktivnosti koja su sprovede-
na, ali je novinarima koji su prisu-
stvovali prezentaciji ostala da leb-
di dilema  kako }emo se razvijati u
budu}nosti - regionalno ili indi-
vidualno? �

@eqko Martinovi}

U razvoj - sami ili
sa drugima
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Sve~ano otvarawe 27. sa-
vetovawa JUKO CIGRE i
koktel dobrodo{lice up-
rili~en na terasi hotela
"Palisad" poremetio je iz-
nenadni pqusak. Sunco-
bran umesto ki{obrana
omogu}io je da se nastavi
zapo~eto prijatno }askawe
premijera Ko{tunice, mi-
nistra Naumova, gener-
alnog direktora EPS-a
\or|evi}a, i "gradona~el-
nika" Drvengrada -Emira
Kusturice. Politika, ene-
rgetika i umetnost - na jed-
nom mestu. �

 protokol 

no, odnosno ukupan dug je dostigao oko
350.000 evra.

- Dogovoreno je da se sva naturalna raz-
mena svede na nulu, zakqu~no sa 30.apri-
lom 2005. godine,  pri ~emu }e EPS ostati
u obavezi da UNMIK-u isporu~i 25 mili-
ona kilovat-~asova  elektri~ne energije u
vi{oj tarifi. Jer, s wihove strane, bilo
je mnogo ve}eg deponovawa u na{em delu
sistema, zbog no}nih vi{kova, koje ne mo-
gu da reguli{u kada su oba bloka "Kosova
B" i jedan blok "Kosova A"  na mre`i. Da-
wu im nedostaje elektri~na energija, a ta-
da no}u imaju vi{kove. U julu i avgustu,
dakle, ostaje da im isporu~imo po 12 do 13
miliona kilovat-~asova i to preko dana -
rekao je Vigwevi}.

EPS }e, tako|e, isplatiti i deo novca
za usluge tranzita preko prenosne mre`e
pod prinudnom upravom UNMIK-a. Ali,
kako navodi Vigwevi}, moraju da se dogo-
vore modaliteti kako to da se uradi, ima-
ju}i u vidu da je EPS wen vlasnik, ali da
je UMNIK i KEK koriste i da ula`u u
weno odr`avawe. �

Dawu mawak, no}u vi{ak 
struje: TE "Kosovo B"
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Prvi dan savetova-
wa ����� ���	


protekao je u zna-
ku predstoje}ih

evropskih integracija, u
kojima sada ve} Srbija,
Crna Gora i Republika
Srpska ravnopravno u~e-
stvuju, Srbija je, naime,
uspela da sa  normativnom
osnovom i institucio-
nalnom strukturom na ba-
zi direktiva Evropske
unije nadoknadi zaostaja-
we. Najavqeno je da
}e u drugoj polovini
godine Srbija potpi-
sati ugovor o ener-
getskoj zajednici ju-
goisto~ne Evrope, na
~iji }e tekst pred-
stavnik na{e repu-
blike za nekoliko
dana dati saglasnost.

Tako|e, na savetovawu je
predstavqena nedavno
usvojena Strategija raz-
voja energetike Srbije,
koju je izlo`io Milovan
Studovi}, navode}i da su
osnovni ciqevi u ovom
dokumentu efikasnost
proizvodwe i energetika
koja ne upropa{}uje `i-
votnu sredinu, odnosno
racionalno upravqawe
energetskim resursima,
ukqu~uju}i i kori{}ewe
prirodnog gasa.

Pod predsedni{tvom
predsednika ����� ���

�	
 Radomira M. Naumo-
va, razgovor o evropskim
integracijama obele`ila
su uvodna izlagawa po-
mo}nika ministra za
energetiku Aleksandra
Vlaj~i}a i savetnika u
ovom ministarstvu Miro-
slava Kukobata i Petra
Maksimovi}a. 

Ministar Naumov je is-
takao da je "na{ polo`aj
u odnosu na druge zemqe u
procesu integracije spe-
cifi~an utoliko {to su
Srbija, Crna Gora i Re-
publika Srpska, odnosno

BiH u organizovawu bili
najpribli`niji idejama
koje su sada vodiqe u
evropskim elektroener-
getskim integracijama,
{to je i na{a {ansa da
postignemo napredak u
ovoj oblasti."

Kukobat i Maksimovi}
su govorili o istorijatu
atinskog procesa i ciqe-
vima budu}e energetske
zajednice jugoisto~ne
Evrope. Kukobat je rekao

da je u~e{}e na{e zemqe u
ovoj integraciji od izu-
zetnog zna~aja za ukupan

proces stabilizacije i
pridru`ivawa EU, s ob-
zirom na to da ugovor o

energetskoj zajedni-
ci ovog regiona ot-
vara mogu}nost u~e-
{}a na panevrop-
skom jedinstvenom
tr`i{tu elektri~-
ne energije i pri-
rodnog gasa.

- Evropska komi-
sija }e, posle potpi-

sivawa ugovora o energet-
skoj zajednici i ispuwa-
vawa wegovih zahteva,

proceniti koliko je koja
zemqa ispunila uslove za
prikqu~ewe EU u oblasti
energetike i na osnovu
toga bi}e omogu}en pri-
stup fondovima EU i me-
|unarodnih finansijskih
institucija - rekao je Ku-
kobat. U ovom dokumentu,
koji je u zavr{noj fazi,
naro~ito su nagla{eni
rokovi i potreba za im-
plementacijom evropskih
direktiva i Atinskog me-
moranduma.  Prema re~i-
ma Maksimovi}a, potpi-
sivawe ugovora o~ekuje se
krajem septembra, a na
snagu }e stupiti kada ga
ratifikuje Evropska ko-
misija i {est zemaqa ju-
goisto~ne Evrope. 

- Ovim dokumentom
stvara se jedinstveni
pravno-regulatorni ok-
vir za trgovinu elektri~-
nom energijom i prirod-
nim gasom, ali ne treba
zaboraviti ni segmente
kao {to su poboq{awe
stawa `ivotne sredine,
pove}awe energetske efi-
kasnosti i kori{}ewe
obnovqivih izvora ener-
gije u regionu. Tako|e,
omogu}uje se razvoj konku-
rentnog tr`i{ta i naro-
~ito kori{}ewe predno-
sti ekonomije obima, koje
su u zajedni~kom delovawu
znatno ve}e nego pojedi-
na~no u zemqama regiona
- objasnio je Maksimovi}.

Vlaj~i} je podsetio da
su ciqevi atinskog pro-
cesa potpuno saglasni sa
strate{kim opredeqewi-

- Zemqe jugoisto~ne Evrope imaju takvu strukturu energet-
skog sektora da je vrlo te{ko da u okviru sopstvenih granica
razvijaju tr`i{nu konkurenciju koja bi vodila ka obarawu ce-
na, a ne stvarawu monopola. Tako|e, rascepkanost tr`i{ta ne
omogu}uje povoqnu investicionu klimu, pa su to osnovni raz-
lozi koji opredequju svaku zemqu u regionu za integraciju -
naglasio je Petar Maksimovi}.  

Bez konkurencije kod ku}e

Srbiji prednost u regionu
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Energetika je prethodnica
politi~kim i ukupnim 

integracijama jugoisto~nog
regiona u Evropsku uniju

�

�

Ugovorom o 
energetici stvara

se jedinstveni
ovir za trgovinu

energijom
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ma na{e zemqe za prikqu-
~ivawe EU i naglasio da
je obostrani interes ~la-
nica EU i zemaqa jugoi-
sto~nog regiona stvarawe
jedinstvenog tr`i{ta,
{to }e imati uticaja i na
investicije. On je naveo
da se predvi|a ulagawe
zna~ajnih sredstava u
energetiku ovog regiona
i planira izgradwa no-
vih 4.500 megavata, kao i
obnova isto toliko kapa-
citeta. 

- Energetika je prethod-
nica politi~kim i ukup-
nim integracijama jugoi-
sto~nog regiona u Evrop-
sku uniju, pri ~emu }e sve
zemqe potpisnice ugovo-
ra o energetskoj zajedni-
ci imati zajedni~ki pri-
stup investicionim fon-
dovima, a ulagawa }e i}i
prema regionalnim prio-
ritetima - naglasio je

Vlaj~i} i dodao da Srbija
i Crna Gora imaju kompa-
rativnu prednost u ovom
procesu.

Na{a pred-
nost, prema we-
govim re~ima, su
infrastruktura,
qudski resursi
i razvijen sek-
tor usluga, {to
nije veliko, ali
nije ni zanemar-
qivo u pore|ewu
sa ostalima u regionu. Go-
vore}i o onome {to nema-
mo, Vlaj~i} je na prvom me-

stu naveo da su to  iskustva
sa otvorenim tr`i{tem,
zbog ~ega moramo mnogo da

nau~imo, ali i da se sa~u-
vamo gre{aka razvijenih
zemaqa, u kojima je doskora
tr`i{te nametalo {ta }e
se razvijati. Tek odnedav-
no, kada su se ~lanice EU
suo~ile sa nedovoqnom si-
gurno{}u snabdevawa
elektri~nom energijom,
direktive o tome dobile
su prioritet nad direkti-
vama o otvorenom tr`i-
{tu.

- Ova opasnost da se raz-
voj energetike prepusti
samo ekonomskim zakoni-
tostima, koje vladaju na
otvorenom tr`i{tu, na-

ro~ito je indikativna za
na{u zemqu. Jer, u okru-
`ewu smo koje ne mo`e da
garantuje sigurnost snab-
devawa ni u jednoj te{koj
situaciji - rekao je Vlaj-
~i}. 

Ugovor o energetskoj
zajednici jugoisto~ne
Evrope, koji se uz elek-
tri~nu energiju odnosi i
na slobodnu trgovinu
prirodnim gasom, ve} su
parafirale sve zemqe re-
giona. To je obavezuju}i
me|unarodni pravni akt
~iji je osnovni ciq libe-
ralizacija tr`i{ta.
Ali, wime se pretposta-
vqa ujedna~avawe uslova
za sigurnost snabdevawa
svih potro{a~a u regio-
nu, kao i ravnopravan, ne-
diskrimini{u}i status
svih tr`i{nih ~inilaca.
Vlaj~i}, pritom, upozora-
va da u sprovo|ewu ovog
procesa treba voditi ra-
~una da je energetika
oblast u kojoj, pored eko-
nomskih, va`e i druge za-
konitosti, kao {to su
vremenski uslovqene ak-
tivnosti, ~iji se rokovi,
ako se propuste, te{ko na-
dokna|uju.

Bojazan da bi tr`i{te
moglo da diktira razvojnu

politiku, pa i
da mewa struktu-
ru ukupnih od-
nosa u energeti-
ci, izrazili su
i ostali u~esni-
ci u ovom razgo-
voru, postavqa-
ju}i uvodni~a-
rima konkretna
pitawa o poje-

dinim aspektima regio-
nalne integracije. Izme-
|u ostalog, ~ula su se pi-
tawa o budu}nosti doma-
}eg projektovawa i kon-
saltinga, odnosno o mo-
gu}nostima ulagawa u do-
ma}u pamet, zatim o pri-
meni evropskih standarda
u proizvodwi i gradwi,
kao i o merama koje }e se
preduzimati da sigurnost
snabdevawa ni ubudu}e ne
zavisi od tr`i{nih tur-
bulencija. �

Dragan Obradovi}
Anka Cvijanovi}

- Pristupaju}i budu}oj energetskoj zajednici jugoisto~ne Evro-
pe, odgovornost svake zemqe potpisnice ugovora za ono {to se
doga|a na wenom prostoru pro{iruje se na ceo region.  U prote-
klim decenijama uspevali smo da dobro planiramo energetske
potrebe i da pokrivamo potro{wu, tako da nam je i to kompara-
tivna prednost u odnosu na ostale - istakao je Vlaj~i}.

Odgovornost svih potpisnika 

- Srbija je pred potpisivawem ugovora o energetskoj zajedni-
ci jugoisto~ne Evrope, {to zna~i da smo ispunili sve uslove,
ukqu~uju}i i stvarawe zakonskog okvira za integraciju. Po-
stojao je konsenzus, ulo`eni su u to veliki napori i ura|eno
je ono {to je potrebno. Sada nam predstoji da se usredsredimo
na realizaciju ciqeva Strategije razvoja, podjednako u sekto-
ru proizvodwe i potro{we, kako bismo stvorili uslove za no-
va investirawa u energetski sektor - naglasio je Radomir M.
Naumov, u razgovoru s novinarima koji su pratili savetovawe.
On je tako|e rekao da su Strategijom razvoja energetike Srbi-
je u taj sektor ozna~ene mogu}nosti za investirawe izme|u se-
dam i osam milijardi dolara.

Ulagawe od osam milijardi ���

Ugovor o energetskoj zajednici 
jugoisto~nog regiona otvara mogu}nost

u~e{}a na panevropskom 
jedinstvenom tr`i{tu elektri~ne

energije i prirodnog gasa

�

�

\erdap ��: Energetika 
je prethodnica politi~kim 

i ukupnim integracijama
jugoisto~nog regiona



RAZGOVOR S POVODOM

Sobzirom da Ev-
ropska agencija za
rekonstrukciju
vi{e ne izdvaja

sredstva za revitalizaciju
Termoelektrane "Nikola
Tesla", finansijskim sred-
stvima koja }e obezbediti
EPS, nameravamo da ura-
dimo revitalizaciju bloka
B 1 od 600 megavata. Vred-

nost tog projekta  bi}e  22
miliona evra- ka`e Bo{ko
Buha, direktor JP TENT.
Buha obja{wava da je re~ o
remontu turbogeneratora i
o velikom zahvatu na ko-
tlovskom sistemu i na od-
re|enim delovima termo-
sistema. Remont, koji je za-
po~eo sredinom maja, traja-
}e 120 dana.  Izvo|a~i ra-

dova su ������ i ��	�
�, a
podizvo|a~ke poslove oba-
vqaju doma}e firme.

Prema re~ima Buhe, drugi
veliki projekat je revitali-

zacija Bloka A 2, snage 210
megavata. Na tom bloku
predvi|eni su veliki zahva-
ti na termosistemu kotla,
kapitalni remont turboge-
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- Za sprovo|ewe ekolo{ke moderni-
zacije u JP TENT potrebno je obezbe-
diti 500 miliona evra, ali ova fi-
nansijska sredstva ne treba da upla{e
i ne treba da zaustave realizaciju
programa. Video sam u Evropi termoe-
lektrane koje su mnogo starije od na-
{ih, koje su bile u mnogo lo{ijem

stawu nego {to su na{e sada, pa su,
ipak, projekte ekolo{ke moderniza-
cije uspe{no zavr{ile - rekao je  Ne-
boj{a ]eran, predsednik Gradske op-
{tine Obrenovac i posledwe ~etiri
godine rukovodilac svih ekolo{kih
projekata u JP TE "Nikola Tesla", na
" Prvom savetovawu o deponijama pe-

pela i {qake termoelektrana" koje je
odr`ano je 24. i 25. maja u Hotelu
"Obrenovac" u Obrenovcu. Organiza-
tori savetovawa su bili JP TENT,
Savez gra|evinskih in`ewera i teh-
ni~ara Srbije i Dru{tvo gra|evin-
skih i arhitektonskih in`ewera i
tehni~ara Obrenovca. Na Savetovawu
je u~estvovalo oko 150 stru~waka iz
nau~nih institucija, elektropri-
vrednih i drugih preduze}a, sa prilo-
`enih  30 stru~nih radova. Rad na sa-
vetovawu se obavqao kroz ~etiri  te-
matske sednice.

Na savetovawu ]eran je govorio o
ekolo{koj modernizaciji JP TENT i
donatorskim ulagawima EAR u pro-
jekte upravqawa emisijom u termoe-
lektranama  lo`enih na ugaq. 

Promena tehnologije otpepeqava-
wa, transporta i deponovawa pepela
i {qake predstavqa sastavni deo
Programa ekolo{ke modernizacije
TENT-a.  EAR je odlu~ila, nakon obi-
laska TE "Megalopolis" u Gr~koj i
"Matra"  u Ma|arskoj, da se novi novi

U remontu 
bloka A 2 

veliki zahvati
na kotlovskom

sistemu
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Pola milijarde evra za TENT
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Do zdravije sredine postepeno 
i uz velika ulagawa



neratora i velika rekon-
strukcija elektrofiltera,
jer je taj blok jedan od najve-
}ih zaga|iva~a Obrenovca.
Ovaj projekat, tako|e, rea-

lizova}e se sredstvima
EPS, osim radova na paro-
vodu koji }e se finansirati
novcem dobijenim iz kredi-
ta poqske vlade. Po zavr{e-

nom poslu elektrofilter }e
zadovoqiti sve evropske
standarde - nagla{ava Buha
i dodaje da je vrednost inve-
sticije 12 miliona evra. 

Jedan od najve}ih podu-
hvata u TENT bi}e revita-
lizacija Bloka A 4 od 308
megavata. Projektom na
ovom bloku predvi|ena je
rekonstrukcija mlinskog
postrojewa, koji u ovom
trenutku ne omogu}uje efi-
kasno i regulisano lo`e-
we i ne radi na zadovoqa-
vaju}em nivou. Posao }e,
najverovatnije biti ura|en
sredstvima obezbe|enim iz
kredita "���" banke.

U TENT se o~ekuje da }e
se ove godine potpisati
ugovor sa Evropskom agen-
cijom za rekonstrukcije o
finansirawu promene teh-
nologije transporta i od-
lagawa pepela i {qake na
TENT B. U ovaj projekat
Agencija }e ulo`iti 25 mi-
liona evra, ~ime bi se za
`iteqe naseqa u okolini

na~in odlagawa pepela i {qake na
TENT B zasniva na stvarawu me{avi-
ne ~vrstog i te~nog u odnosu 1:1 , koja
se do deponije transportuje centri-
fugalnim pumpama.Tehnologija tran-
sporta guste hidrome{avine ima ~i-
tav niz prednosti u odnosu na postoje-
}i na~in odlagawa: koristi se 10 do
15 puta mawe vode za transport pepe-
la; na deponiji ostaje samo 20-25 od-
sto slobodne vode {to }e, uz mogu}-
nost recirkulacije, uticaj na podzem-
ne vode u~initi minimalnim; povr-
{ina odlo`enog pepela je vi{estru-
ko otpornija na razno{ewe vetrom,
jer se fine ~estice ne talo`e na po-
vr{ini; povr{ina aktivne kasete se
sa 200  smawuje na svega nekoliko de-
setina hektara; produ`ava se vek ko-
ri{}ewa postoje}e deponije, a suvi
elektrofilterski pepeo iz silosa

mo`e biti kori{}en u cementnoj in-
dustriji i putnoj privredi.

Pored promene tehnologije otpepe-
qavawa, transporta i deponovawa pe-
pela, u prvoj fazi ekolo{ke moderni-
zacije JP TENT (do 2009. godine) tre-
ba pripremiti svu potrebnu projektnu
dokumentaciju,  nadograditi  elek-
trofilterska  postrojewa,  promeni-
ti  sistem upravqawa otpadnim voda-
ma i uraditi kompletan moritoring
emisije i imisije. U drugom delu eko-
lo{ke modernizacije (od 2009. do
2012. godine) bi}e zavr{eno odsumpo-
ravawe i regulisawe emisije azotnih
oksida. Odsumporavawe je najskupqi
deo ekolo{ke modernizacije, jer zah-
teva izgradwu potpuno novih postro-
jewa tako da bi od ukupno 500 ~ak 300
miliona evra trebalo da se izdvoji za
ove svrhe. Zato je regulisawe odsumpo-

Ula`emo u ma{ine, a qudi...?
Direktor JP TENT posebno je naglasio

da su ekolo{ki projekti veoma skupi, kao
i da trenutna cena elektri~ne energije ne
obezbe|uje ni najminimalnija sredstva za
wihovo re{avawe.

Kada se zavr{i celokupan proces re-
vitalizacije TENT-a o~ekujemo da }emo
se sasvim osposobiti  za boqi i efika-
sniji rad i da }e se proizvoditi i do 400 miliona kilovat-
sati vi{e nego do sada - ka`e Buha. Ali, isti~e daqe Buha,
obnovu ne zahtevaju samo ma{ine, nego i qudski resursi. U
JP TENT neophodno je zna~ajno podmla|ivawe kadrova i to u
zapo{qavawem mladih stru~waka i radnika. Potrebno je, ta-
ko|e, i vreme da se wima prenesu znawa i da prikupe potreb-
no iskustvo.

�����������
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Organizatori 
savetovawa su 
bili JP TENT,
Savez gra}evinskih
in`ewera i
tehni~ara Srbije 
i Dru{tvo 
gra|evinskih i
arhitektonskih
in`ewera i
tehni~ara
Obrenovca

Posebni ciqevi
Radomir Naumov, ministar rudarstva

i energetike Srbije i predsednik Orga-
nizacionog odbora savetovawa, istakao
je da su u Strategiji razvoja energetike
do 2015, osim osnovnih ciqeva energet-
ske politike, prepoznati i specifi~ni
tehnolo{ki i ekolo{ki ciqevi. S obzi-
rom da je nivo teku}ih emisija iz ener-
getskih izvora i objekata vi{estruko
ve}i od normi uspostavqenih u odgova-
raju}im strategijama EU, kao i da je pro-
se~na starost na{ih termoelektrana
oko 25 godina, dostizawe evropskih i
svetskih standarda u pogledu za{tite
`ivotne sredine predstavqa i trajan
ciq koji }e se postepeno ostvarivati
tokom realizacije Strategije, kao i
sprovo|ewe i Nacionalnog programa za
za{titu `ivotne sredine. 







deponije pepela kona~no
re{io problem zaga|ewa.
Tender za obavqawe ovog
posla trebalo bi da bude
raspisan u toku ove, a proje-
kat }e se ako se sve odvija
po planu zavr{iti 2006. go-
dine. 

Od drugih zna~ajnih ak-
tivnosti, Buha podse}a da je

pro{le godine uspe{no za-
vr{ena rehabilitacija
Bloka A 5 i TE "Morava"-
Pre ~etiri godine krenuli
smo sa strategijom obnove
proizvodnih kapaciteta u
ciqu produ`avawa wiho-
vog radnog veka za narednih
15 godina, pri  ~emu je tre-
balo nadoknaditi sve {to

je propu{teno u prethodnoj
deceniji. Tu strategiju ni-
smo mogli da ostvarimo sa-
mo sopstvenim snagama, a
odlu~uju}u pomo} nam je
pru`ila Evropska agencija
za rekonstrukciju. Sred-
stvima Agencije od 130 mi-
liona evra zavr{ene su re-
vitalizacije blokova  TE

"Kolubara" A 5 od 110 mega-
vata i blokova  A 3 i A 5 od
308 megavata. Iz dobijenih
kredita i sopstvenih sred-
stava zavr{eni su i kapi-
talni remonti blokova B 1
od 620 megavata i A 2 od 210
megavata. �

D.G.V.

ravawa ostavqeno za kraj ekolo{ke
modernizacije, kada }e biti doneta i
odluka o radnom veku pojedinih blo-
kova.

Sa prakti~nom realizacijom pro-
grama ekolo{ke modernizacije JP
TENT je krenuo 2004. godine. Rekon-
struisan je elektrofilter na Bloku
A5 sopstvenim sredstvima. Izvo|a~
radova bila je poqska firma Rafako
Elvo, odabrana na me|unarodnom ten-
deru. Vrednost radova - 3,7 miliona
evra. Na elektrofilteru je izvr{ena
dogradwa jednog poqa produ`ewem
ku}i{ta za tri metra, (nadvi{eno je
sa 12,5 na 15 metara), ugra|ene su nove
emisione i talo`ne elektrode... Na-
kon ovih radova, emisija ~vrstih ~e-
stica u dimu na Bloku A5 je sa 250
����

� smawena na 50 ����
�,  {to

predstavqa evropski standard. Blok
A-5 je prvi u Srbiji sa emisijom ~vr-

stih ~estica u evropskim okvirima,
naglasio je ]eran. Ove godine sli-
~an poduhvat }e biti ura|en i na Blo-
ku A 2, gde se trenutno emituje i do
2000 ����

� ~vrstih ~estica u dimu,
ali }e dogradwom dva nova poqa
elektrofiltera i podizawem visine
ku}i{ta sa 9,5 na 15 metara i tu biti
dostignuta emisija od svega 50 ����

�.

Kada bude rekonstruisan i elektro-
filter ovog bloka, ukupna emisija
~estica iz TENT-a bi}e smawena za
oko 50 odsto.

-Uporedo sa ekolo{kom moderniza-
cijom, JP TENT je, istakao je ]eran
obra}aju}i se u~esnicima savetova-
wa, uradio mnogo i na podizawu ni-
voa postoje}e opreme namewene sma-
wewu uticaja na `ivotnu sredinu. Za
relativno kratko vreme ura|en je ka-
pitalni remont elektrofiltera blo-
ka A-1, bez elemenata rekonstrukcije,
kapitalni remont elektrofiltera
Bloka A 3, na deponiji pepela TENT
"B",  izgra|eni su i deset novih buna-
ra , a montiran je i drugi prsten pr-
ska~a i o~i{}en kompletan obodni
kanal.Ova deponija je i zatravqena i
posa|eno je oko 14.000 sadnica drve}a
i oko 120.000 sadnica {ibqa. Re~ je o
poslovima koji su pod hitno obavqe-
ni i u koje je ulo`eno 250 miliona
dinara sopstvenih sredstava. �

R. Radosavqevi}

Mawe pepela i sumpora
-U planu je, ka`e Buha da se rekonstrui{u i svi elektro-

filteri na na{im blokovima, a u tim poslovima namerava-
mo da anga`ujemo doma}e firme i institucije. Na{a sazna-
wa govoreda je doma}a industrija sasvim sposobna da po-
slove demonta`e i monta`e elektrofiltera obavqa potpu-
no samostalno. Takvi zahvati na elektrofilterima oba-
vqa}e se u narednih pet do deset godina - isti~e Buha.
Preduslov da bi se uvelo odsumporavawe, kako daqe navo-
di Buha, je uvo|ewe postrojewa za odsumporavawe, kao i
kompletan zavr{etak rekonstrukcije na elektrofilteri-
ma. Emisija pepela time bi}e svedena na 50 miligrama po
kubnom metru. Sledi, posle toga, ekolo{ki deo koji se ne-
posredno odnosi na odsumporavawe, za koji se ve} pripre-
maju potrebne studije

Odgovornost za posledice 
Savetovawe o deponijama pepela i

{qake termoelektrana va`an je stimu-
lans za daqu realizaciju na{ih nastoja-
wa da re{imo osnovne ekolo{ke proble-
me u proizvodwi elektri~ne energije.
Ovo je izuzetna prilika za razmenu isku-
stava i mi{qewa o razli~itim tehnolo-
gijama, jer je ovaj skup okupio veliki broj
stru~waka iz te oblasti. Napomiwem da
EPS postavqa re{avawe ekolo{kih pro-

blema u istu ravan sa obavqawem poslo-
va u osnovnoj delatnosti - rekao je Bo{ko
Buha, direktor JP TENT, u~esnicima sa-
vetovawa.

Organizovawem savetovawa TENT pri-
hvata odgovornost za re{avawe ekolo-
{kih posledica proizvodwe elektri~ne
energije, ali i za otvarawe {irih prosto-
ra za rad  drugih delova privrede, zakqu-
~io je Buha.

Projekat ekolo{ke modernizacije uspe{no je 
ostvaren i u mnogo zapu{tenijim postrojewima

Posle rekonstrukcije  
elektrofiltera uvodi}e se
postrojewa za odsumporavawe
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Posle prikqu~iva-
wa na ���
 u ok-
tobru pro{le go-
dine, jedan od

kqu~nih koraka pribli`a-
vawa na{e elektroprivre-
de Evropi, odnosno evrop-
skim i svetskim standardi-
ma, svakako je i uvo|ewe In-
tegrisanog kompjuterizova-
nog ra~unodostvenog siste-
ma ���, odnosno  Finan-
sijskog sistema upravqawa
(���). Sve to, tako|e ide u
prilog ostvarewa global-
nog strate{kog ciqa EPS-
a - da u elektroenergetskoj
oblasti postane lider u  re-
gionu. 

Ovo je istakao dr Gordan
Tani}, rukovodilac Pro-
jekta uvo|ewa integrisa-
nog kompjuterizovanog si-
stema  ��� u Elektropri-
vredi Srbije, dodaju}i da je
su{tina primene sistema
��� u tome da se dobije ta-
kva upravqa~ka alatka, koja
}e omogu}iti poslovodstvu,
da mnogo efikasnije upra-
vqa elektroprivredom. 

Sredstva za ovaj projekat,
kako navodi na{ sagovor-
nik, dala je [vedska vlada
(���), a Svetska banka je
administrator kredita i
krajem pro{le go-
dine raspisan je
tender. Sada je za-
vr{ena prva faza
evaluacije i u dru-
gi fazu ulaze tri
kompanije, koje }e
da podnesu svoju
finansijsku ponu-
du. Na osnovu toga
izabra}e se najpovoqniji
ponu|a~.

- ��� sistem podrazume-
vaju nabavku i primenu
softvera  koji omogu}ava
jedoobrazan, jedinstven in-
tegrisan na~in upravqawa
finansijskim tokovima.
Dobili smo ponude za dva
najpoznatija svetska soft-
vera u ovoj oblasti �� i
��������������������, koje ko-

riste velike multinacio-
nalne kompanije u  ciqu je-
dinstvenog i integrisanog
na~ina upravqawa. Na pri-
mer, �� sistem koriste:
Doj~e banka, ��������� � ��,
�!� i mnogi drugi, koji po
svetu imaju veliki broj
firmi k}erki. Da bi se
obezbedilo upravqawe
svim tim delovima, ovakav
programski paket postaje
neophodan instrument. Sa-
ma ~iwenica da }e EPS
ubudu}e raditi po jednom
od pomenuta dva softverska
sistema (zavisno od toga ko
pobedi na tenderu) u veli-
koj meri }e mu podi}i i bo-
nitet i imix. Jer, to inve-
stitorima i finansijskim
ku}ama zna~ajno pokazuje
ozbiqnost i ugled firme -
navodi dr Tani}.

Za ovaj projekat ��� je
izdvojila 1,5 miliona do-
lara, a procewuje se da }e
ceo projekat ko{tati izme-
|u 15 i 20 miliona dolara.
O~ekuju se jo{ neke dona-
cije,  kori{}ewe mekih
kredita kao i u~e{}e ispo-
ru~ilaca opreme u finan-
sirawu, jer im je to svakako
dobra referenca ne samo u
Srbiji, ve} i u okolnim ze-

mqama, po{to EPS u ovim
poslovima predwa~i.

U prvoj - pilot fazi,
softver }e da bude prime-
wen u pet preduze}a i to: u
Direkciji, Elektroistoku
(EMS-u), Elektrovojvodi-
ni,TENT-u i JP RB Kolu-
bara. Ta preduze}a izabra-
na su kao reprezenti svoje
delatnosti, jer, kao isti~e
dr Tani}, ma koliko je ta-

kav softver  savr{en, ipak
mora da se prilagodi po-
trebama tih delatnosti.
Ovo je po wegovim re~ima
potrebno da bi se smawio
rizik u celom ovom poslu i
da bi se potom u drugoj fa-
zi primenilo u svim predu-
ze}ima u EPS-u. Po~e}e se
od Direkcije.

-Pored zna~ajnih sred-
stava, realizacija ovog po-
sla zahteva  veliko anga-
`ivawe qudi i veoma do-

bru organizaciju.
Zato je neophodno
da se u prvoj fazi
realizacije of-
ormi trenung cen-
tar za osposovqava-
we kadrova za ko-
ri{}ewe nekog od
softverskih pake-
ta. Tu obuku, najpre

bi trebalo da pro|e 500
qudi iz EPS-a,  a ra~una
se, da }e u celoj kompaniji
biti oko 2500 korisnika,
koji }e imati licencu za
upotrebu odre|enih pro-
gramskih paketa. U ovoj
fazi predvi|ena je inte-
gracije devet modula; oni
mogu da se posmatraju kao
posebno sa}e u jednom ve-
likom p~eliwaku i svako

od wih obavqa odre|enu
funkciju, ali,   integrisa-
nu kroz softverski paket,
mogu da obavqaju i neke za-
jedni~ke finkcije. Modu-
le, pre svega ~ine: glavna
kwiga, materijalno kwi-
govodstvo, finansijsko
kwigovodstvo( kupci, do-
bavqa~i, zalihe), osnovna
sredstva, projekti...Na
primer, samo kroz upra-
vqawe zalihama i u{teda-
ma ostvarenim na taj na-
~in, mogu da se pokriju
tro{kovi ovog projekta,
{to ukazuje na wegovu is-
plativost i pored wegove
visoke cene - ka`e dr Ta-
ni} napomiwu}i da je ovaj
projekat ujedno i sastavni
deo akcionog plana re-
strukturirawa eletropri-
vrede Srbije, koji je usvo-
jila i Svetska banka. 

Evaluacija ponuda treba-
lo bi da se okon~a krajem
jula, a realizacija projek-
ta po~ela bi od septembra
ove godine. Prva - pilot
faza trebalo bi da traje 56
nedeqa, a  isto toliko i
druga faza - primena ovog
projekta, u drugim delovi-
ma EPS-a. �

D. Obradovi}
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Put ka ni`im tro{kovima
Od postanka  EPS-a, postojao je problem

upravqawe finansijskim sredstvima na
ujedna~en na~in u svim preduze}ima. Ovaj
projekat ima za ciq da uvede jedinstvene
standarde i procedure, na~ine kwi`ewa,
pra}ewa i upravqawa, kako ra~unovod-
stvenim podacima i informacijama, tako i
finansijskim tokovima. Rad na ovom pro-
jektu po~eo je jo{ 2002. godine i sastavni je deo donacije Svetske
banke. Interes Svetske banke ogleda se u tome da ubudu}e dobi-
ja kvalitetne podatke o poslovawu EPS-a, kako bi mogla da
upravqa kreditima i dobije u tom pogledu garancije, a interes
EPS-a je da dobije efikasan mehanizam i instrument uz ~iju
pomo} mo`e, ne samo da upravqa, ve} i da racionali{e
tro{kove - ka`e dr Tani} i dodaje da se projekat sada odnosi
samo na finansijsko ra~unovodstvenu sferu, ali bi u narednom
periodu mogao da pokrije i proizvodne aktivnosti u EPS-u.
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Ovaj projekat je ujedno i sastavni 
deo akcionog plana restrukturirawa

eletroprivrede Srbije, koji 
je usvojila i Svetska banka.
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Zahvaquju}i rezerva-
ma ugqa koji je tri
puta jeftiniji od
gasa, Srbija jo{ ni-

je pritisnuta nedostatkom
energije kao druge zemqe u
okru`ewu i Evropi. Ipak,
simultana proizvodwa elek-
tri~ne energije i toplote u
istom postrojewu, poznata
pod imenom kogeneracija,
vrlo brzo odre|iva}e uvoznu
zavisnost Republike, ma ka-
ko da se racional-
no ugaq koristi.

Ovo ka`e direk-
tor Agencije za
energetsku efika-
snost Srbije mr Ne-
nad Pavlovi}, koji
spada u najkompe-
tentnije sagovorni-
ke na temu kogene-
racije. U razgovoru
s wim saznali smo
da je kogeneracija kao in-
strument energetske efika-
snosti jedna od oblasti we-
govog nau~nog interesovawa,
iz koje je odbranio i magi-
starski rad.  Jednostavno je
zato i objasnio da je kogene-
racija istovremena proiz-
vodwa toplotne i elektri~-
ne energije, koja se mo`e
ostvariti razli~itim tehno-
logijama, kao {to su velika
parno-turbinska postrojewa
u  TENT-u A 1 i A 2, ali i
malim postrojewima koja se
koriste u industriji. Prin-
cip proizvodwe energije je
isti, a razlike su u elek-
tri~noj snazi i vrsti ener-
genta koji se koristi. U pr-
vom slu~aju, govori se o cen-
tralizovanoj, a u drugom o
distribuiranoj proizvodwi.

- Za svaki razgovor o ovoj
tehnologiji najva`nije je da

se ka`e da nema isplative
kogeneracije bez proizvod-
we (i potro{we) toplotne
energije. Elektri~na ener-
gija je u kogeneraciji nus-
proizvod - isti~e Pavlovi}
i ka`e da Srbija ima zna~aj-
no iskustvo sa kogenerativ-
nim postrojewima, i ne samo
u EPS-u nego, pre svega, u
energetski intenzivnim in-
dustrijskim granama. 

U Elektroprivredi Srbi-

je, pored TENT-a, kogenera-
cija je primewena i u TE
"Kostolac A", TE-TO Novi
Sad, Zrewanin i Sremska
Mitrovica. Izvan EPS-a,
najvi{e ovakvih postrojewa
ima u {e}eranama, hemij-
skoj, petrohemijskoj i metal-
skoj industriji. Ta~nije, u
Srbiji ima instalisanih 80
kogeneracionih jedinica, u
37 preduze}a, ~ija je ukupna
godi{wa proizvodwa bila
dostigla oko 800 miliona
kilovat-sati, {to je oko 2,5
procenata godi{we proiz-
vodwe elektri~ne energije u
EPS-u. Iz svih ovih postro-
jewa, me|utim, EE mre`i is-
poru~ivalo se u proseku oko
deset odsto ove energije,
{to zna~i da je ostatak in-
dustrija koristila za svoje
potrebe. To i jeste smisao
kogeneracije. 

Najvi{e kogeneracionih
postrojewa bilo je na te~no
gorivo, iz vremena jeftine
nafte, ali su ona danas i te
kako skupa za proizvodwu
elektri~ne energije, te je u
wima kogeneracija uglav-
nom uga{ena. Cene goriva (
osim ugqa) rasle su, a cena
�� kod nas je dugo stagni-
rala, pa i sada je u dispari-
tetu sa cenom nafte i pri-
rodnog gasa. Zato sopstvena

proizvodwa struje
nije bila (i nije) is-
plativa, pogotovo
ako je ona mogla da se
uzme od EPS-a i ne
plati, kao {to je ~i-
nio veliki broj in-
dustrijskih potro-
{a~a tokom devede-
setih godina.

Iznose}i ovu ne-
povoqnu sliku na{e

bliske pro{losti, ali i sa-
da{wosti, Pavlovi} isti~e
da }e i Srbija, kao i evrop-
ske zemqe, morati da se vi{e
okrene kogeneraciji, ma ka-
ko nam se ~inilo da nam do-
voqnu sigurnost za energet-
sku stabilnost i ubudu}e
obezbe|uju rezerve ugqa.

- Ne ra~unaju}i rezerve
lignita na Kosmetu, Srbija
ima ugqa za jo{ oko pedese-
tak godina eksploatacije sa
postoje}im i izgradwom do-
datnih 600-700 megavata. Ka-
ko smo zemqa sa tri-~etiri
puta mawom potro{wom
primarne energije i dva pu-
ta mawom potro{wom elek-
tri~ne energije po stanov-
niku od, na primer, Francu-
ske, Nema~ke, [panije, pa i
Slovenije, realno se proce-
wuje da }e na{a potro{wa
ukupne i elektri~ne  ener-

gije biti sve ve}a i da }e i
na{a uvozna zavisnost rasti
ako se ni{ta ne preduzme.
Zahvaquju}i lignitu, ener-
getska zavisnost Srbije od
uvoza sada je 37 odsto, ali
ako ne primenimo mere
energetske efikasnosti u
sektoru potro{we, ali i
proizvodwe elektri~ne
energije, na ~emu se zasniva
upravo usvojena Strategija
razvoja energetike Srbije
do 2015. godine, lako se mo-
`emo na}i me|u visoko uvo-
zno zavisnim zemqama. Pre-
ma tome, o kogeneraciji se
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Srbija ima ugqa 
za jo{ 50 godina
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Direktiva EU
Evropska unija je kogene-

raciju prepoznala kao in-
strument energetske poli-
tike za ostvarivawe gene-
ri~kih ciqeva, kao {to su:
o~uvawe resursa primarne
energije, smawewe emisije
{tetnih gasova, pre svega
CO2, kao glavnog ~inioca
globalnog zagrevawai efe-
kta staklene ba{te, zatim
smawewe uvozne zavisno-
sti i pove}awe tr`i{ne
konkurentnosti nacional-
nih ekonomija. Sve to je
preto~eno u Direktivu EU
broj 2004/8/EC za promovi-
sawe kogeneracije na bazi
korisne toplote, koja je
sli~na Direktivi o obno-
vqivim izvorima energije,
ali joj nedostaju ciqni ude-
li elektri~ne energije iz
kogeneracije u ukupnoj pro-
izvodwi elektri~ne ener-
gije, {to institucije koje se
bave kogeneracijom smatra-
ju nedostatkom - navodi Pa-
vlovi}.

Zbog pove}awa udela prirodnog gasa 
u proizvodwi energije, kogeneracija 

}e odre|ivati i budu}u uvoznu 
zavisnost Srbije, ma kako da se 

ugaq racionalno koristi
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mora ozbiqno razmi{qati -
nagla{ava Pavlovi}.

On obja{wava da su sve
tehnologije za distribuira-
nu kogeneraciju zasnovane
na kori{}ewu prirodnog
gasa, koji je tri puta skupqi
od ugqa. Da bi ova postroje-
wa bila isplativa, potre-
ban je odgovaraju}i odnos
cena elektri~ne energije i
prirodnog gasa.   

- Nije svaka kogeneracija
dobra i isplativa. Ovakva
proizvodwa dva oblika
energije najisplativija je
tamo gde se nalaze veliki i

stalni potro{a~i toplotne
energije, kao {to je indu-
strija, koja diktira rad ovih
postrojewa osam hiqada sa-
ti godi{we. Tek na drugom
mestu je daqinsko grejawe
naseqa i grejawe javnih i
poslovnih objekata, koje je u
funkciji tri hiqade sati
godi{we i koje mo`e da bu-
de isplativo uz odgovaraju-
}i odnos cena, s tom {to je
isplativost ve}a ako posto-
ji i dodatna potro{wa
(stalna) tople sanitarne vo-
de, kao, na primer, u beo-
gradskom nasequ Cerak, gde

u stvari nema kogeneracije -
navodi Pavlovi}.

- Ina~e, u sada{wim na-
{im uslovima, graditi po-
strojewe sa gasnim tehnolo-
gijama samo radi proizvod-
we elektri~ne energije bi-
lo bi potpuno neekonomi~-
no. Otuda gasne elektrane,
sa gasnim turbinama, nisu
konkurentne elektranama
na ugaq. Takva proizvodwa
bila bi isplativa jedino u
slu~aju kombinovanih gasno-
parnih blokova visoke efi-
kasnosti, i to pod odre|e-
nim uslovima. Sada je cena

gasa za toplane u Srbiji oko
15 evra po megavat-satu ener-
gije goriva, a prose~na cena
megavat-sata elektri~ne
energije na mestu potro{we
je oko 32 evra (obe bez PDV).
Dakle, to je odnos od samo
dva prema jedan, tako da i vi-
sokoefikasna  kogeneracija
te{ko mo`e da bude ispla-
tiva. Sli~na situacija je i u
industriji. Zato ~ak i za ne-
ka dobra postrojewa insta-
lisana u industriji nije
ekonomi~no da proizvode
elektri~nu energiju  - obja-
{wava Pavlovi}.

Na pitawe za{to kogene-
racija uop{te treba da se
koristi ako proizvodwa
struje, odnosno toplote mo-
`e da se odvija iz razdvoje-
nih postrojewa, na{ sago-
vornik odgovara da u tome i
jeste sva opravdanost i eko-
nomi~nost. 

- Proizvodwa elektri~ne
energije u Srbiji zasniva se
na lignitu i hidro energi-
ji. Te~na goriva i prirodni
gas se koriste u TE-TO u
EPS-u, ali je pre svega zbog
mawe cene ugqa, a uz smawe-
ni toplotni konzum, ~ak i uz
primenu kogeneracije, pro-
izvodwa elektri~ne enegri-
je u wima skupa. To je posle-
dica odnosa cena te~nih go-
riva i gasa prema ceni elek-
tri~ne energije i toplote,
kao i niske efikasnosti
primewene tehnologije i
smawene potro{we toplote
- ka`e Pavlovi}.

- Ako proizvode samo
elektri~nu energiju, kombi-
novani gasno-parni bloko-
vi, na primer, imaju efika-

snost od 55 do 60 procenata.
Ali, ako istovremeno pro-
izvode i toplotnu energiju,
ukupni stepen wihove efi-
kasnosti kre}e se u opsegu
od 85 do 9o procenata. U
ovom slu~aju, gasna elektra-
na postaje konkurentna
elektrani na ugaq, koja u
EPS-u ima prose~ni stepen
korisnosti od oko 3o proce-
nata, dok je takav prose~ni
parametar za  kotlove na te~-
na goriva i gas u toplanama
u Srbiji od 75 do 85 proce-
nata - isti~e Pavlovi} i ka-
`e da se u Elektroprivredi

Srbije dobro znaju ovi poka-
zateqi. 

Kako temu o kogeneraciji
nije mogu}e ni zaokru`iti
ni dovr{iti, jer je to ne{to
u {ta Srbija tek treba
stvarno da zakora~i ako `e-
li racionalno da koristi
energetske potencijale i
istovremeno bude konku-
rentna na energetskom otvo-
renom tr`i{tu, navodimo
jo{ samo to da su mogu}nosti
kogeneracije neograni~ene.
A evo i za{to. 

U Evropskoj uniji radi se
na razvoju mikrokogenera-
cije, za koju na{ sagovornik
ka`e da je sasvim bliska bu-
du}nost. Brzo bi moglo da se
dogodi da svako od nas u svoj
dom unese neku vrstu agrega-
ta (gorive }elije, mikroga-
sne turbine) iz kojeg bi do-
bijao toplotu za grejawe i
struju za sve svoje potrebe, a
sve bi radilo po sistemu
"ukqu~i i koristi" i ne bi

zauzimalo vi{e prostora od
{tedwaka ili fri`idera.
I ne samo to! Vi{ak struje
svako bi mogao da isporu~uje
EE mre`i. Pavlovi} ka`e
da to nije tako nemogu}e kao
{to nam izgleda.  

- Uostalom - navodi on -
Evropska unija je ve} u svojoj
Direktivi o energetskom
u~inku zgrada ve}ih od hi-
qadu kvadrata zahtevala da
se kao alternativa za snab-
devawe energijom razmatra
i kogeneracija. �

Anka Cvijanovi}

Kako radi Evropa
Proizvodwa elektri~ne energije u

kogeneraciji izuzetno je zastupqena u
evropskim zemqama. Prema podacima iz
2000. godine, u Danskoj je kogeneracija (u
toplanama i industriji) u~estvovala sa
vi{e od 50 odsto ukupne proizvodwe
elektri~ne energije; u Holandiji vi{e od
35 odsto, u Finskoj oko 35, u Austriji 30 i
Nema~koj 15 odsto. Kod nas je gotovo sve u EPS-u, jer je ostala
industrija, zbog niske cene struje, iskqu~ila i ono {to je
imala, a toplane nikada nisu ni radile po ovoj tehnologiji -
isti~e Pavlovi}.
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Savremeni 
gasno-parni

blok sa 
kogeneracijom

u Danskoj

Ure|aj za kogeneraciju
sa akumulatorom 
toplote, elektri~ne
snage 5,5 kilovata

Po principu "ukqu~i 
i koristi": 
minikogeneracija 
sa gasnim motorom
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Kada je re~ o rezultatima
EPS-a protekle zime, iza
nas je uspe{an period i to je
zasluga svih koji su u sistemu

EPS-a dali svoj doprinos za ovako za-
vidne rezultate. U tehni~kom smislu
o~ekuju nas stalni prioritetni zada-
ci u ciqu daqe stabilizacije svih
elemenata elektroenergertskog si-
stema, unapre|ewa proizvodwe i
ostvarivaja rezultata, koji ne smeju da
budu slabiji od onih, koje smo imali.

Ovo je rekao Zoran Manasijevi}, za-
menik generalnog direktora EPS-a
na sastanku direktora elektrana i
prenosa, koji je 11. maja odr`an u Mo-
rovi}u, kod Sremske Mitrovice. On
je daqe napomenuo da ova godina nije
tipi~na u odnosu na prethodne, jer je
proces reorganizacije u punom zama-
hu. Broj zaposlenih se osetno smawuje.

Manasijevi} je ovom prilikom re-
kao da je elektroprivreda trenutno
izlo`ena jakim pritiscima, pre sve-
ga spoqnim, koji su skop~ani s ne~i-
jim `eqama za ubrzanom privatizaci-
jom i da je upravo sada trenutak da se
postigne {to ve}a unutra{wa kohezi-
ja i povezanost.

- Tu pre svega mislim na identifi-
kovawe i eliminisawe svih
tenzija, koje postoje na relaci-
ji direkcije - javna preduze}a,
popravqawe odnosa izme|u
termo i hidro sektora, unutar
termosektora,  redefinisawe
odnosa izme|u termoelektrana
i kopova... Zajedni~ke odluke,
moraju da budu ono {to je najbo-
qe za EPS kao celinu. Ne{to
{to je od op{teg interesa za EPS,
svakako ne}e biti u suprotnosti sa
interesom bilo kog javnog, odnosno
zavisnog preduze}a. Mo`da su neke
odluke boqe za neko JP, ali to mo`e
da potopi neki drugi deo EPS-a i da
dovede do uru{avawa celog sistema.
^esto smo pritisnuti i sku~eni, is-
pred sebe imamo dobro organizovanog
protivnika. Ne smemo da povu~emo ni

jedan pogre{an potez i moramo da
znamo kojoj kona~noj slici te`imo.
Opredeqewe EPS-a je i daqe verti-
kalno integrisano preduze}e. Neki
potezi moraju da budu lukavi i mudri,
pa ponekad i neki na{i potezi mogu
da vam izgledaju ~udno ili nedovoqno
jasno. @elim da otklonim svaku sum-
wu u to da poslovodstvo kao prioritet
postavqa jedinstvenost i opstanak
elektroprivrede u celini na du`e
staze - rekao je Manasijevi} i dodao
da je pitawe odliva visokostru~nog
kadra sve izra`enije. To pitawe se,
na`alost, ne re{ava u okvirima
EPS-a i, kako je rekao, u uslovima  ka-
da smo limitirani s platama i mnogo
~im drugim,  te{ko je stvoriti objek-

tivnu motivaciju da se stru~wak zadr-
`i u EPS-u. Zato,   po wegovim re~i-
ma na poqu formirawa kadrova mora
znatno vi{e da se uradi, a dotle, deo
problema, mo`e da se otkloni i odgo-
varaju}om preraspodelom kadrova.

Manasijevi} je daqe istakao da nas
o~ekuje smawivawe buxeta za remonte
i to za oko pola milijarde dinara na
nivou cele elektroprivrede. Ali i

pored toga  mora}e da se razvijaju od-
re|eni projekti, posebno poslovi ve-
zani za rudarski deo, koji direktno
uti~u na proizvodwu u termoelektra-
nama. Sledi, rekao je Manasijevi} i
sveobuhvatniji prostup regeneracije
celog sistema.

O aktuelnoj elektroenergetskoj si-
tuaciji govorio je Dragan Vigwevi},
tada direktor Direkcije za upravqa-
we EES, koji je u me|uvremenu posta-
vqen za generalnog direktora EMS-
a.

- Drago mi je da se na{ sistem vra-
tio na nivo od pre svih ovih doga|awa
i da postoji sigurnost u snabdevawu
svih potro{a~a elektri~nom energi-
jom i pouzdan rad termoblokova. Sada

imamo jednu optimalizaciju rada
sistema i mogu}nost da ostvarimo
neki zavidan komercijalni uspeh
odnosno prihod, koji }e svakako
biti zna~ajan zbog najavqenog
umawewa buxeta za remonte. Od
po~etka godine hidroelektrane
su ostvarile ve}u proizvodwu za
6,6 odsto, a termoelektrane za 3,3
odsto; u proseku  4,4 odsto iznad

bilansa. Od kratkoro~nih isporuka u
periodu od 1. marta do 30. aprila
ostvarili smo prihod od  oko 1,7 mi-
liona evra, a ve} je ugovoren izvoz
elektri~ne energije za maj i jun u
vrednosti od oko 7,2 miliona evra.
O~ekujem da }emo u  avgustu,  septem-
bru i oktobru imati mogu}nosti da
van sistema EPS-a isporu~imo odre-
|ene koli~ine elektri~ne energije -

FORUMI
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Glavni ciq: jedinstvo 
i opstanak
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Zimska 
proizvodwa 

za svaku 
pohvalu

Elektroprivreda je trenutno 
izlo`ena jakim pritiscima, pre svega
spoqnim, koji su skop~ani sa `eqama

za ubrzanom privatizacijom
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rekao je Vigwevi}, dodaju}i da je zbog
hladne zime i konzum u ovoj godini po-
ve}an za 4,4 odsto. 

On je daqe nazna~io da su akumula-
cije izuzetno dobro popuwene i 29.
aprila bile su  32 odsto iznad bilan-
siranih koli~ina i da bi se zaustavi-
la prelivawa prestali su sa radom  od-
re|eni blokovi TE. Najnovije anali-
ze kazuju da je, pored onoga {to je ve}

prodato, u maju vi|en vi{ak od oko 51
gigavat-~asa, a u junu od 70 gigavat-~a-
sova i o~ekuje se da }e se i to prodati
i pored ~iwenice da u okru`ewu, ta-
ko|e, ima dosta vode i vi{ka energije.
Za kraj maja predvi|a se, kako navodi
Vigwevi}, da u akumulacijama bude
136 gigavat-~asova iznad bilansa,  a
na kraju juna 44 gigavat-~asa.

Vera Stanojevi} iz Direkcije za
proizvodwu energije predo~ila je, po-
tom, analizu rada proizvodnih kapa-
citeta u protekloj zimskoj sezoni.
Ona je rekla da je u posledwe ~etiri
godine u  remonte, modernizaciju i
delimi~nu revitalizaciju proizvod-
nih kapaciteta ulo`eno ukupno 400
miliona evra, a samo kroz prira{taj
proizvedene elektri~ne energije u
istom tom periodu  dobilo se 260 mi-
liona evra, ra~unaju}i da je cena ki-
lovat-~asa 3,2 evrocenta. Efikasnost
kori{}ewa sredstava  pove}ana je
pravilnim usmerewem raspolo`ivih
sredstava  i zahvatima na opremi i po-
strojewima proizvodnih jedinica iz
kojih su se mogla dobiti najve}a po-
boq{awa. 

Jovan Jovi}, direktor Direkcije
za proizvodwu energije, dodao je da
smo dostigli maksimum i da ga sada
treba odr`ati, pogotovo u uslovima
kada se najavquju mawa sredstva za
odr`avawe. Nazna~ena je i potreba
racionalnijeg kori{}ewa vremena
planiranog zastoja.  �

D. Obradovi}

Sa umawewem sredstava za remonte
proizvodnih i prenosnih kapaciteta
za pola milijarde dinara, usledile
su dve izmene plana remonta, rekao je
Dragan Jovanovi} iz Direkcije za pro-
izvodwu energije. Svi blokovi su
u{li u remonte u planiranim rokovi-
ma i, kako je oceweno, nastavqa se
trend poboq{awa stawa postrojewa.
Za finansirawe ovih poslova domi-
nantna su sopstvena sredstva,  a mawi
deo se obezbe|uje iz kredita. Ugovara-
we remonta je iznad plana, a realiza-
cija ne{to ispod i taj deo je, po re~i-
ma Jovanovi}a, pla}en. Stepen radova
u ovoj fazi je zadovoqavaju}i.

Remonti - na vreme 
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Revitalizacija
"\erdapa �" kre}e

po~etkom jula
Saradwa Rumunije i Srbije i Cr-

ne Gore po pitawu rada i odr`ava-
wa Hidroenergetskog-plovidbenog
sistema "\erdap � i ��" u skladu je sa
svim pravilnicima i konvencijama
i obe strane redovno i dosledno is-
puwavaju obaveze definisane ovim
dokumentima, zakqu~ak je sa zaseda-
wa Srpskocrnogorsko-rumunske
Me{ovite komisije za \erdap koje
je odr`ano od 25. do 27. maja u Beo-
gradu. 

Zasedawem su predsedavali dr
Vladimir \or|evi}, predsednik
srpskocrnogorske strane Me{ovite
komisije i generalni direktor
Elektroprivrede Srbije i Trajan
Oprea, predsednik rumunske strane
Komisije i generalni direktor
kompanije "Hidroelectrica" iz Bu-
kure{ta. U radu Me{ovite komisi-
je u~estvovao je i republi~ki mini-
star rudarstva i energetike Rado-
mir M. Naumov. 

Na zasedawu je, pored ostalog,
oceweno da su eksploatacija
HEPS "\erdap � i ��" i prevo|e-
we brodova izvr{eni u skladu sa
postoje}im pravilnicima, kao i
da je u periodu od 1. oktobra 2004.
do 30. aprila 2005. ostvarena
proizvodwa od ~etiri milijarde
kilovat-sati, {to je i oceweno
kao zna~ajan rezultat. Tako|e, za-
kqu~eno je da su oba objekta
spremno ostvarila projektovani
re`im za vreme dugotrajnog pe-
rioda velikih voda i da svojim

radom nisu uticali na priobaqe
obe zemqe.

Na zasedawu se diskutovalo i o re-
vitalizaciji "\erdapa �".  Po~etak
radova na na{oj strani elektrane
o~ekuje se po~etkom jula, odmah po-
sle potpisivawa sporazuma o regu-
lisawu klirin{kog duga biv{eg
SSSR-a prema SCG, na osnovu kojeg
}e biti finansiran ovaj projekat.
Rumunija }e na svom delu hidroelek-
trane po~eti sa radovima na posled-
wem, {estom agregatu. Konstatova-
no je, tako|e, da obe strane treba da
interveni{u kod nadle`nih mini-
starstava da se stru~wacima "\er-
dap � i ��" omogu}i prelazak granica
bez viznog re`ima, kako bi br`e i
efikasnije mogli da obavqaju po-
slove na ovoj elektrani. Komisija je
razmatrala i izve{taj o za{titi od
leda i ledenih poplava u akumulaci-
jama "\erdap � i ��" u prethodnom pe-
riodu i zakqu~ila da su pripreme
izvr{ene na vreme i da nije bilo
problema koji bi doveli do poreme-
}aja u proizvodwi elektri~ne ener-
gije.

Potpisivawem zapisnika po zavr-
{etku 71. zasedawa, kome je prisu-
stvovao i generalni konzul rumun-
ske ambasade Radu Ba`enaru, jo{
jednom je potvr|eno da se saradwa
ove dve zemqe po pitawu eksploata-
cije "\erdap � i ��" odvija uz po{to-
vawe svih usagla{enih pravilnika
i konvencija. �

A.^oli}

SCG i Rumunija dosledno
ispuwavaju obaveze rada 

i odr`avawa HEPS  
"\erdap � i ��"
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Do 2015. godine u
srpsku energetiku
trebalo bi da se
ulo`i oko sedam

milijardi dolara, {to bi
trebalo da bude oko 3,7 odsto
dru{tvenog proizvoda u tom
razdobqu. Do 2012. godine
bi}e potrebno da se izgradi
jedan ve}i elektroenerget-
ski kapacitet sa godi{wom
proizvodwom od oko 4,8 mi-
lijardi kilovat-~asova, a do
2015. potro{wa elektri~ne
energije od 2,3 milijarde
kilovat-~asova, trebalo bi
da se supstitui{e gasom, ~i-
me bi se u{tedelo
ukupno oko dve i po
milijarde dolara.
Do 2007. godine
energetski sektor
}e postati deo ener-
getskog tr`i{ta
Evrope.

Ovo je deo osnov-
nih postavki Stra-
tegije energetskog
razvoja Srbije do 2015. koju
je na sednici od 23. maja ove
godine, ve}inom glasova,
prihvatila Skup{tina Sr-
bije. Za wu je glasalo 126 po-
slanika, dok je 66 bilo pro-
tiv.  Strategiju nisu podr-
`ali DS i SRS.

Prethodno je izglasan
prestanak va`ewa Zakona o
elektroprivredi, ~ime je
omogu}eno da, umesto dosa-
da{weg EPS-a, zvani~no
po~nu da rade dva preduze}a:
Elektromre`a Srbije
(EMS) - prenos i upravqawe
prenosnim sistemom, koja
ostaje u vlasni{tvu dr`ave
i Preduze}e za proizvodwu
energije, distribuciju i tr-
govinu elektri~nom energi-
jom, koje je zadr`alo naziv
Elektroprivreda Srbije
(EPS).

Saglasno promovisanim

ciqevima energetske poli-
tike Srbije i osnovnim pre-
misama za utvr|ivawe Stra-
tegije razvoja energetike
Srbije, odabrano je pet
osnovnih Prioritetnih
programa:

– Prvi i osnovni priori-
tet je kontinuitet tehnolo-
{ke modernizacije postoje-
}ih energetskih objekata/si-
stema/izvora, u sektorima:
nafte, prirodnog gasa,
ugqa; sa povr{inskom i pod-
zemnom eksploatacijom, sek-
tora elektroenergetike; sa
proizvodnim objektima:

termoelektrane, hidroelek-
trane i termoelektrane-to-
plane i prenosnom sistemom
odnosno distributivnim si-
stemima i sektor toplotne
energije-gradske toplane i
industrijske energane.

– Drugi-usmereni priori-
tet racionalne upotrebe
kvalitetnih energenata i
pove}awa energetske efika-
snosti u proizvodwi di-
stribuciji i kori{}ewu
energije kod krajwih kori-
snika energetskih usluga.

– Tre}i-posebni priori-
tet kori{}ewa NOIE (no-
vih obnovqivih izvora
energije) i novih energet-
ski efikasnijih i ekolo-
{ko prihvatqivih energet-
skih tehnologija i ure|a-
ja/opreme za kori{}ewe
energije.

– ^etvrti-opcioni priri-

tet za vanredna/urgentna
ulagawa u nove elektroener-
getske izvore, sa novim ga-
snim tehnologijama (kombi-
novano gasno-parno termee-
nergetsko)

– Peti-dugoro~no razvoj-
ni i regionalno strate{ki
prioritet, gradwe novih
energetskih infrastruktur-
nih objekata i elektroener-
getskih i toplotnih izvora u
okvirima energetskih sek-
tora Srbije, kao i kapital-
no-intenzivne energetske
infrastrukture, u okvirima
regionalnih i panevrop-

skih infrastruktur-
nih sistema poveza-
nih sa na{im siste-
mima.

Nadzor nad prime-
nom odgovaraju}ih
institucionalnih
instrumenata, u pe-
rodu sprovo|ewa re-
formi u energet-
skim sektorima i

primene novih pravila rada
i poslovawa energetskih su-
bjekata, ukqu~uju}i i nadzor
na realizaciji Priorite-
nih programa iz Strategije

razvoja energetike Srbije,
saglasno Zakonu o energeti-
ci, u nadle`nosti su: Agen-
cije za energetiku, Operato-
ra prenosnog sistema za
elektri~nu energiju, Opera-
tora tr`i{ta elektri~ne
energije, Operatora tran-
sportnog sistema za prirod-
ni gas i Agencije za ener-
getsku efikasnost.

Nova zakonodavna regula-
tiva je potpuno usagla{ena
sa regulativom Evropske
unije, regulativom zemaqa u
na{em okru`ewu i me|una-
rodno prihva}enim princi-
pima o kreirawu nediskri-
minatornih uslova za pre-
nos, transport i trgovinu
elektri~nom energijom i
prirodnim gasom.

[to se ti~e strukture
energenata, kako je navedeno
u Strategiji, i daqe bi se
zadr`ala dominacija te~-
nih fosilnih goriva, sa
tendencijom smawivawa
u~e{}a (sa vi{e od 37 na ma-
we od 35 odsto u 2015. godi-
ni), primetnog porasta u~e-
{}a prirodnog gasa (sa 20
na 24 odsto) i postupnog
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Prihva}ena Strategija,
osnovana Agencija
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Nova zakonodavna regulativa je 
potpuno usagla{ena sa regulativom
Evropske unije, regulativom zemaqa 

u na{em okru`ewu i me|unarodno 
prihva}enim principima

AKTUELNE TEME



smawivawa u~e{}a elek-
tri~ne energije sa (sa 29,5
na 28 odsto). Neznatno pove-
}awe u~e{}a ~vrstih fosil-
nih goriva, posledwih godi-
na u Srbiji, posledica je ra-
sta  u~e{}a uvoza i potro-
{we kvalitenog ugqa i kok-
sa za potrebe energetski in-
tenzivnih grana industrije,
pa }e tako ono ostati na ni-
vou od oko 12 odsto. Sagla-
sno navedenom
opredeqewu, sa vi-
sokom prose~nom
stopom rasta potro-
{we prirodnog ga-
sa (od 3,8 odnosno
3,0 odsto), pokri}e
se nove potrebe u
sektoru doma}in-
stva za obavqawe
toplotnih energetskih uslu-
ga (priprema sanitarne to-
ple vode, hrane i zagrevawe
prostora), u okviru priori-
teta racionalne upotrebe
kvalitetnih energenata, pre
svega na planskom smawiva-
wu upotrebe elektri~ne
energije za toplotne ener-
getske usluge. Ovim Priori-
tetom je predvi|en Program
tzv. ''gasifikacija'', u okvi-

ru koga se predvi|a, uvo|ewe
gasa u oko 400.000 novih do-
ma}instava u Srbiji do 2015.
godine sa ciqem da se u ovom
sektoru, smawe potrebe za
elektri~nom energijom, za
bar 2.300 ���, pri scenari-
ju dinami~nog ekonomskog
razvoja, odnosno 1.500 ���,
pri scenariju umerenog eko-
nomskog razvoja, u kom slu~a-
ju bi gas bio obezbe|en bar

za 260.000 novih stanova.
Osim ovog efekta na smawe-
we potro{we elektri~ne
enegije u ovom sektoru, u
okviru istog prioriteta,
planira se pro{irewe mre-
`e i broja korisnika cen-
tralizovanog snabdevawa
toplotnom energijom, za do-
datnih 180.000 stanova i ve-
}eg broja javnih i socijal-
nih zgrada (ukupne povr{i-

ne oko 12 milona m² ), po kom
osnovu je mogu}e smawiti
potro{wu elektri~ne ener-
gije, za oko 700 ���, danas
kori{}ene za potrebe zagre-
vawa prostora. 

Prema scenariju dinami~-
nog ekonomskog razvoja, neo-
phodno je da u periodu od
2009. do 2012. godine, u|e u
pogon bar jedna nova termoe-
lektrane na lignit, bazne
proizvodwe od oko 4.800
GWh godi{we. U tom perio-
du pove}a}e se potro{wa
primarne energije, po osno-
vu pove}ane proizvodwe do-
ma}eg lignita, shodno ~emu
}e ukupna primarna energi-
ja u tom periodu pove}ati za
oko osam miliona tona lig-
nita.

Saglasno postoje}oj
strukturi elektroenerget-
kih izvora, postoje}a domi-
nacija ugqa (preko 51 odsto,

u 2002. godini), sma-
wi}e se na oko 50
odsto u 2015 godini,
bez obzira {to }e u
me|uvremenu u}i u
pogon nova termoe-
lektrana snage od
750 ��. Smawi}e se
u~e{}e te~nih deri-
vata nafte, sa 28 na

25 odsto u 2015. godini, dok
}e u~e{}e gasa porasti sa 14
na 18 odsto. Suprotan trend
promene u~e{}a ova dva,
prete`no uvozna energenta,
zadr`a}e uvoznu zavisnost
na pribli`no istom nivou
(oko 36 odsto), sve do 2009.
godine, da bi se posle ula-
ska nove termoelektrane u
pogon  smawila za preko dva
odsto, zahvaquju}i novom

energetskom izvoru na bazi
doma}e primarne energije-
lignita.Tek u 2015. godini
pove}a}e se uvozna zavi-
snost na oko 38,4 odsto,  {to
}e za jedan odsto biti mawe
od zavisnosti u 1990. godi-
ni. Me|utim neizvesnost
oko doma}e proizvodwe
nafte i prirodnog gasa.,
kao i mogu}nost izgradwe
velikih elektroenerget-
skih objekata na bazi pri-
rodnog gasa, mogu pove}ati
uvoznu zavisnost na znatno
iznad 40 odsto.

Strategija razvoja energe-
tike Republike Srbije, do
2015 godine,pored ostalog,
promovi{e:

– Uskla|eni razvoj ener-
getskih proizvodnih sekto-
ra sa energetskim potrebama
sektora potro{we energije.

– Podsticawe konkurent-
ne sposobnosti doma}e pri-
vrede, posebno izvozno ori-
jentisane industrije, reali-
zuje se putem smawivawa
energetskog intenziteta;

– Pove}ano u~e{}e doma-
}ih energetskih izvora i
unapre|ewe tehnolo{kih i
operativnih performansi
postoje}ih energetskih iz-
vora;

– Racionalnu upotrebu
kvalitetnih energenata.
Pove}awe efikasnosti u
proizvodwi, transportu i
distribuciji elektri~ne i
toplotne energije;

– Postupno uvo|ewe tehno-
lo{ki pouzdane, energetski
efikasne, ekonomski izve-
sne i ekolo{ko prihvatqi-
ve tehnologije;

– Strukturno reorganizo-
vawe vertikalno integrisa-
nih javnih energetskih pred-
uze}a i stvarawe ambijenta
za tr`i{no poslovawe
energetskih subjekata;

– Stimulisawe nau~no-is-
tra`iva~kog rada, usmere-
nog obrazovawa i usavr{a-
vawa kadrova. 

– Utvr|ivawe podloga za
ratifikaciju Kjoto Proto-
kola i na{ih obaveza koje
proisti~u iz wegove imple-
mentacije;

– Sprovo|ewe politike
socijalne za{tite najsiro-
ma{nije kategorije stanov-
ni{tva. �

Priredio D. Odradovi}
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Na sednici od 23. maja ove go-
dine parlament je izabrao i Sa-
vet  Agencije za energetiku Re-
publike (regulatornu agenciju).
Za predsednika Agencije iza-
bran je Qubo Ma}i}, na mandat
od pet godina. ^lanovi Miomir
Jak{i} i Aca Markovi} izabra-
ni su na ~etiri godine, a Pre-
drag Makar i Mirjana Simi} na
tri godine.

Izabrani ~lanovi Saveta agencije 

U~e{}e ~vrstih 
fosilnih goriva
ostaje oko 12 odsto 
i u strategiji razvoja
energetike do 2015.
godine-kopovi 
RB "Kolubara"

Qubo Ma}i}

Neophodno je da od 2009. do 2012. 
godine, u|e u pogon bar jedna nova

termoelektrane na lignit, bazne 
proizvodwe od oko 4.800 ����
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Elektromre`a Sr-
bije, koja prakti~-
no po~iwe s radom
od 1. jula 2005. go-

dine, u svom budu}em radu
sigurno }e se oslawati na
iskustva, koja je imala
Elektroprivreda Srbije, u
pogledu unutra{we organi-
zacije, ukqu~uju}i naravno
i organizaciju preduze}a
Elektroistok. Ono {to je
po meni najva`nije, to je da
}e saradwa izme|u EPS-a i
EMS-a sigurno poslu`iti
za primer, kako treba da sa-
ra|uju javna preduze}a u vla-
sni{tvu dr`ave. Svi smo
ponikli iz Elektroprivre-
de Srbije i moramo da ima-
mo respekt prema EPS-u,
koji, sa svoje strane tako|e
ulazi  u reorganizaciju i
po~iwe da posluje na novim
principima.

Ovo je, na po~etku razgovo-
ra za list ��� istakao Dra-
gan Vigwevi}, generalni
direktor Elektro-
mre`e Srbije
(EMS-a), dodaju}i
da je polo`aj elek-
troprivrede Srbije
na Balkanu u sada-
{we vreme vrlo slo-
`en, ali je wen rad
i izuzetno kori-
stan, kako za samu Republiku
Srbiju, tako i za sve elek-
troenergetske sisteme u re-
gionu, Sredwoj, ali sve vi-
{e i Zapadnoj Evropi, jer se
velike koli~ine elektri~-
ne energije preko na{eg
elektroenergetskog sistema
transportuju ka Zapadu.

- EMS }e, zna~i, pored
svog osnovnog zadatka, a to je
da obezbe|uje sigurno napa-
jawe  potro{a~a elektri~-
nom energijom u Srbiji i da
obavqa  transfer elektri~-

ne energije za potrebe trgo-
vaca i drugih zainteresova-
nih subjekata, voditi ra~una
da svoju mre`u oja~a i na taj
na~in doprinese jo{ ve}em
ugledu na{eg energetskog
sektora u Evropi. Elektro-
privreda Srbije je ispravno
postupila kada je odlu~ila
da prihvati ����mehanizam
(da u|e u prekograni~ni
promet elektri~ne energije
i obra~un tranzita) i pra-
vilno je proceweno da }e se
tim ulaskom i prihod EPS-a
uve}ati, {to se i ostvarilo-
ka`e Vigwevi}.

Jo{ se, kako ukazuje na{
sagovornik, ne mo`e sa si-
gurno{}u re}i koje }e se
koli~ine elektri~ne ener-
gije ubudu}e transportova-
ti preko na{e mre`e, ali
je izrazio uverewe da mo-
`emo da odgovorimo svim
izazovima, ukqu~uju}i i taj
da se jednog dana i deo Ru-
sije prikqu~i na 	��
, sa

zahtevom da se velike koli-
~ine jevtine elektri~ne
energije, prenesu preko na-
{eg elektroenergetskog si-
stema na Zapad.

-Iz ovih, kao i drugih
razloga moramo da poja~amo
na{u prenosnu mre`u.
Predstoji izgradwa novog
400 kilovoltnog dalekovo-
da izme|u Rumunije i Srbi-
je, kao i 400 kilovoltnog
dalekovoda Ni{ - Leskovac
- Vrawe - Skopqe, za koji
o~ekujemo donaciju gr~ke

vlade. On je za nas veoma va-
`an, jer predstavqa rezerv-
u postoje}em dalekovodu
Ni{ - Kosovo B. To omogu-
}uje da se, kada se jedan od
ta dva dalekovoda iskqu~i,
ni{ta ne mewa, dok sada u
takvim situacijama sve ne-
ergetske transakcije u tom
pravcu padaju na nulu. Za
nas je tako|e bitna i grad-
wa dalekovoda u susedstvu,
pogotovo 400-kilovoltni
dalekovod Podgorica - El-
basan - Tirana i eventual-
no Pri{tina, odnosno Ko-
sovo B - Elbasan - Tirana, o
~emu jo{ nema zvani~nih
informacija. Nadaqe, va-
`no je spomenuti i gradwu
velikih trafo - stanica

Sombor i Jagodina, iz
kredita 
���, vero-
vatno i TS Beograd
20, a predstoje i osve-
`avawa jo{ nekih
trafo-stanica. O~e-
kuje se i izgradwa  da-
lekovoda Sombor - Su-
botica - Sremska Mi-

trovica. Najesen u pogon
pu{tamo  400 kilovoltni
dalekovod Sremska Mitro-
vica - Ugqevik i ovom pri-
likom bih `eleo da se za-
hvalim pre|a{wem gene-
ralnom direktoru prof. dr
Qubomiru Geri}u, koji je
imao razumevawa za sve
aspekte izgradwe tog dale-
kovoda i nadam se da }e se
obistiniti sve ono {to je
Stru~ni savet EPS-a pred-
video - rekao je Vigwevi},
napomenuv{i da je on izu-

zetno va`an i predstavqa
zlatnu "rezervu za potez"
Mladost - Ernestinovo. 

Naime, to }e omogu}iti
da se u vreme remonta ne
smawuju energetske tran-
sakcije, bilo da se radi o
jednom ili drugom daleko-
vodu tako da }e EMS sve
vreme ubirati prihod. Jer,
kako navodi na{ sagovor-
nik, trebalo bi imati u vi-
du da iskqu~ewe jednog 400
kilovoltnog dalekovoda
izme|u dva sistema stvori
gubitak od hiqadu evra za
jedan ~as. Kada se ima u vi-
du ~iwenica da remonti
traju dvadesetak dana, jasno
je da je re~ o gubitku vrlo
visokog nov~anog iznosa.

- U EMS-u }e se, ubudu}e,
shodno takozvanom mre`nom
kodeksu, remonti obavqati
po novim pravilima. Jer,
pro{li smo krizne periode
kada smo prakti~no krpili
postoje}e dalekovode. To
zna~i da }e se drasti~no
smawiti iskqu~ewa 400 ki-
lovoltne mre`e, imaju}i u
vidu ~iwenicu da je svako
neplansko iskqu~ewe evi-
dentan gubitak za EMS.
Planovi, priprema i orga-
nizacija remonta, kao i or-
ganizacija posla sa izvo|a-
~ima radova, bi}e veoma re-
striktivni i mora}e da se
po{tuju svi potpisani roko-
vi. Penali }e biti izuzetno
visoki. - rekao je Vigwe-
vi}. �

D. Obradovi}
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EMS - most 
ka Zapadu
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Telekomunikacije kao dr`avni 
resurs svoje mesto mogu da na|u 

jedino u EMS-u  
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Dragan Vigwevi}:
Saradwa izme|u 
EPS-a i EMS-a je

primer kako treba 
da sara|uju javna 

preduze|a
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Kako struja nije
poskupela kada je
planirano, a re-
monti ne mogu da

~ekaju, jedini na~in da
EPS obezbedi neophodan
novac da bi sistem pri-
premio za zimu jeste da po-
boq{a naplatu. Razlog
dovoqno veliki da se sa
ovom aktivno{}u krene
jo{ intenzivnije, a izme-
|u ostalog, i sa iskqu~e-
wima du`nika. U poslo-
vodstvu isti~u da ne}e
podle}i pritiscima i ur-
gencijama, pretwama i na-
javama {trajkova i demon-
stracija ispred zgrada di-
stribucija. Jer, samo na-
platom isporu~ene robe
mo`e da bude obezbe|eno
uredno snabdevawe kupaca
elektri~nom energijom.

Kada bi Elektroprivre-
di Srbije po{lo za rukom
da naplati sva zaostala po-
tra`ivawa, na ra~un kom-

panije slilo bi se ~ak - 36
milijardi dinara. Ili,
prera~unato, oko 450 mi-
liona evra. Do tog iznosa
je, naime, narastao stari
dug potro{a~a. A kada se
ova brojka ra{~lani izla-
zi da su doma}instva po-
tro{ila a nisu platila
struju vrednu 16,5 milijar-
di, dok su zaostali ra~uni
privrede "te{ki" oko 19,5

milijardi dinara. Dakle,
na spiskovima za iskqu~e-
wa nisu samo doma}instva
ve} i preduze}a, pre svih
ona koja ve} godinama tro-
{e a ne pla}aju robu koju
im EPS isporu~uje, navo-
di Radovan Stani}, direk-
tor Direkcije za distri-
buciju elektri~ne
energije.

Primera radi, za
nepunih {est mese-
ci - od posledweg
dana protekle do
17. maja ove godine
- dugovawe sto naj-
ve}ih du`nika u
grupi preduze}a
neplati{a naraslo je sa
oko 9,5 na pribli`no 10,4
milijardi dinara. Kako i
ne bi, kada su umesto fak-
turisanih 2,3, ove firme
na ra~un EPS-a u tom pe-
riodu uplatile samo 1,4
milijardi dinara. U vrhu
ovog spiska se, podse}awa

radi, izme|u ostalih na-
laze i RTB Bor, Zastava
Energetika, Matroz, Vi-
skoza, Zorka, @TP Beo-
grad, Ivo Lola Ribar,
Srpska fabrika stakla,
IMT, kao i beogradski
Infostan.

Na adrese ve}ih du`ni-
ka na podru~ju svih distri-
bucija su, ka`e na{ sago-
vornik, upu}ene opomene

da u roku od tri dana izmi-
re obaveze. Onima koji se
o ove opomene oglu{e bi}e
obustavqena isporuka
elektri~ne energije. Du-
`nici  kod kojih bi is-
kqu~ewe izazvalo havarije
u pogonima bi}e na vreme
obave{teni o datumu i ~a-

su prestanka isporuke, ka-
ko bi se pripremili za
bezbedno iskqu~ewe sa
mre`e. Ukoliko to ne u~i-
ne, EPS ne}e snositi po-
sledice eventualne {tete
koja mo`e da nastane zbog
prestanka isporuke elek-
tri~ne energije.

Imperativ je, isti~e
Stani}, pla}awe ovogodi-
{wih ra~una. Rokove i iz-
nose u kojima }e otpla}i-
vati stari dug mo}i }e, ta-
ko, da dogovore samo oni
potro{a~i koji izmire sva
zadu`ewa dospela u ovoj
godini.

Za svaki isporu~eni i
fakturisan kilovat - ~as
Elektroprivreda Srbije,

kao i ostala preduze}a u Re-
publici, ima obavezu da
plati porez na dodatu vred-
nost. Novcem onih koji re-
dovno pla}aju struju EPS
vi{e ne `eli da izmiruje
porez na robu koja je ispo-
ru~ena a nije napla}ena. Ta
sredstva treba da budu usme-

rena u poboq{a-
we spremnosti si-
stema za isporuke
redovnim plati-
{ama.

Naplata je, is-
ti~u u kompaniji,
jedini izvor pri-
hoda EPS-a. No-
vih donacija ne-

ma. Na drugoj strani, uko-
liko bi se zbog du`nika
uzeli krediti, oni bi opet
bili vra}ani iz para po-
tro{a~a koji uredno izmi-
ruju obaveze. Dakle, du-
`nici ugro`avaju snabde-
vawe redovnih plati{a po
svim osnovama.

"Za{ti}eni potro{a~i",
odnosno, zdravstvene, de-
~ije i {kolske ustanove,
objekti vodovoda i kana-
lizacije, objekti vojske i
policije, toplane, cen-
tralne pekare i mlekare,
glavni telefon i tele-
graf, objekti socijalne
za{tite, kao i radija i te-
levizije ne}e se na}i na
spiskovima za iskqu~ewa..

U ovoj pri~i vaqa pod-
setiti da je proteklih go-
dina u vi{e navrata du-
`nicima pru`ena {ansa
da zaostale ra~une izmire
po izuzetno povoqnim
uslovima. ^ak i uz otpis
dela dugovawa. Sli~nih
pogodnosti za neplati{e
vi{e ne}e biti, nagla{a-
va Stani}. �

P.M.P.
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Pretwa {trajkom ne
zaustavqa iskqu~ewe
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Zaostala potra`ivawa od 
kupaca elektri~ne energije 
dostigla ~ak 36 milijardi 

dinara ili oko 450 miliona evra
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Iz kredita Evrop-
ske banke za obno-
vu i razvoj, koji je
odobren Elektro-

privredi Srbije, finan-
sira}e se izgradwa novog,
~eli~nog bunkera rezerve
za potrebe kontinuirane
proizvodwe na Povr{in-
skom kopu "Drmno" u JP
PK "Kostolac". Izvo|a~
radova bi}e poqska firma
"Kopeks", koja je posao do-
bila na me|unarodnom
EPS-ovom tenderu i sa ~i-
jim predstavnicima je ge-
neralni direktor EPS-a
dr Vladimir \or|evi} 17.
maja potpisao ugovor o re-
alizaciji ovog projekta. U
ime "Kopeksa", ugovor su
potpisali Januz Primula,
direktor Sektora za ma-
{inski izvoz i Joana Ve-
grzin, finansijski direk-
tor. U ozvani~avawu po-
~etka realizacije ove in-
vesticije, vredne 6,7 mili-
ona evra u~estvovali su i
Miroslav Ivkovi}, Prvo-
slav Cveji} i Veselin Bu-
latovi}, rukovodioci JP
PK "Kostolac".

Novi prijemni bunker u
Kostolcu, ukupne zapremi-
ne 1.350 tona, slu`i}e, pre
svega, za ~uvawe rezerve
ugqa za obe kostola~ke
elektrane, a tehnolo{ki

}e predstavqati sastavni
deo sistema za dopremu
ugqa sa kopa "Drmno", koji
}e se opremiti {irom
transportnom trakom od
postoje}e. Tako je izgrad-
wa bunkera, u stvari, deo
{ireg projekta moderni-
zacije i pro{irewa kapa-
citeta na kopu "Drmno", na
kojem je planirano pove}a-
we proizvodwe ugqa sa sa-
da{wih 6,5 na devet mili-
ona tona godi{we.

Da bi se obezbedio kon-
tinuitet te ve}e proizvod-
we ugqa, nije dovoqno {to
je pre tri godine izgra|en
raspodeoni bunker, zapre-
mine 60 tona, koji je u stva-
ri raspodeona sipka. Taj
bunker ne omogu}ava na-
stavak rada na kopu u slu-
~ajevima kada i na kratko
do|e do zastoja u termoe-
lektrani ili na deponiji.
Jednostavno, u tim slu~aje-
vima nema se kud sa ugqem
i staju bageri i celokupni
transportni sistem ugqa,
ukqu~uju}i i onaj reverzi-
bilni, od elektrane prema
bageru.  

Kako su objasnili u Ko-
stolcu, u ukupnim zausta-
vqawima proizvodwe na
liniji kop-drobilana-ot-
prema za TE 85 procenata
su kratki zastoji zbog ko-

jih sada moraju da se zau-
stave i bageri. Gubici ko-
ji u tom slu~aju nastaju
glavni su razlog {to je
uop{te planirana izgrad-
wa prijemnog bunkera re-
zerve, a sa realizacijom
ove investicije kostola~-
ki kopovi dobi}e tehni~-
ke uslove za ekonomi~niji
i efikasniji rad celog si-
stema. 

Kada za deset meseci, ka-
ko je planirano, bunker
bude zavr{en, kratki za-
stoji u TE i na deponiji
ne}e uzrokovati zausta-
vqawe bagera i transpor-
tera. I ne samo to! Stru~-
waci iz Kostolca navode
da }e novi bunker rezerve
omogu}iti da se proizvod-

wa na kopu nastavi i kada
do|e do zapuwavawa na ne-
kom od presipnih mesta u
kotlovski bunker u TE.
Sada bageri staju kada god
otprema ugqa sa deponije
za TE "A" ne radi. Tako|e,
u budu}nosti, kada budu za-
tvoreni kopovi "]iriko-
vac" i "Klenovnik", bun-
ker rezerve omogu}i}e pa-
ralelan rad sve tri linije
dopreme ugqa na deponije,
i to podjednako za obe
elektrane.

- Su{tinski zna~aj rea-
lizacije projekta prijem-
nog bunkera rezerve je u to-
me {to }e on omogu}avati
kontinuiran rad kopa i
drobilane i {to bagere vi-
{e ne}e mo}i da blokiraju
deponijske ma{ine i tran-
sporteri nad kotlovskim
bunkerima u TE "Kostolac"
- rekao je zamenik direkto-
ra JP PK "Kostolac" Mi-
roslav Ivkovi}, dodav{i
da }e u gradwi bunkera u~e-
stvovati i doma}i proizvo-
|a~i opreme i izvo|a~i ra-
dova. Elektroprivreda Sr-
bije dogovorila je sa "Ko-
peksom" da doma}i u~estvuju
30 odsto u ukupnoj investi-
ciji od 6,7 miliona evra
kreditnih sredstava. �

A. Cvijanovi}
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Novi bunker u Kostolcu
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Umesto 
sada{we od 
1,4 metra, nova
transportna 
traka za otpremu
ugqa sa "Drmna"
bi}e {ira za 
~etiristo mili-
metara 

Kredit 
�� za efikasniji rad kopa "Drmno": 
Sa potpisivawa ugovora
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Upro{lom broju na-
{eg lista pisali
smo o tome da TE
"Kolubara"  ulazi

u sferu interesovawa  ^e-
{ke elektroprivrede ���.
Najnovija sagledavawa uka-
zuju na ~iwenicu da, uop{te
posmatrano,  interesovawe
za ovaj objekat sve vi{e  ra-
ste. Evropska unija , uz podr-
{ku Svetske banke,  finan-
sira studiju razvoja proiz-
vodnih kapaciteta  u jugoi-
sto~noj Evropi, a TE "Kolu-
bara B" je me|u prvim kandi-
datima za izgradwu. To je ve-
oma dobar signal za inve-
stitore i banke. Izvesno je,
dakle, da }e se u~initi jo{
jedan poku{aj  da se  obezbe-
di finansirawe okon~awa
gradwe TE "Kolubara B",
pod prihvatqivim uslovima.

Pravni okviri sada omo-
gu}uju da  "Kolubara B" bude
akcionarsko dru{tvo, a mo-
gu}i osnova~i mogu da budu:
JP EPS,  zatim JP EPS i
drugo doma}e i strano lice,
ili samo strano lice, pri
~emu dr`ava preuzima kqu~-
nu ulogu. U EPS-u je nedav-
no oceweno da prva varijan-
ta, odnosno da osniva~ bude
samo JP EPS, zbog niskih
cena elektri~ne energije i
drugih prioritetnih inve-

sticija u postoje}e kapaci-
tete, nije realna, bar u na-
rednih nekoliko godina.
Tre}a varijanta podrazume-
va da  se "Kolubara B" izuzme
iz EPS-a, kako bi je vlada
stranom licu ili dodelila
kroz koncesioni aran`man
na vremenski ograni~en pe-
riod, ili trajno prodala uz
re{avawe nasle|enih spor-
nih pitawa sa EPS-om.
Ovakvom varijantom
moglo bi da po~ne otva-
rawe tr`i{ta elek-
tri~ne energije u Srbi-
ji i veliki ulazak  pri-
vatnog kapitala u srp-
sku elektroenergetiku.

Neko sredwe re{ewe,
odnosno druga varijanta, je
ne{to o ~emu se u elektro-
privredi sada ipak najvi{e
razmi{qa. Kada je re~ o dru-
goj varijanti, tu vlada, odno-
sno nadle`na ministarstva,
postaju bitni u~esnici u ce-
lom procesu, dok je u tre}oj
varijanti EPS prakti~no
iskqu~en iz procedure i da-
qi postupak vodi vlada. U
ovom trenutku, ozbiqno in-
teresovawe za nastavak  grad-
we "Kolubare B" ispoqavaju
~etiri inostrane energetske
grupacije. Razume se, sada
treba  pripremiti svu po-
trebnu dokumentaciju za pre-

govore sa stranim partneri-
ma. Svi postupci moraju da se
usaglase sa  vladom, odnosno
nadle`nim ministarstvima
i izabere varijanta realiza-
cije projekta "Kolubara B".
U EPS-u je konstatovano, da,
po zakonu nije obavezno da se
za varijantu dva, odnosno za-
jedni~ki nastavak gradwe,
raspisuje licitacija za iz-

bor partnera, ali je to vero-
vatno boqe re{ewe s obzi-
rom na veli~inu, stawe, kom-
pleksnost projekta i druge
okolnosti.

Razume se ovde je potrebno
razre{iti i niz prate}ih
pitawa. Dve su kqu~ne uloge
EPS-a u projektu "Kolubara
B", kod druge i tre}e vari-
jante. S obzirom da prakti~-
no nije mogu}e  organizaci-
ono i statusno izdvojiti iz
Kolubarskog basena  jedan
kop za potrebe "Kolubare B",
EPS bi, verovatno uz kre-
ditnu podr{ku investitora
elektrane , morao da pove}a

proizvodwu lignita u ovom
basenu za oko sedam miliona
tona godi{we i to u zoni
Vreoca, {to sa svoje strane
opet iziskuje re{avawe po-
stoje}ih problema. Razmi-
{qa se i o drugim lokacija-
ma. EPS bi kompaniji "Ko-
lubara B" prodavao ugaq po
dugoro~nom ugovoru. 

Druga bitna uloga EPS-a
je da potpi{e sa kom-
panijom "Kolubara B"
ugovor o kupovini
elektri~ne energije,
za ukupnu ili neki deo
proizvodwe, sa fik-
snom i varijabilnom
komponentom. Ovaj
ugovor mora da bude

kompatibilan sa ugovorom o
prodaji ugqa. Jer, izvesno je
da ni u znatno stabilnijim
i, u investicionom pogledu,
mawe rizi~nim zemqama,
nije realno o~ekivati
spremnost investitora da
grade elektrane bez dugo-
ro~nog ugovora o prodaji
elektri~ne energije. 

Tako|e, potrebno je da se
razre{e i odre|ena pitawa
u vezi sa akumulacijom Rov-
ni, koja bi trebalo da slu`i
i "Kolubari B" i vodopri-
vredi, koja je ve}inski inve-
stitor. �

D. Obradovi}
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Stranci kucaju na vrata
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Ho}e li se kona~no 
razre{iti dileme 
oko gradwe kolubarskog
"Skadra na Bojani"

U EPS-u se najvi{e razmi{qa 
o ukqu~ivawu inopartnera 
u okon~awe ovog projekta.
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Rad elektroenergetskog siste-
ma u aprilu i maju karakteri-
sala je izuzetno dobra hidro-
lo{ka situacija i visoki do-

toci na Drini i Dunavu. Oni su veoma
~esto bili iznad proizvodnih mogu}-
nosti elektrana na ovim rekama, tako
da je uprkos wihovom maksimalnom an-
ga`ovawu, neminovno dolazilo do pre-
liva. Veoma povoqna hidrolo{ka situ-
acija omogu}ila je, potiskivawe blo-
kova u termoelektranama, {to je od ve-
likog zna~aja zbog {tedwe ugqa na wi-
hovim deponijama, kao i izvoz izvesnih
koli~ina elektri~ne energije. Da on
nije realizovan, vi{kovi se ne bi mo-
gli plasirati, {to bi neminovno dove-
lo do smawenog anga`ovawa elektrana

tokom no}i, odnosno do jo{ ve}ih pre-
liva. Umesto kakve - takve zarade, EPS
bi u ovom periodu, u suprotnom, iskazao
gubitak zbog poja~anih preliva na pro-
to~nim hidroelektranama. Uz to, po-
voqna hidrolo{ka situacija doprine-
la je i zna~ajnom poboq{awu sadr`aja
akumulacionih HE. U drugoj polovini
maja ukupan sadr`aj akumulacionih
elektrana bio je 1185,16 ���, {to je za
oko 240 ��� iznad bilansa. Remonti
blokova u termoelektrana odvijaju se,
tako|e,  prema predvi|enoj dinamici.

-Tokom predstoje}eg letweg perioda,
istakao je Predrag Savi}, glavni dis-
pe~er EPS-a, o~ekuje se nastavak i za-
vr{etak zapo~etih remonata, kao i po-
~etak radova na ostalim proizvodnim
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Visok vodostaj 
{tedi ugaq
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Na du`nosti od 15. aprila
Mr Predrag Savi}

du`nost glavnog di-
spe~era Elektro-
privrede Srbije
obavqa od 15. apri-
la. U EPS-u je od
1996. godine i u Di-
rekciji za upravqa-
we elektroenergetskim sistemom naj-
pre je radio kao operativni dispe~er,
a zatim kao vode}i in`ewer na poslo-
vima implementacije ��������� si-
stema u Dispe~erskom centru EPS-a.
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Visoki dotoci na Dunavu ~esto prevazilazili 
i proizvodne mogu}nosti HE "\erdap 1"

U posledwe dve godine,
naro~ito pro{loga leta,
velika potro{wa reaktiv-
ne energije po~ela je da
stvara probleme proizvod-
nom i prenosnom sistemu
EPS-a, prete}i da ugrozi
rad pojedinih objekta ili
kontinuitet snabdevawa
potro{a~a. U isto vreme, u
Srbiji je uzela maha {iro-
ka upotreba klima-ure|aja.
Rashla|ivale su se poslov-
ne prostorije, stanovi, me-
sta za provod i svaki kutak
koji se nudio sa pretenzi-
jom da bude spas od vru}ine.
Otuda su klime do~ekane
kao inicijalna kapisla u
pove}awu potro{we reak-
tivne energije. Podudar-
nost ove dve pojave navela je
{tavi{e i stru~wake na
pomisao da klime ugro`a-

vaju EE sistem. Ispostavi-
lo se, me|utim, da nije tako.

Istina, EPS ima dosta
problema u EE sistemu zbog
pove}ane potro{we reak-
tivne energije. Zbog toga su
jo{ pro{log leta identi-
fikovane ovom potro{wom
najugro`enije visokona-
ponske trafo-stanice, po-
tom je napravqen program
za kompenzovawe reaktivne
energije i od proletos se
radi na wegovoj realizaci-
ji.

Prema re~ima Nenada
Mrakovi}a, pomo}nika di-
rektora u Direkciji EPS-a
za distribuciju elektri~ne
energije, u maju je po~elo
instalisawe kondenzatora
na trafo-stanicama
10(20)/0,4 kilovolti, koji
}e kompenzovati deo reak-

tivne energije, odnosno
200 megavara. Smatra se da
}e to biti dovoqno da se
ve} ovo leto do~eka sa mawe
glavoboqe. Do 20. juna bi}e
instalisano sto, a onda do
kraja idu}eg meseca i svih
dvesta megavara.

Zabluda o klima-ure|aji-
ma otklowena je tako {to je
Stru~ni tim EPS-a zatra-
`io ispitivawe naj~e{}ih
tipova ovih rashla|iva~a
kojih ima na na{em tr`i-
{tu. U laboratoriji Elek-
trotehni~kog fakulteta u
Beogradu testirano je dese-
tak tipova i pokazalo se da
nijedan od wih ne mo`e da
bude veliki potro{a~ re-
aktivne energije. Kako ob-
ja{wava Mrakovi}, klima-
ure|aji jesu u stvari potro-
{a~i reaktivne energije,

kao i svi drugi ure|aji sa
motorima, ali su proizvo-
|a~i u wih ugradili kom-
penzatore, tako da klime ne
ugro`avaju EE sistem. Da
su klime ovako opremqene,
stru~wacima u EPS-u do
skoro nije bilo poznato.
[tavi{e, kako navodi
Mrakovi}, kod svih testi-
ranih tipova (osim jednog
kineskog sa neznatnim od-
stupawem nani`e) kosinus
fi bio je iznad 0,95. Ovaj
faktor snage najboqi je po-
kazateq koliko je u~e{}e
reaktivne energije u potro-
{wi, a pore|ewa radi tre-
ba znati da je zakonski do-
zvoqeni minimum kosinusa
fi 0,95, s tim {to, kada on
iznosi jedan, nema reaktiv-
ne energije.     

A. C.
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Re{ene zablude oko klima ure|aja 
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kapacitetima, u skladu sa ovogodi-
{wim planom remonata hidro i termo
elektrana. Uskoro predstoji i remont
RHE Bajina Ba{ta koji }e trajati 37
dana. Zna~ajni problemi u realizaciji
ovih poslova mogli bi da nastanu uko-
liko struja ne poskupi ni prvog jula.
Nedostaju}a sredstva, zbog odlagawa
pove}awa cene elektri~ne energije,
mogu da se odraze na kvalitet remonata
proizvodnih i prenosnih kapaciteta, a
to bi daqe zna~ajno  uticalo na wihovu
pogonsku spremnost u zimskom periodu,
isti~e Savi}. Rad EPS-ovog elektroe-
nergetskog sistema u proteklom zim-
skom periodu mo`e se oceniti kao izu-
zetno dobar i stabilan. Elektrane su u
toku zimske sezone, u periodu od okto-
bra 2004. do marta 2005, proizvele 20,87
�	
 elektri~ne energije, ~ime su zada-
ci utvr|eni elektroenergetskim bi-
lansom ispuweni sa 104,6 odsto, a rea-
lizovana proizvodwa bila je ve}a za 8,3
procenata od ostvarene u istom perio-
du godinu ranije. Zimsku sezonu obele-
`io je dobar i stabilan rada termoe-
lektrana. Najhladniji mesec - februar,
do~ekan je sa pogonski spremnim pro-
izvodnim kapacitetima, koji su prose~-
no proizvodili 128,3 �	
 na dan.

-Od 06. do 19. februara, u vreme izu-
zetno hladnih dana, uvezeno je oko sto
miliona kilovat sati. Najte`i dan u
zimskom periodu bio je 11. februar, ka-
da  su se van pogona, zbog kvarova, na-
{li kapaciteti snage oko 1.500 �	.
Tog dana uzimana je i zna~ajna havarij-
ska energija iz okolnih sistema da bi
se odr`ala stabilnost i sigurnost ra-
da EES EPS-a i omogu}ila isporuka
elektri~ne energije svim potro{a~i-
ma. ^iwenica da su nam susedni elek-
troenergetski sistemi iza{li u susret
u najte`im trenucima svedo~i o viso-
kom ugledu i kredibilitetu koji EPS
ima u regionu. �

P.M.P
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Toplifikacija
ne smawuje 

grejawe na struju
Trend rasta potro{we elektri~ne energije, koji je bio prisutan tokom

proteklog leta nastavio se i u zimskim mesecima. Dodatno je i realno ni-
`a cena kilovat-sata doprinela da potro{a~i mawe vode ra~una o ukqu~i-
vawu elektri~nih pe}i i grejalica. Rezultat svega je podatak da je u prote-
kloj zimskoj sezoni, od 15. oktobra do 15 aprila, u odnosu na godinu rani-
je, pri istoj temperaturi - na nula stepeni, konzum u Srbiji, ukqu~uju}i i
Kosmet, bio ve}i za 2,8 odsto. Ra~unica daqe pokazuje da je u posledwoj se-
zoni on bio osetqiviji i na promenu temperature i to za 35 megavat-sata
po svakom stepenu.

Sli~ni podaci, kada je re~ o potro{wi struje, va`e i kada se uzme u ob-
zir konzum EPS-a bez Kosova i Metohije. On je tokom zime, na tako|e nula
stepeni, u odnosu na isti period pre godinu dana, bio ve}i za 11.972 mega-
vat sata, ili 2.25 odsto. Na drugoj strani, prema re~ima Ace Vu~kovi}a,
{efa Slu`be za strate{ko planirawe, osetqivost konzuma na promenu
temperature je, u ovom slu~aju prakti~no ostala nepromewena i za samo 17
megavat-sati ili jedan odsto ve}a je nego godinu ranije.

-Ukoliko se uporede prose~ni dani, ukqu~uju}i i nedeqe, u ovoj i prote-
kloj zimskoj sezoni izlazi da je ukupan prose~ni dnevni konzum pro{le zi-
me bio za 3.103 megavat- sata, odnosno, 2,7 odsto mawi od ovogodi{weg sve-
denog na iste temperature. Oblik dijagrama je nepovoqniji, jer je ovogo-
di{we vr{ no optere}ewe bilo ve}e za oko 180 megavata ili 3,3 odsto.
Prose~ni dnevni konzum EPS-a bez Kosmeta, lane je za 2.195 megavat sati
ili 2,14 odsto bio mawi od ovogodi{weg, dok je vr{no optere}ewe bilo
ve}e za 130 megavata, odnosno 2,6 procenata. To zna~i da je i u delu Srbije,
bez Kosova i Metohije, do{lo do pogor{awa dnevnog dijagrama potro{we,
navodi Vu~kovi}.

Beograd je posebno interesantan za ovu analizu. Kako zbog grejawa na
struju, koje je najvi{e maha uzelo ba{ u glavnom gradu, tako i zbog ~iweni-
ce da je tokom protekle dve godine poprili~na pa`wa posve}ena prikqu-
~ewu stanova na toplovod. Toplifikacija, me|utim, u Beogradu nije sma-
wila potro{wu struje. Preciznije, na 5,4 stepena grad je tokom zime, u
proseku tro{io 22.447 megavat-sati ili oko 1,5 odsto struje vi{e nego
prethodne zime. Ba{ kao i u celoj Srbiji i u Beogradu je pogor{an dnevni
dijagram - wen skok potro{we od 1,5 odsto "pratio" je porast vr{ne snage
od 2,16 procenata. 

-Analize pokazuju da je no}na potro{wa ostala na istom nivou kao pret-
hodne godine, ali da su satna optere}ewa, od 10 do 21 ~as, porasla od dva do
dva i po odsto. Za{to je tako objasni}e detaqnija analiza potro{we svake
kategorije potro{a~a, ka`e Vu~kovi}. Prose~na dnevna temperatura od 5,4
stepena u ovoj zimskoj sezoni bila je gotovo ista kao i lawska koja je izno-
sila 5,3 stepeni Celzijusa. P.M.P.

I u Beogradu 
pogor{an 

dnevni 
dijagram
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Urealizaciji pro-
jekta osavreme-
wavawa inform-
acionog sistema

u EPS-u, koja te~e ve} dru-
gu godinu zaredom po
osnovu donacije {vajcar-
ske vlade, zakora~ilo se u
novu fazu. U Centar EPS-
a za integralni informa-
cioni sistem stigao je po-
~etkom maja ra~unar-serv-
er, koji predstavqa prete-
~u novog  sistema za upra-
vqawe i nadzor elektroe-
nergetskog sistema. Ovim
ra~unarom mo}i }e da se
modeluje baza podataka,
pripremaju {eme i prika-
zi kojima }e se slu`iti
dispe~eri, kao i da se te-
stiraju postoje}e komuni-
kacione veze i podaci sa
udaqenih stanica. Ispo-
ru~ilac ovog tzv. prethod-
nog sistema je ������ �

��	. 
Kako je rekla Nada Turu-

dija, {ef Slu`be za teh-
ni~ki informacioni si-

stem u Projektu �
������

	� u ���-u, odnosno novoj
Direkciji za strategiju i
investicije, novi server
prethodi budu}oj novoj
��	���
�, koja }e se in-
stalisati u Dispe~erskom
centru EPS-a. Ta nova
��	� bi}e kruna ukup-
nog projekta koji se reali-
zuje sredstvima {vajcarske
donacije ���, a omogu}i-
}e znatno kvalitetnije
nadgledawe i upravqawe
elektroenergetskim siste-
mom EPS-a od postoje}e
��	�-e. 

Da podsetimo, da bi se
obezbedili uslovi za rad
nove skade u Dispe~er-
skom centru, do sada je na-
bavqen i ugra|en dobar
deo novih ure|aja, sa odgo-
varaju}om telekomunika-
cionom i softverskom
opremom, koji su instali-
sani u ���-u ili javnim
preduze}ima EPS-a, iz
kojih podaci sti`u u Dis-
pe~erski centar. Pro{le
godine javna preduze}a su
dobila {est stotina mer-
nih pretvara~a, koji elek-
tri~ne podatke prilago-

|avaju za daqinski pre-
nos, a u toku je nabavka
ure|aja za merewe hidrau-
li~nih veli~ina za hidro-
elektrane. Projekat ���
� donacije, koja iznosi
15,3 miliona {vajcarskih
franaka, ima, u stvari, de-
set paketa i svaki je deo
novog sistema dispe~er-
skog upravqawa, u kome je
��	���
� "glavni mo-
zak".

- Programibilni i raz-
vojni sistem (PDS), koji
je upravo instalisan, po-
slu`i}e da se postoje}a
baza podataka modernizu-
je u skladu sa najsavreme-
nijim zahtevima dispe-
~erskog upravqawa. Na-
pravili smo jednopolne
prikaze ({eme) objekata,
zbirne prikaze celog EE
sistema, a pripremi}emo
i tabelarne prikaze pre-
ma zahtevima dispe~era -
ka`e Turudija i dodaje da
nije mawe zna~ajan ni
test "��������������", odno-
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[ematski 
prikaz 
celokupnog 
projekta ����
donacije za 
Dispe~erski
centar EPS-a

Prednost nove skade koja }e se in-
stalisati u Dispe~erskom centru je,
pre svega, u tome, kako ka`e Nada Turu-
dija, {to pomo}u wenog estimatora mo-
`e da se proceni ta~no stawe u nekom
delu EE sistema i kada nema podataka
sa tog mesta. Ra~unar, naime, daje pri-
kaz stawa na osnovu poznatih podataka
iz ostalih delova sistema i preciznim
prora~unima izvodi zakqu~ak.

Procena i bez podataka

- Postoje}a skada u Dispe~erskom centru ima}e svoju svrhu
i kada se instali{e novi SCADA/EMS sistem. Jedno vreme ova
dva sistema radi}e uporedo, da bi posle uspe{nog probnog pe-
rioda novi sistem potpuno preuzeo ulogu jedinog sistema dis-
pe~erskog upravqawa. Zna~ajno je da }e svi ra~unari novog si-
stema biti u dualnoj konfiguraciji. To zna~i da dva ra~unara
istovremeno rade na istim informacijama, s tim da jedan ima
aktivnu, a drugi pasivnu ulogu. Pasivni preuzima funkciju ak-
tivnog u slu~aju kvara ili softverske gre{ke na aktivnom ra-
~unaru - obja{wava Turudija.

Dualni rad



sno "ta~ka po ta~ka", koji
ovim sistemom treba da se
obavi u narednih godinu
dana.

O kako slo`enom poslu
se radi za ilustraciju bi
mogla da poslu`i svaka
od funkcija novog PDS
sistema, ali i to da je an-
ga`ovan i Insitut "Mi-
hailo Pupin". Stru~waci
iz "Pupina" su, kako na-
vodi Turudija, konverto-
vali postoje}u bazu poda-
taka i svoj protokol za
prikupqawe podataka sa
udaqenih stanica, koji su
radili za potrebe nove
skade, prilagodili ���
standardu. Zahvaquju}i
tome, izrada prikaza i
{ema sada se radi sa no-
vim softverskim alati-
ma, a potom }e se sve de-
taqno proveravati te-
stom "ta~ka po ta~ka". 

Kako ka`e za na{ list-
Turudija, proverava}e se
svako pojedina~no mere-
we, status svakog uklop-
nog elementa, ispravnost
svake signalizacije, po-
kazivawe svakog brojila i
ispravnost svake pojedi-
na~ne komande. To je na
hiqade mernih ta~aka i
podataka koji sti`u u
Dispe~erski centar
EPS-a. Testirawe }e se
obaviti tako {to }e na
licu mesta biti barem dva
stru~waka iz objekta na
kome se testirawe oba-
vqa, a u ����-u jo{ dva, ko-
ji }e proveravati da li su
pristigle informacije
ispravne i istovetne sa
onima na objektima, kao i
da li se na ispravan na-
~in pokazuju na monito-
rima u dispe~erskoj sali. 

Na{a sagovornica doda-
je da }e na po~etku ovog te-
stirawa biti ukqu~eni i
stru~waci iz "Mihaila
Pupina", koji }e kontro-
lisati i eventualno kori-
govati konvertovanu bazu
podataka i novi protokol.
Istovremeno, bi}e to pri-
lika za proveru veza sa
drugim dispe~erskim cen-
trima - na{im MRC-evi-
ma i centrima upravqawa
u susednim elektroener-
getskim sistemima. �

A. Cvijanovi}
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Visoka delegacija [vaj-
carske, ~iji su ~lanovi u~e-
stvovali na Godi{woj
skup{tini Evropske banke
za obnovu i razvoj, odr`a-
noj u Beogradu, posetila je
23. maja Elektroprivredu
Srbije. U delegaciji su bi-
li wihove ekselencije
@ozef Dajz, kancelar za
ekonomske odnose s ino-
stranstvom, Oskar Knap,
direktor za ekonomsku sa-
radwu ���� i Vilhelm Ma-
jer, ambasador [vajcarske u
SCG, kao i nekoliko pred-
stavnika {vajcarske vlade
zadu`eni za ekonomsku sa-
radwu s inostranstvom. U
razgovoru sa generalnim
direktorom EPS-a Vladi-
mirom \or|evi}em i wego-
vim saradnicima izra`eno
je zadovoqstvo dosada{wom
saradwom u energetskom
sektoru, kojoj je pe~at dala
realizacija {vajcarske do-
nacije za osavremewavawe
dispe~erskog upravqawa u
EPS-u.

Pozdravqaju}i visoke
goste, generalni direktor
EPS-a zahvalio je na po-
mo}i i rekao da je EPS na
dobrom putu da postane li-
der u regionu i ravnopra-
van partner u ����. 

- Zahvaquju}i donaciji

{vajcarske vlade i kredi-
tima koje je obezbedio
EPS, stvaraju se preduslo-
vi da energetski sistem
Srbije radi u skladu sa me-
|unarodnim propisima i
Zakonom o energetici, ko-
ji je nedavno donet u na{oj
zemqi. Na taj na~in `eli-
mo da steknemo ugled pou-
zdanog partnera u svim
evropskim integracijama -
rekao je direktor \or|e-
vi}..

Naglasiv{i da osavre-
mewavawe rada Dispe~er-
skog centra treba da omo-
gu}i efikasno i pouzdano
upravqawe EE sistemom,
\or|evi} je rekao da zna-
~aj donacije podjednako
odre|uju i kvalitet tehno-
logije i visok stepen zna-
wa koje sti~u na{i stru~-
waci rade}i na realizaci-
ji ovog projekta.    

Pomo}nik ministra za
energetiku Aleksandar
Vlaj~i} naglasio je da se,
posle dono{ewa Zakona o
energetici, priprema ~i-
tav niz normativa, koji }e
biti osnova za funkcio-
nisawe energetskog tr`i-
{ta prema kriterijumima
koje je ustanovila Evrop-
ska unija.

Direktor ����-a Vladi-

mir Obradovi} ilustrovao
je uspe{nu realizaciju
projekta po osnovu ����
donacije, koja je po~ela
pre dve godine, navo|ewem
~iwenica da su ~etiri od
deset paketa u tom projektu
ve} zavr{eni, a da imple-
mentacija ostalih te~e ka-
ko je planirano, tako da }e
sve biti zavr{eno u roku,
odnosno 2007. godine.

Gosti su se interesovali
za reformske tokove u
energetskom sektoru Srbi-
je i posebno u Elektropri-
vredi, koja se priprema za
u~e{}e u deregulisanom
energetskom tr`i{tu. Za-
nimalo ih je kako }e se or-
ganizovati pojedine delat-
nosti, gde }e biti distri-
bucije, da li }e biti priva-
tizacije, koliki su uvoz i
izvoz struje, kao i naplata
potro{we, {ta se doga|a sa
kosmetskim delom.

Gosti i doma}ini zajed-
no su obi{li dispe~ersku
salu i razgledali novu
opremu, koja je upravo sti-
gla u Centar za integral-
ni informacioni sistem,
kao prete~a nove ���	


����� u Dispe~erskom
centru EPS-a. �

A. C.

[vajcarska delegacija 
u razgovoru sa 
poslovodstvom EPS-a
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Utrenutku kada
srpska plata omo-
gu}ava tek puko
pre`ivqavawe, a

o kupovini stana mo`e sa-
mo da se ma{ta jer su stam-
beni krediti, bar za ve}i-
nu zaposlenih, nedosti-
`ni, te{ko je o~ekivati
da pre svega mla|i visoko-
stru~ni kadrovi ostanu
"ravnodu{ni" prema pri-
mamqivim ponudama stra-
nih kompanija svesnih da
na ovim prostorima mogu
da na|u i te kako dobre
stru~wake. Ovaj problem
ozbiqno "kuca" i na vrata
EPS-a. Ma{ine, svakako,
ne mogu da rade same, pa na
pronala`ewe izlaza iz si-
tuacije koja sve vi{e pre-
ti ne bi smelo dugo da se
~eka.

-Problem zadr`avawa
kadrova u Elektroprivre-
di Srbije uskoro mo`e da

postane veoma izra`en.
EPS je do sada uvek imao
profesionalno obu~ene i
sposobne qude za kqu~ne
poslove u proizvodwi

ugqa i elektri~ne energi-
je, prenosu i distribuciji.
To svedo~i i ~iwenica da
je ova kompanija oduvek
predstavqala mo}an teh-

ni~ko - tehnolo{ki si-
stem {to bez stru~nih i
obu~enih kadrova svakako
ne bi bila. ^ak i u ratnim
uslovima EPS je uspe{no
obavqao svoju funkciju.
Uredno snabdevawe potro-
{a~a obezbe|ivao je i kada
iz cene struje nisu mogli
da budu pokriveni ni najo-
snovniji tro{kovi poslo-
vawa, ka`e Qubi{a Ili},
direktor Sektora za ka-
drovske poslove u Direk-
ciji EPS-a za pravne po-
slove i qudske resurse.

U periodu velikih inve-
sticionih ulagawa i za-
hvata, u vremenu moderni-
zacije i izgradwe kapaci-
teta, sastavni deo svakog
projekta je, po re~ima na-
{eg sagovornika, bila i
obuka kadrova. Stru~waci
su tako rasli i stasavali
zajedno sa kopovima ugqa i
elektranama. Ali - i sta-
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Vrhunski stru~waci,
primamqivi ugovori 
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Po posao -  na zapad ili kod privatnika
Iz proizvodnog dela Elektroprivrede Srbije naj~e{}e od-

laze kadrovi sa zavr{enim fakultetima tehni~ke struke, oni
koji su se u EPS-u specijalizovali za jednu ili vi{e oblasti
ili, pak, dobro govore strane jezike, kao i znalci rada na ra-
~unaru. Ve}ina tih kvalifikovanih visokostru~nih mladih
qudi je u braku, sa jednim ili dva deteta, `ive kao podstana-
ri, a plate koje dobijaju u EPS-u ne zadovoqavaju osnovne po-
trebe savremene porodice.

Mladi stru~waci odlaze u razvijene zapadne i prekookean-
ske zemqe, u stara ili novootvorena predstavni{tva velikih
svetskih kompanija kod nas, ali i u privatne doma}e firme.
Na novom radnom mestu dobijaju vi{estruko ve}u platu, zapo-
{qavaju se u sistemu u kome se vrednuje znawe, gde postoji mo-
gu}nost za br`e usavr{avawe i zadovoqstvo timskog rada.

Da bi mladi stru~ni kadrovi ostali u Elektroprivredi Sr-
bije, uz boqa primawa, trebalo bi poku{ati da se na|e i put
za re{avawe wihovih stambenih problema, recimo, davawem
povoqnih kredita na du`i period i to po podno{qivim ka-
matnim stopama.
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Najni`e plate u okru`ewu
Plate u EPS-u i EMS-u  najni`e su u okru`ewu. Ve}a prima-

wa imaju ~ak i kolege u u Republici Srpskoj i Crnoj Gori, ~iji
su sistemi ~ak nekoliko puta mawi od EPS-ovog. To je pora`a-
vaju}i podatak ako se uzmu u obzir, izme|u ostalog, rezultati
poslovawa Elektroprivrede Srbije i Elektromre`e Srbije,
ka`e Dragan Vigwevi}, generalni direktor EMS-a.

U takvoj situaciji, zaposlenima bi trebalo obezbediti po-
voqne stambene kredite, pri ~emu bi  se , otplatom wihovog
dela, odnosno participirawem u rati, mogla da nadomesti
razlika izme|u plate kakva jeste i kakva bi trebalo da bude.
Re{ewe tako va`nog egzistencijalnog problema,  kao {to je
obezbe|ewe krova nad glavom, sigurno bi kod qudi pove}alo
respekt prema firmi i vezalo ih za EPS/EMS , navodi na{ sa-
govornik.

Osim za mlade stru~wake, ovakve pogodnosti bi, ka`e Vig-
wevi}, svakako morale da budu ponu|ene i zaposlenima koji
su du`e u kompaniji, ali jo{ nemaju re{eno stambeno pitawe.
Dakle, treba iza}i u susret svima, bez obzira na godine rad-
nog sta`a. To ne sme da bude parcijalna politika ve} bi ovu
oblast EPS/EMS  trebalo da reguli{e {irim pravilnikom ko-
ji bi obuhvatio sve zaposlene u preduze}u.
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Me|u mladim visokostru~nim
kadrovima koji napu{taju EPS
sve je vi{e informati~ara
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rili. Za zadr`avawe ka-
drova tada su kori{}ena
sva raspolo`iva sredstva -
od stru~nog usavr{avawa u
inostranstvu, preko dode-
le kadrovskih stanova i
stvarawa privla~nog am-
bijenta za rad, do plata od
kojih se moglo `iveti. Da-
qe, tokom devedesetih i
perioda sankcija nije bi-
lo zna~ajnijeg odlaska ka-
drova. Tada je,
zapravo, ova po-
java tek po~ela
da se nazire.
Sada je, me|u-
tim, druga~ije.

-Sa pribli-
`avawem Ev-
ropskoj uniji i
otvarawem tr-
`i{ta elek-
tri~ne energi-
je, strane kom-
panije, koje se
ve} nalaze u re-
gionu, polako
ulaze u Srbiju
ne kriju}i za-
interesovanost
za na{e stru~wake. Da bi
oni ostali u EPS-u treba
sprovesti celoviti, sveo-
buhvatni program ~iji bi
ciq bio daqe obu~avawe
kadrova i nala`ewe meha-
nizama za wihovo zadr`a-
vawe. Bojim se, me|utim, da
se potreba za ovakvim me-
rama ne na|e u senci soci-

jalnog programa. Jer, dok
se socijalnim programom
re{avaju egzistencijalni
problemi pojedinaca, pro-
gramom zadr`avawa stru~-
waka re{ava se sudbinsko
pitawe EPS-a, ka`e
Ili}, dodaju}i da bi zato,
na ova dva "fronta" treba-
lo raditi paralelno. Pro-
gram zadr`avawa kadrova
i stru~waka u kompaniji

trebalo bi kre-
irati i spro-
voditi ve} u
procesu reor-
g a n i z a c i j e
EPS-a.

A {ta on, za-
pravo, zna~i?
Najpre, obja-
{wava na{ sa-
govornik, ve}
pri prijemu
mladih stru~-
waka vaqa vr-
{iti adekvatnu
selekciju. Po-
tom, sledi wi-
hova obuka i
uvo|ewe u posao

uz stalno pra}ewe rada.
Najboqima treba omogu}i-
ti daqe stru~no usavr{ava-
we i ponuditi im umesto
tipskog, specifi~ni ugo-
vor o radu. Tim ugovorom
bilo bi precizirano ulaga-
we u wihovo usavr{avawe,
persrpektive u napredova-
wu, a bili bi definisani i

rezultati koji se od stru~-
waka o~ekuju. Plata i osta-
le beneficije se podrazu-
mevaju, kao i klauzula koja
bi zaposlenog obavezivala
da u slu~aju da odlu~i da na-
pusti kompaniju mora da
vrati znatno vi{e novca od
onog koji je u wega ulo`en.
Ovakva praksa u svetu je ve}
uobi~ajena i primewuje se,
ka`e Ili}, u {irem kon-
tekstu -u upravqawu qud-
skim resursima. Treba, da-
kle, stvoriti ambijent u ko-
me }e se stru~waci ose}ati
najboqe, boqe od o~ekiva-
nog u drugoj kompaniji.

-U Elektroprivredi Sr-
bije moramo da razvijemo

stimulativne sisteme na-
gra|ivawa, da maksimalno
podsti~emo inovativni i
stvarala~ki rad. Sada,
uglavnom, baratamo kvan-
titativnim pokazateqima
o broju i strukturi zapo-
slenih. Me|utim, nije to
od prioritetnog zna~aja za
budu}nost EPS-a. Presud-

no je stvarawe i zadr`ava-
we najboqih stru~waka i
menaxera. To }e EPS-u
obezbediti opstanak na
tr`i{tu elektri~ne ener-
gije. A, ako budemo uspe-
{ni u tome, sa~uva}emo i
dominantnu poziciju u ju-
goisto~nom delu Evrope,
jer imamo sve ostale pred-
uslove koje drugi nemaju. U
suprotnom, ako nam strane
kompanije pokupe najboqe
qude, ne samo za poslove u
Srbiji nego u celom regi-
onu, onda nam dobra po-
strojewa i funkcionalne
ma{ine ne}e mnogo zna~i-
ti, zakqu~uje Ili}. �

P.M.P.

Odlaze kad mogu da pru`e maksimum
Preduze}e napu{taju, pre svega, mladi visokostru~ni ka-

drovi u koje su i dru{tvo i EPS dosta ulo`ili. Re~ je, uglav-
nom, o stru~wacima sa pet do deset godina radnog iskustva,
koji, dakle, imaju solidnu osnovu. I onda, kada treba da pru`e
maksimum dobijaju priliku da rade za stranu kompaniju u ze-
mqi ili inostranstvu. A kako EPS, kada se uzmu u obzir pri-
mawa, ne mo`e da se takmi~i sa stranim firmama, na{i stru~-
waci odlaze ~ak i u Nigeriju, Katar, Oman, Egipat, Peru. I ta-
mo zara|uju ~etiri - pet, pa i do deset puta vi{e nego ovde.

U EPS-u bi najpre moglo da ih zadr`i re{avawe stambenih
pitawa. Jer, re~ je o mladim qudima, pred ven~awem ili tek
ven~anim koji porodicu i decu mogu da planiraju tek kada
obezbede krov nad glavom.

Najve}a tra`wa je za stru~wacima iz oblasti za{tite i au-
tomatike, daqinskog upravqawa kao i za informati~arima.
"Elektroistok" su od 2000. godine do danas napustila 33 di-
plomirana in`ewera elektrotehnike (ne uzimaju}i u obzir
one koji su oti{li u penziju ili sada koriste mere stimula-
tivnog odlaska) od ~ega 23 iz organizacionih delova u Beogra-
du, gde je tr`i{te radne snage o~igledno najrazvijenije. U
istom periodu kompaniju su iz Sektora za informacioni si-
stem napustila ~etiri matemati~ara i trojica kolega sa FON-
a. Primera radi, da bi zadr`ala informati~are ili primila
nove, kompanija mora da prati razvoj, da bude tehnolo{ki i
softverski opremqena. Jer, mladi obrazovani qudi svakako
ne}e da rade na sistemima koji datiraju od pre deset godina.

O trenutnoj situaciji dovoqno govori samo jedan podatak. U
"Elektroistokovom" pogonu "Beograd" niko od mladih stru~wa-
ka upu}enih na obuku u oblasti za{tite nije hteo da potpi{e
da }e po zavr{enoj obuci ostati u firmi narednih tri do pet
godina. Wihovi koferi su, po svemu sude}i, ve} spakovani. Na
sre}u, takva situacija nije se ponovila u drugim pogonima ovog
preduze}a van Beograda.
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U Elektroprivredi Srbije u toku je realizacija programa
razvoja menaxmenta i stvarawa menaxera koji }e u narednom
periodu voditi kompaniju i kqu~ne procese u periodu re-
strukturisawa. Oni }e pro}i izuzetnu {kolu i ste}i praksu
efikasnog upravqawa promenama, uz istovremeno vo|ewe po-
slova u proizvodwi. Takva prilika za sticawe vrhunskog is-
kustva u menaxmentu pru`a se samo u izuzetnim okolnostima
izvo|ewa velikih promena u organizaciji, kakav je proces re-
strukturisawa EPS-a. Elektroprivreda Srbije ne sme sebi da
dozvoli da ostane bez tih menaxera na vrhuncu wihove obu~e-
nosti. Paketi mera i na~ini wihovog zadr`avawa moraju biti
definisani pri sklapawu menaxerskih ugovora, na odgovara-
ju}i na~in za svaku menaxersku poziciju, ka`e Ili}.  

Razvoj menaxmenta

Ako strane 
kompanije pokupe 

najboqe stru~wake 
EPS-a ne}e nam 

mnogo zna~iti ni 
dobra postrojewa 

i savremena 
oprema na kojoj 

ne}e imati 
ko da radi

ILUSTRACIJA: J. VLAHOVI]
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Zateknete li se u ne-
kim srpskom selu,
palanci ili ve}em
gradu obavezno }ete

~uti pri~u kako nam stranci
ure|uju `ivot,  name}u oba-
veze, diktiraju politi~ke i
ekonomske poteze. Ve}ina
gra|ana Srbije "ube|ena" je
da na{e vlasti pod stranim
pritiskom donose odluke,
pogotovo nepopularne, kao
{to su poskupqewe elek-
tri~ne energije, restruktu-
risawe velikih javnih pred-
uze}a, privatizaciju i sl.
Takvo shvatawe naro~ito je
izra`eno pred me|unarod-
nim finansijskim institu-
cijama kakve su Me|unarod-
ni monetarni fond, Svetska
banka, ta~nije Me|unarodna
banka za obnovu i razvoj,
Evropska banka za obnovu i
razvoj itd. 

Takvo "ube|ewe"
nije svojstveno samo
neukima i neobave-
{tenima, dele ga i
oni na funkcijama i
polo`ajima koji bi
trebalo da znaju pra-
vo stawe. Me|utim,
mo`da i ih nemaju,
jer prave informa-
cije  imaju samo neposredni
pregovara~i sa tim institu-
cijama. Uz zdu{nu pomo}
sredstava informisawa, po-
gotovo onih kojima je va-
`nije  {ta je neki funkcio-
ner ili ministar rekao ne-
go {ta je prava informaci-
ja, pojedini zvani~nici
lansiraju takve vesti i ube-
|uju javnost da to tra`e ti
stranci. Svesno i namerno.
Treba ih razumeti, na neki
na~in. Re}i javno da struja
mora da poskupi ne donosi

popularnost, nego odijum
gra|ana, re}i, da }e se elek-
troprivreda privatizovati
zna~i da }e hiqade qudi
ostati bez posla.... Lak{e je
izjaviti da to tra`e, zahte-
vaju ili name}u stranci, da
se mora ispuniti wihov
diktat. 

Stranci, tj. strane fi-
nansijske institucije, isti-
na, nisu sasvim nedu`ne.
Zahtevaju, tra`e, diktiraju,
ali u skladu sa op{tepri-
hva}enim pravilima koja va-
`e za sve zemqe sveta. Me|u-
narodni monetarni fond  i
Svetska banka se malo raz-
likuju od uobi~ajenih ban-
karskih ku}a, ali je su{tina
sli~na. Kao {to im ime ka-
`e to su finansijske insti-
tucije ~iji je osnovni ciq
vra}awe pozajmqenog novca.

Fond pravi aran`mane sa
dr`avom, dok banke kredi-
tiraju konkretne projekte,
mada ~esto tra`e  dr`avne
garancije. Kreditni uslovi
su u tim institucijama po-
voqniji nego na tr`i{tu
kapitala, rokovi, kamate,
grejs period i sl. lak{i su
za du`nike. Kad je zemqa
finansijski nestabilna, u
krizi, tro{i vi{e nego {to
stvara, uvozi vi{e nego {to
izvozi, a ima politi~ku vo-
qu da sredi stawe, obra}a se

fondu. Tada pravi program
stabilizacije, predla`e ko-
je i kakve mere }e preduzeti
da bi ozdravila ekonomiju.
Takav  program je baza aran-
`mana sa fondom. U progra-
mu se preciziraju rokovi i
mere koje }e dr`ava preduze-
ti i  oni postaju obaveze.
^im se pojavi vest da fond
tra`i poskupqewe elek-
tri~ne energije, na primer,
zna~i da obaveza, koju je neka
vlada predlo`la i iznela
pred MMF, nije ispuwena.
Isto je sa zahtevom za smawe-
we buxetskog deficita, de-
balansa spoqnotrgovinske
razmene ili bilo koje druge

preuzete obaveze.
Povremeno se upo-
re|uju preuzete oba-
veze i stvarno sta-
we, pa ukoliko ima
poreme}aja  fond
uslovqava isplatu
tran{e kredita.
Za{to se takvi zah-
tevi progla{avaju
za diktat stranaca?

Uglavnom je re~ o zaka-
{wewu, poreme}ajima i od-
lagawima, koje vlast iz ra-
znolikih razloga prouzro-
kuje. Tada se tra`i produ-
`avawe aran`mana, odlaga-
we rokova ili sni`avawe
procenata. Ponovo, kao i
kod izrade programa, kori-
snici kredita prave predlo-
ge, mada se u javnosti ~esto
sve tretira kao prisila iz
inostranstva. Jedan detaq
mo`e slikovito ilustrova-
ti doma}e pona{awe: po

aran`manu sa Fondom cene
elektri~ne energije morale
su ve} imati ekonomski ni-
vo, a gubici EPS-a dokazuju
da obaveza nije ispuwena.
Nekada{wi najve}i gubi-
ta{, smederevska `elezara
postade, otkad je u vlasni-
{tvu ��������-a, najve}i iz-
voznik i me|u najuspe{ni-
jim srpskim firmama, deli-
mi~no i zbog cene elektri~-
ne energije. Razlika u ceni
struje izme|u wihove `ele-
zare u Slova~koj i Srbiji
donosi 30-50 miliona evra
godi{we (razli~ite su pro-
cene). A to zna~i dobit za
��� ����� i gubitak za EPS.
^ija pamet je to smislila?
Verovatno ona koja je MMF-
u rekla da u ovom trenutku
struja ne treba da poskupi.

U svim bankama i finan-
sijskim institucijama sveta
onaj ko tra`i zajam podnosi
projekat ili program, pre-
cizno navodi kako }e pare
utro{iti i preuzima obave-
zu vra}awa. Svako pravdawe
kako stranci diktiraju bi-
lo kakvo pona{awe je dovo-
|ewe javnosti u zabludu,
stranci samo insistiraju na
ispuwewu obaveza koje su
pregovara~i, u ime neke vla-
de, prvo predlo`ili, a po-
tom preuzeli. Pa, za{to ne
bi kontrolisali nekoga ko-
me daju kredite i ko je obe-
}ao da }e ne{to da uradi, ka-
ko bi kredit vratio. Dakle,
neko je ne{to obe}ao.

Dragan Nedeqkovi} 
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Doma}i savetnici se
kriju iza stranaca 
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Ukoliko ima poreme}aja u vra}awu
novca na osnovu aran`mana, ~iji je 
ciq ozdravqewe ekonomije, MMF 

i Svetska banka uslovqavaju 
isplatu tranše kredita.
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U retko kom saop{tewu, Me-
|unarodni monetarni fond }e
propustiti da podseti da je do-
men wegove nadle`nosti i in-
teresovawa makroekonomska
situacija ,a ne realni sektor, a
najmawe pojedina~na preduze-
}a.To je uvek istina sem kada
nije. [to je to mawe istina, kao
{to je to sada slu~aj u Srbiji,
MMF na izvorne granice svoje
nadle`nosti urednije podse}a.
Kad pomiwe realni sektor i po-
jedina~na preduze}a, MMF u
zvani~nim saop{tewima pazi
sa terminologijom: u tim se
slu~ajevima samo SLA@E sa
ve} nameravanim potezima Vla-
de Srbije. Dakle, nema sumwe
da je MMF bar u slu~aju Srbije
prekora~io svoje propisane
nadle`nosti.  S pravom ili ne
,pitawe je oko koga }e se ekono-
misti sporiti.  

Dakle, MMF je kategori~an:
tokom posledwih va{ington-
skih i beogradskih pregovora
sa Vladom i Narodnom bankom
Srbije nije bilo re~i o Elek-
troprivredi Srbije", osim u
kontekstu izdvajawa delatno-
sti koje nisu osnovne iz javnih
preduze}a".

Veoma se dobro se}amo kako
su se Bo`idar \eli} i Mla|an
Dinki}, a pripomagala je  i Ko-
ri Udovi~ki, svojevremeno jav-
no sva|ali oko toga ko je od wih
u razgovorima sa MMF-om tra-
`io ili rado prihvatao posku-
pqewe struje,a ko se tome i ko-
liko kategori~no protivio. Is-
hod ovog javnog verbalnog obra-
~una bio je va`an u predizbor-
noj kampawi. Bira~i ne vole po-
skupqewa. Naro~ito struje.
Po{to su pregovori sa Me|una-
rodnim monetarnim fondom
pod ve}im velom tajne nego {to
su bili za Titova vremena, a i
neposredno posle wega, ni jav-
nost ni novinari nisu mogli iz
prve ruke da provere autenti~-
nost ovih verbalnih obra~una.
Kako god bilo, vlast se rado
mawe ili vi{e diskretno pozi-
vala na imperativ MMF-a kad
god bi struja trebalo da posku-
pi. Kad je pro{le jeseni MMF
odlu~io da malo vi{e radi sa
javno{}u u Srbiji, jedna od  pr-
vih vesti posredovanih novi-

narima bila je da se ta me|una-
rodnoa finansijska instituci-
ja zloupotrebqava: ona se ne
me{a u cenu struje. Ni benzina,
ali mu tada svejedno nije bilo
jasno za{to bi cene naftnih
derivata bile dr`ane na tako
niskom nivou, na korist i najbo-
gatijih gra|ana Srbije, umesto
da im se odredi realna cena i
tako finansiraju recimo po-
trebe dece -izbeglica. Ova pro-
mena stava, a pre }e biti da se
radi o tome nego o potpunoj zlo-
upotrebi sa na{e strane, svoje
obja{wewe mo`e na}i u prvom
pasusu ovog teksta. MMF, da-
kle, vi{e nije bio zadovoqan
promenama u strukturi javnih
preduze}a i wihovim tro{ko-
vima i re{io je da podr`i ili
"podr`i" Vladu Srbije u odlu-
ci da uskra}ivawem poskupqe-
wa struje prisili EPS na sma-
wivawe broja zaposlenih i ra-
cionalizaciju tro{kova poslo-
vawa. Opravdawe za svoju pa-
sivnu ili aktivnu intervenciju
u ovoj stvari MMF na-
lazi u tvrdwi da ra-
sipni{tvo u javnim
preduze}ima pove}ava
doma}u tra`wu i tako
uti~e i na spoqnotrgo-
vinski deficit i na in-
flaciju.

Da je EPS pao u nemi-
lost ove me|unarodne
finansijske organiza-
cije bilo je jasno i iz
wenog u januaru obja-
vqenog izve{taja, gde se  navo-
di da su kontrolisane cene
usluga ostavile javna preduze-
}a bez sredstava  ne samo za in-
vesticije nego i za pokri}e tro-
{kova iz teku}eg poslovawa,
izuzimaju}i EPS. Dodu{e, MMF
je jednim pasusom ovog izve{ta-
ja i{ao veoma na ruku EPS-u za-
la`u}i se da se pru`awe uslu-
ga javnih preduze}a uskrati
onim firmama koje ne pla}aju
svoje ra~une, a da wihove oba-
veze preuzme dr`ava ukoliko
smatra da su od takve strate-
{ke va`nosti da wihovo is-
kqu~ivawe ne bi bilo celis-
hodno. MMF, o~ito nije mnogo
pritiskao Vladu Srbije ni oko
cene ni oko naplate struje, pa je
ona ova wegova zapa`awa pri-
mila k znawu samo polovi~no.
Poskupqewe struje, u ni`em
procentu od onoga koji tra`i

EPS je odlo`eno, a EPS-u je do-
zvoqena ograni~ena strogo}a u
ophodjewu sa velikim du`nici-
ma. Pla}awe struje iz buxeta za
tzv. "strate{ke" firme, narav-
no Vlada ne pomiwe. MMF se
zalagao i za uslovni otpis po-
tra`ivawa javnih preduze}a od
firmi koje se restrukturira-
wem pripremaju za privatiza-
ciju. Takvo zakonsko re{ewe je
usvojeno i verovatno da ne}e
i}i na ruku EPS-u. Prigovore
da se na ovaj na~in razara ovo
veliko javno preduze}e kako bi
nekome bilo prodato ispod ce-
ne, u Ministarstvu finansija
odbacuju :"To su samo zli jezici
energetskih lobija koji gledaju
da zadr`e sopstvene pozicije".

Dakle, stalni predstavnik
MMF-a u Beogradu podvukao je
ovome novinaru da tokom po-
sledwih razgovora nije bilo
re~i o EPS-u",  osim u kontek-
stu izdvajawa ne-osnovnih de-
latnosti iz javnih preduze}a.
EPS je vlasnik velikog broja

turisti~kih objekata kao {to
su hoteli, te ne razumemo za-
{to je kompanija koja se bavi
elektroprivredom ukqu~ena u
ovu vrstu poslovawa.   Stoga,
podr`avamo odluku vlade da
ovu neosnovnu imovinu tran-
sferi{e u Agenciju za privati-
zaciju koja }e postupiti u skla-
du sa svojim mandatom".

I golim okom se mo`e uo~iti
da je vlasnik, dr`ava posle ne-
davnog trenirawa strogo}e na
JAT-u posustala u svojim pret-
wama da }e javna preduze}a na
najbr`i mogu}i na~in dovesti u
red u skladu sa tr`i{nim zah-
tevima. S obzirom na veli~inu
uloga (najmawe otpis 700 mili-
ona dolara duga Pariskom klu-
bu) te{ko je i zamisliti da bi
moglo da se izbegne ono {to je
dogovoreno sa MMF-om. Zato se
zaista  "mo`e o~ekivati prava

lavina privatizacija hotela"
koji pripadaju dr`avnom sekto-
ru, a koja je zapo~eta brzopote-
znim izno{ewem na prodaju  ho-
tela "Jugoslavija" (vlasnik Du-
nav osigurawe) i pripremom za
istu takvu privatizaciju beo-
gradskog hotela "Slavija". Mi-
nistri iz G17 plus, koji nesum-
wivo najvi{e odlu~uju o javnim
preduze}ima, dr`e da je dosa-
da{wi plan privatizacije neo-
snovnih delatnosti u wima bio
neambiciozan. Nije bez razloga
verovati da }e sve to biti vrlo
ubrzano.  Zasad,  re~ je samo o
hotelima. 

[to se privatizacije osnov-
ne delatnosti ti~e, MMF u svo-
me saop{tewu sa posledwih
razgovora navodi da "Vlada
planira da proda ve}insko vla-
sni{tvo u rafinerijama kvali-
fikovanom strate{kom inve-
stitoru u prvoj polovini sle-
de}e godine, koji }e prema o~e-
kivawima,  preuzeti kontrolu
nad upravqawem". Zanimqivo

je da Vlada samo nede-
qu dana pre ovog saop-
{tewa ni{ta sli~no
nije planirala. Jo{ se
natezala oko neposto-
jawa strategije priva-
tizacije energetskog
sektora uop{te. Pa, to
{to MMF ovoga puta
nije imao ni{ta da ka-
`e o eventualnoj pri-
vatizaciji osnovne de-
latnosti EPS-a ne zna-

~i da ne}e imati za koji mesec,
u toku posledwe revizije tro-
godi{weg aran`mana sa na{om
zemqom. Sve je to samo pitawe
mesta u redu. Tim pre, {to mi-
nistri iz G17 plus ne gledaju
blagonaklono na satnicu priva-
tizacije, kojoj je sklon mini-
star za energetiku jer "sve to
mora br`e".  A i tokom zaseda-
wa Skup{tine Evropske banke
za obnovu i razvoj nedavno u Be-
ogradu, potpredsednik Vlade
Srbije Miroqub Labus najavio
je investitorima da predstoje
privatizacije i u ovom sektoru.
On, dodu{e,  nije ni{ta preci-
zirao niti bilo koju kompaniju
imenovao, ali wegova visoka
funkcija i ne tra`i previ{e
detaqa. �

Ru`a ]irkovi}
novinar NIN-a

Stranci `are, na{i pale
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MMF nije pomiwao privatizaciju
EPS-a, ve} samo izdvajawe 
sporednih delatnosti i 

prebacivawe tih firmi na 
Agenciju za privatizaciju 
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Mu{ki su, kao slu-
~ajno, u dokoli-
ci {iqili glo-
gove koce, a `e-

ne plele vence od belog lu-
ka jer se tako, pri~ale su,
najboqe da o~uvati. Seo-
ske stra`e nisu organizo-
vane, bar ne javno, ali su
iza mnogih prozora obno}
treptale upla{ene o~i:
mrak i ina~e krije neke od
najstra{nijih bauka.

- Manite se, qudi, }ora-
va posla - savetovao ih je
pop uzalud.

- Praznoverice - preko-
revao ih je profesor ru-
skog jezika. 

- Razi|ite se! Mi preuzi-
mamo - kura`ili su ih po-
licajci.

A onda su neka deca pro-
nela glas da one pojave na
Ciganskom grobqu nisu
nikakvi vampiri, ve}
odocneli radnici tre}e
smene Termoelektrane
"Nikola Tesla". Polovina
wih nije poverovala, ali
je svima laknulo.

Bilo je to pre tri i po
decenije, zaboravilo se u

Zabre`ju i okolini, ali
kad neko danas nai|e u
Termoelektranu, neizo-
stavno mu ispri~aju i ovu
anegdotu. Samo, ne da bi ga
nasmejali, ve} da bi {to
slikovitije opisali rad-
no vreme i ~udnovate sme-
ne fabrike za proizvodwu
struje. 

- Fabri~etine, a ne fa-
brike - ispravqa in`ewer
Tomislav Markovi}, {ef
smene, dok namernike
liftom, pa preko pasare-
le, vodi u komandnu sobu
blokova 1 i 2 - Ima 1.650
megavata… a jedan megavat
je deset na {esti…insta-
lisane snage… Mada, to je
mnogo mawe od onoga {to
proizvodi TENT B…

Iako su mu `ile na vratu
nabrekle od naprezawa,
buku nije mogao da nadvi-
~e. Ako je neko ikada pove-
rovao da je proizvodwa
struje fin i tih posao, ov-
de bi se lako dao razuveri-
ti. Moglo bi se samo zami-
sliti kako je bilo do pro-
{le godine, kada je ura|e-
na nova zvu~na izolacija?!

Tu koli~inu buke je posle
najboqe opisao Neboj{a
Petrovi}, blokovo|a:

- Jednom sam slu~ajno po-
neo ku}i ovaj moj slu`beni
mobilni telefon. Ovde ga,
ina~e, jedva ~ujem. A kod ku-
}e, kad je to po~elo da zvo-
ni, samo {to nisam pao u
fras. Pa, deca su mi se ras-
plakala od straha, a `ena
mi je naredila da to ~udo
vi{e ne unosim u ku}u.

Sad je k'o bog. Evo, ima-
mo ve{ta~ko svetlo, ve-

{ta~ku klimu, a od lane
~ak i ve{ta~ku ti{inu…

Qupka curica donosi
kafu za dobrodo{licu, a
oko duga~kog stola nasme-
jano dru{tvance. Izgleda-
lo je kao da planduju?

-Prvi blok je u redovnom
remontu, a i ina~e, najbo-
qe je kad nema posla - obja-
{wava radoznalim gosti-
ma Novica Mladenovi},
rukovalac bloka. - Na{e je
da nadgledamo. Kad ne ra-
dimo, zna~i da je sve u redu.
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NA LICU MESTA

Oni rukuju 
blokovima TENT-a
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Ne dao bog da vidite kako
je kad se ne{to desi. Ni da
~ujete… A de{ava se, nije
da je sve potaman.

Bila je subota, pa je pri-
sustvo one devoj~ice {to
kuva kafu bilo neobi~no i
neo~ekivano. Nekako je i
razumqivo to {to oni ra-
de dvadeset ~etiri ~asa to-
kom svih 365 dana u godi-
ni, ali za{to ona?

- To {to je dobro kad ne
radimo previ{e ne zna~i
da smemo da se opustimo -
nastavio je Novica da tu-
ma~i sve ~udne pojave. -
Mora{ da bude{ usred-
sre|en na komande sve vre-
me, ne sme pa`wa da ti po-
pusti ni na tren. Kada jed-
nom u|e{, ovde si kao za-

to~enik. Nema pauze. Ma,
n i do klozeta. ^ak nam
ovamo i hranu donose, kao
na jasle… Eto, zato je ona
ovde.

Iz komandne sobe je te-
{ko i sagledati, a kamoli
opisati veli~inu postro-
jewa i rastojawa koja u we-
mu postoje. ^ovek mora da
se ose}a izgubqeno pred
tim kolosom kao Lilipu-
tanac naspram Gulivera.
Instalisana snaga nije
mera koja bi laiku rastu-
ma~ila to prostranstvo, pa
okre}emo na ugaq: jer, kad
je te{ko doku~iti koliko
proizvodi, bar da se dozna
koliko to tro{i? Ali,
umesto direktnog odgovo-
ra, opet pri~a.

- Neki poslovni ~ovek
odavde, iz Obrenovca, do-
bio na ime kompenzacije
sto tona ugqa. Trange-
frange. Uhvatio se ~ovek za
glavu: {ta }e s onolikim
}umurom? I doseti se, pa
potegne ovamo, kod na{eg
direktora. Ka`e mu: imam
ve}u koli~inu ugqa, pa ako
ste zainteresovani, prodao
bih ga po veoma povoqnim
uslovima, idi mi-do|i mi.
Dobro, a koliko ugqa ima-
te? - pita ga direktor to-
bo` zainteresovano. Sto
tona, odgovori ovaj sprem-
no. A, da li biste mogli da
nabavite jo{ malo, opet }e
direktor ozbiqno. Jer, zna-
te, mi dnevno tro{imo iz-
me|u ~etrdeset pet i pede-
set hiqada tona. Taj va{
ugaq nam ne bi potrajao ni
minut…

Svi su se vaqali od smeha,
pa je ostalo nejasno da li je
re~ o istinitoj pri~i, ili
o jo{ jednoj {ali kakvom
~esto prekra}uju dokolicu
i ukra{avaju svakodnevi-
cu? [ta god da je, onaj poda-
tak o brdima ugqa koje guta-
ju gorionici u termoelek-
trani, vaqan je. Zato vi{e
vozova saobra}a izme|u Po-
vr{inskog kopa "Tamnava"
i elektrane, nego na nekim
na{im magistralnim pru-
gama. Taj ugaq je, ina~e, ta-
kav, da nekad moraju da se
ispoma`u i mazutom kako
bi obezbedili neophodnu
snagu.

- Ima u wemu peska i ze-
mqe, takav je, a nema tehno-
logije da se izdvoji. Kad
tamo bager naleti na pro-
seke, na tawe ili debqe
slojeve zemqe izme|u dve
naslage }umura, ne mo`e
da ih presko~i. To je norm-
alno. A ako se desi da sa
ka{ike bagera otpadne zu-
bac, a oni ne primete od-
mah, onda je to zlo i naopa-
ko. Taj zubac je od ~elika
koji ne reaguje na magnete
i kad upadne u mlin za me-
qavu ugqa napravi xumbus.
To je havarija koje se uvek
pribojavamo, jer popravka
mo`e da potraje onoliko.

- Reci im i za ptice -
razgalamio se neko. 

E, to je pri~a. Dogodi se,
a uvek pred zoru, kad su
ptice jo{ mamurne od sna
i obnevidele, da ulete me-
|u razvodna postrojewa i
naprave kratak spoj. Kur-
c{lus, samo ogroman, neza-

misliv. Ptice su ovde opa-
sne koliko i one {to se
gnezde oko aerodroma.

- Reci im i za smene - ja-
vqa se isti glas. 

Iz pri~e se dalo zakqu-
~iti da rade u smenama od
po dvanaest sati, a da u di-
rekciji razmi{qaju o to-
me da ustroje one od osam.
A to im ne odgovara, o~i-
gledno. Jer, ka`u, ovako
dolaze na posao tek trina-
est puta mese~no, a po no-
vom bi dolazili dvadeset
dva puta. [ta to zna~i
Darku Lu`aji}u, koji `i-
vi u Beogradu, na Zvezdari,
lako se da izra~unati. On,
naime, u dolasku i odlasku
utro{i po sat vremena, to
najmawe. Smena mu traje,
dakle, po ~etrnaest sati.
Ako bi se pre{lo na novo,
gubio bi mese~no jo{ ~i-
tav jedan dan zbog dangube
u prevozu.

- Da do|ete zimi, mnogo
je interesantnije - pozdra-
vqali su nas pozivom.

Umesto epiloga
Na ulazu u Termoelek-

tranu "Nikola Tesla A", u
malom lepo ure|enom par-
ku, sa kamenog postamenta
gleda bronzani lik nekog
~oveka. Na postamentu pi-
{e da je to Bogoqub Uro-
{evi}, prvi direktor.

- Pa, vi ste jedina firm-
a u Srbiji koja je podigla
spomenik direktoru - zgra-
nuo sam se.

- Nismo, al' ovaj na{ je
to istinski zaslu`io. �

Milo{ Lazi}

Najboqe je 
"kada nema 

posla": 
komandna sala 

za 1 i 2 blok TENT A

Pode{avawe 
posle kontrole
rada: Miroslav
Luki}, ma{inista
turbine

Za sada - 
nema problema: 
Lazar Jezesi}
na "starom" 
komandnom 
pultu blokova 
5 i 6 TENT A 
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Najve}e interesova-
we za kupovinu
Termoelektrane
"Kosovo B" do sada

su pokazale kompanije iz Ru-
sije, Italije, Nema~ke i Ve-
like Britanije, tvrde dobro
informisani izvori u Pri-
{tini i krugovi iz okru`e-
wa specijalnog predstavnika
UN na Kosmetu. Tanjugovi
izvori u Pri{tini proce-
wuju da je za sada neizvesno

ko }e na kraju uspeti da kupi
"Kosovo B", jer postoje razne
kombinacije u re{avawu tog
poslovnog poduhvata. Rusiji
su se u toj konkurenciji u
startu davale najmawe {anse
(imaju}i u vidu da je svoj voj-
ni kontingent ranije povu-
kla sa Kosmeta) ali na kraju,
ona mo`e i dobiti posao,
ukoliko zapadni centri  mo-
}i (pri ~emu se misli prven-
stveno na SAD), o tome sa
zvani~nom Moskvom postig-
nu "odgovaraju}i politi~ki
aran`man". Taj bi aran`man

verovatno podrazumevao da
Rusija u Savetu bezbednosti
UN ne stavi veto na neku ve-
oma povoqnu rezoluciju, za
kosmetske Albance, o budu-
}em statusu Kosmeta, smatraju
obave{teni izvori.

Rusija je, naime, na~elno
protiv neke vrste nezavisno-
sti Kosmeta. Va{ington bi,
za "smek{avawe" tako tvrdog
stava mogao Moskvi da ponu-
di "kompenzaciju", u vidu da-
vawa prvenstva ruskom u~e-
sniku, prilikom raspisiva-
wa tendera za kupovinu "Ko-
sova B". U davnoj pro{losti
je takva taktika, kad je re~ o
ulozi Rusije na Balkanu, a
posebno na podru~ju biv{e
SFRJ, odli~no funkcioni-
sala, jer je Moskva igrala
ulogu "kurira Va{ingtona",
pa se na osnovu toga mo`e za-
kqu~iti da }e se to iskustvo
primeniti i sada.

Biznis, zvani prodaja "Ko-
sova B", mogao bi, dakle, da se

protegne jo{ neko vreme, to
jest da se, javno ili tajno, ve-
`e za ishod budu}ih pregovo-
ra oko privremenog ili traj-
nog statusa Kosmeta. Pred-
nost za Rusiju, kad je re~ o
prodaji "Kosova B", je ~iwe-
nica da samo firme iz te ze-
mqe i Nema~ke poseduju od-
govaraju}u tehnologiju koja
bi uspe{no mogla da se pri-
meni u obnovi starih i grad-
wi novih postrojewa na ko-
smetskim termoelektranama,
tvrde poznavaoci tih prili-
ka  Italijani, koji su tako|e
zainteresovani za kupovinu
kosmetskih termoelektrana,
ve} su najavili da bi tehno-
logiju za obavqawe postoje-
}ih i podizawe novih kapa-
citeta nabavili od onih koji
je imaju, a delimi~no pravi-
li u vlastitim fabrikama.

U celini gledano, ceo pro-
ces oko prodaje Termoelek-
trane "Kosovo B" odvija}e se,
formalno gledano, uz u~e-
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Ameri~ko-ruski 
aran`man na 
{tetu Srbije?
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Tanjug se direktno obratio kompaniji"Bazni elementi", u name-
ri da od {efova te investicione grupe sazna kako idu poslovi u
vezi sa kupovinom Termoelektrane "Kosovo B", ali su ovla{}eni
predstavnici odbili da daju bilo kakav odgovor. 

Milan Ro}en, ambasador Srbije i Crne Gore u Rusiji, koji je po
mi{qewu upu}enih bio jedan od va`nih pregovara~a prilikom
sklapawa ugovora o prodaji KAP-a, tako|e, odbija da ka`e bilo
{ta konkretnije o ruskoj kupovini kosmetskih termoelektrana.

Ni ambasador SCG ne `eli da pri~a

Vlada Crne Gore odlu~ila je
da zaustavi daqe aktivnosti na
zajedni~koj izgradwi hidroelek-
trane "Buk Bijela" sa Republikom
Srpskom. Time je crnogorska vla-
da uva`ila sugestije ������-a i
uprkos ogromnih energetskih pro-
blema dala prednost za{titi `i-
votne sredine. Jer, izgradwom
"Buk Bijele" na Drini u Republi-
ci Srpskoj potopio bi se deo ka-
wona reke Tare.

Crnogorski ministar za ure|e-
we prostora i za{titu `ivotne

sredine Boro Vu~ini} predo~io
je da je ovakva odluka doneta na-
kon vi{emese~nih analiza i
predstavqa odgovor na tehni~ki
izve{taj ekspertske misije ����
���-a i Me|unarodnog komiteta
za za{titu prirode o za{titi Na-
cionalnog parka "Durmitor" i re-
ke Tare. Predstavnici tih orga-
nizacija boravili su po~etkom
ove godine u Crnoj Gori i obi{li
ove lokalitete. 

"Vlada Crne Gore ispo{tova}e
preporuku ������-a i zaustavi-

}e daqe aktivnosti na izgradwi
HE 'Buk Bijela'. Procewujemo da je
ispravno {to je organizovan rad
na izradi takve studije, usagla-
{ene sa standardima Evropske
unije, sa uticajima koje bi gradwa
ove elektrane mogla imati na re-
ku Taru", kazao je Vu~ini}. Odlu-
ku o obustavqawu svake aktivno-
sti oko mogu}e izgradwe HE "Buk
Bijela" crnogorska vlada je do-
stavila Misiji Srbije i Crne Go-
re pri organizaciji Ujediwenih
nacija za nauku, obrazovawe i

kulturu, kao i dr`avnim organi-
ma Republike Srpske, pi{e list
Elektroprivrede Crne Gore.

Zabrinuta za "suzu Evrope" i
crnogorska javnost se, kroz aktiv-
nosti brojnih ekolo{kih pokreta,
kao i raspravu u parlamentu Cr-
ne Gore, tako|e protivila izgrad-
wi ove hidroelektrane, u prvom
redu zbog ugro`avawa najatrak-
tivnijeg dela najdubqeg re~nog
kawona u Evropi. Stoga je odluka
vlade da zaustavi aktivnosti na
izgradwi HE "Buk Bijela" u nevla-
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Sa~uvana najatraktivnija "suza  
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Tehnologija - prednost 
Rusije u prodaji "Kosova B"



Zna li iko, pogotovo iz elektroprivrede,
{ta }e se uskoro desiti sa EPS-om: neki
ministri su za brzu privatizaciju, drugi su
za oporavak pa prodaju, tre}i ka`e da vla-
da Srbije nema stav o budu}nosti EPS-
a...~etvrti u me|uvremenu poma`e EPS-u
da uve}a gubitke 

Za{to smo ovo ispri~ali? Zato {to i mi-
sticizam i savremena nauka tvrde da je
sve, kako na zemqi tako i u vasioni, ener-
gija. Ne postoje stvari oko nas, ne postoji
materija kako je danas vidimo, mnogi fi-
zi~ki zakoni su pogre{no postavqeni...sve
je energija razli~itog intenziteta, talasa,
u~estalosti, snage i brzine.

A energija i wena sudbina je su{tinska
tema, pogotovo danas u ovoj zemqi. Usu|u-
jemo se re}i ne samo danas, decenijama
ve}. "Zdravo, Sini{a" je re~enica koja
nam se urezala u se}awe, a izgovorio je
pre 13-14 godina tada{wi predsednik dr-
`ave tra`e}i od Sini{e ]iri}a, jednog
od ~elnih qudi u elektroprivredi, da se
odustane od  uvo|ewa blok tarifa. Ti
blokovi su trebali da uti~u na smawewe
potro{we, jer struje nije bilo dovoqno i
pretile su redukcije. Ekonomista od
ugleda, koji je ceo radni vek proveo bore-
}i se za ekonomsko vrednovawe elektri~-
ne energije, nije bio ja~i od predsednika
dr`ave. Posledica te re~enice su bile
redukcije. A posledice vi{egodi{weg od-
nosa prema toj energiji i elektroprivre-
di bile su katastrofalne. Na primer, bi-
li smo svedoci da je jednogodi{wa proiz-
vodwa EPS-a vredela ne{to vi{e od 350
nema~kih maraka ! 

Vlasti se mewaju, donose se zakoni, stra-
tegije, programi... ali odnos vlasnika i po-
liti~ara prema energiji kao da ostaje isti.
Tr`i{na ekonomija se uvodi u gotovo sve
oblasti, sem u energetiku. Elektroprivre-
da grca u gubicima, vi{e je socijale u woj
nego u centrima za socijalni rad a propale
firme se ~ude kad im prestane isporuka
robe koju ne pla}aju. I ranije su politi~a-
ri i neki ministri,  osipali drvqe i kame-
we na EPS, pretili, lansirali afere i
prigovarali, optu`uju}i ba{ tu elektro-
privredu da zagor~ava `ivot narodu. Te
niste produktivni i efikasni, izdr`ava
vas buxet, imate previ{e zaposlenih...To
se radi i danas.Decenijama je EPS de`urni
krivac na koga je lako uperiti prst. ^uvar
od inflacije, instrument socijalne poli-
tike i objekat politi~ke instrumentaliza-
cije koji je uvek pogodan za sticawe jevti-
nih politi~kih poena. Bez obzira na cenu! 

Ciq je ipak jasan - opstanak na vlasti
ili, {to je u posledwe vreme sve aktuelni-
je, `eqa da se uti~e na kreirawe budu}no-
sti EPS-a uo~i najavqenih privatizacija u
energetici Srbije.  

Tako je najnoviji galimatijas vlasni{tvo,
odnosno privatizacija. Zna li iko, pogoto-

vo iz elektroprivrede, {ta }e se uskoro
desiti sa EPS-om. Jedan ministar tvrdi da
energetika, samim tim i EPS, treba da se
{to pre privatizuje kako bi postala efi-
kasna. Drugi tvrdi da je energetici potre-
ban dokapitalizacija kroz saradwu sa
strate{kim partnerom, ali ne obja{wava
kako to zami{qa. Tre}i ministar nije za
rasprodaju energetike, jer bi se prodajom
elektroprivrede dobio novac kojim bi mo-
gla da se sagradi samo jedna nova termoe-
lektrana. Naravno, pod uslovom, da taj no-
vac zavr{i u elektroprivredi a ne na pri-
mer, u penzijama, socijali...^etvrti mini-
star, videv{i sve to, iskreno ka`e da vla-
da jo{ nije zauzela stav o budu}nosti elek-
troprivrede. I sada menaxeri u EPS-u tre-
ba da povla~e poslovne poteze kojima kre-
iraju budu}nost kompanije?! U me|uvreme-
nu, u tom vakuumu, neki dovode mogu}e kup-
ce elektroprivrede, koji ne haju ni za po-
slovodstvo EPS-a, ni za reosrno ministar-
stvo. Stru~wake, naravno, niko ni{ta ne
pita, o slu{awu da ne govorimo.

Danas niko i ne pita ko je vlasnik EPS-
a. Elektroprivreda je postala dr`avno
vlasni{tvo politi~kom prinudom, jednim
zakonskim aktom, bez dinara ulagawa...
Elektroprivreda je prakti~no naciona-
lizovana 1992. godine kada je postala jav-
no preduze}e. Ako i zanemarimo {ta je
sve sa wom radjeno i kakve su posledice
te dugogodi{we politi~ke instrumenta-
lizacije (15 godina Srbija nije dobila ni-
jednu novu elektranu) treba se zapitati
za{to nijedna vlada posle 2000. godine
tu nacionalizaciju nije stavila na dnev-
ni red. Pa, zato {to je svakoj vlasti po-
trebno da takvu kompaniju dr`i u svojim
rukama kako bi sa wom radila ve} opisa-
ne radwe. Sijaset zakona je izmeweno,
priprema se vra}awe imovine nacionali-
zovane pre {ezdeset godina, ali za elek-
troprivredu ostaje status kvo. A sad neki
ho}e da je prodaju. Najlak{e je prodavati
tu|e, ne{to {to nisi stekao, ne{to {to
su drugi gradili ne `ale}i sebe. 

Dana{wi trgovci elektroprivredom, u
koju su generacije ulo`ile nekoliko dese-
tina milijardi dolara, tada su se igrali u
pesku, grade}i neke svoje gra|evine. Neke
elektroprivrede zemaqa u tranziciji po-
lazile su na pogre{an put i vra}ale se sa
wega. Ko je to toliko mo}an u Srbiji da na-
tera EPS na taj pogre{an put, da doma}u
struku skloni u stranu, zalepi joj etiketu
"protivnika reformi" a strane savetnike
prika`e kao dobronamerne i da kao spaso-
nosno re{ewe narodu Srbije ponudi proda-
ju deceniju i po uni{tavanog EPS-a? Odgo-
vor mora da zna narod, pravi vlasnik elek-
troprivrede i onaj ko u ime vlasnika vla-
da EPS-om, Vlada Srbije. �

Dragan Nedeqkovi}
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Lako}a prodavawa tu|eg

{}e administracije UN na
Kosmetu i Agencije za pri-
vatizaciju koja deluje pri
Vladi Kosova, ali  uz stalno
lobirawe i pritisak svih
zainteresovanih kompanija
i wihovih dr`ava.

Ruski investicioni fond
"Bazni elementi", koju su su-
{tinski osnovali sibirski
aluminijumski bosovi, po-
miwan je pre dve sedmice u
moskovskom dnevnom i obi~-
no dobro obave{tenom listu
"Vedomosti", kao strana za-
interesovana za kupovinu
Termoelektrane "Kosovo B".
"Bazni elementi" su obavi-
li, kako je ranije ove godine
utvrdio taj dnevnik, sve
transakcije u vezi sa kupovi-
nom Aluminijumskog kombi-
nata Podgorica (KAP) za
ra~un kompanije "Rusal", ko-
ja je nominalno figurirala
kao nosilac celog posla u
tom biznisu.  �

Tanjug  

Evrope"
dinim i drugim ekolo{kim or-
ganizacijama, koje su i pokre-
nule kampawu protiv wene iz-
gradwe, ocewena kao pobeda
gra|anske misli i o~ekivani
epilog gra|anske borbe. 

Tako }e Tara, kao i dosad,
mirno i bez prepreka te}i do
[}epan Poqa, gde }e zagrliti
svoju sestru Pivu, grade}i, za-
jedno s wom, ve}u i sna`niju,
ne mawe glasovitiju - Drinu,
zakqu~uje informativno gla-
silo EPCG. �
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Vlada Crne Gore donela je odluku da
se do 30. maja raspi{e tender za proda-
ju Termoelektrane "Pqevqa" zajedno sa
Rudnikom ugqa u Pqevqima. Rok za do-
stavqawe finalnih ponuda je 1. avgust
ove godine. 

Prodaja }e se obaviti u takozvanom
paket aran`manu, {to zna~i da na ten-
deru mogu u~estvovati samo investito-
ri koji su zainteresovani da, pored
Termoelektrane, kupe i akcije Rudnika
ugqa, jer su ova dva kolektiva tehnolo-
{ki povezana i me|usobno zavisna. Ta-
kav model, po re~ima Branka Vujovi}a,
direktora crnogorske Agencije za pre-
strukturirawe privrede i strana ula-
gawa, omogu}ava da se na najboqi na~in
re{e mnogi tehni~ki, tehnolo{ki i
ekonomski odnosi termoelektrane i
rudnika. 

TE "Pqevqa" je izgra|ena pre gotovo
23 godine i pri kraju je projektovanog
25-godi{weg radnog veka, pa je wen da-
qi rad uslovqen zna~ajnim ulagawima
u rekonstrukciju pojedinih tehni~kih
celina i za potpunu ekolo{ku sanaciju
objekta. "Realno gledano, ta sredstva se
mogu obezbediti jedino pronala`ewem

ozbiqnog strate{kog partnera kome se
mora nametnuti obaveza da ne samo odr-
`i proizvodwu na sada{wem nivou,
ve} i da je pove}a putem izgradwe dru-
gog termobloka u Pqevqima. Time bi
bio smawen, odnosno eliminisan,
ogroman deficit elektri~ne energije
u Crnoj Gori, koji je iz godine u godi-
nu sve izra`eniji", istakao je direk-
tor TE "Pqevqa" Slavko Vuka{inovi}
u izjavi za list Elektroprivrede Crne
Gore.

Za kupovinu Termoelektrane i pri-
vatizaciju Rudnika ugqa u Pqevqima,
pi{e list, najozbiqnije je zaintereso-
vana "^e{ka elektroenergetska zajed-
nica" - ^EZ. Predstavnici ~e{kog
elektroenergetskog giganta ve} su obi-
{li pqevaqsku Termoelektranu i Rud-
nik, nakon ~ega je, sredinom aprila,
usledila uzvratna trodnevna poseta
^EZ-u.

Prodajom imovine Termoelektrane
po~iwe postepena privatizacija
EPCG. Planom za ovu godinu predvi|e-
na je i prodaja pet malih hidroelektra-
na - "Rijeka Mu{ovi}a", "Rijeka Crno-
jevi}a", "Podgor", "[avnik" i "Lijeva

Rijeka", precizirao je crnogorski mi-
nistar ekonomije Darko Uskokovi}, na
konferenciji o reformi energetskog
sektora Crne Gore, odr`anoj krajem
aprila u Podgorici.

U uvodnom izlagawu na toj konfe-
renciji crnogorski premijer Milo
\ukanovi} naglasio je da je Vlada Cr-
ne Gore opredeqena da sprovede re-
formu energetskog sektora koja je neo-
phodna da bi se gra|anima i privredi
obezbedilo sigurno snabdevawe elek-
tri~nom energijom i iskoristile
prednosti koje pru`a regionalno
okru`ewe. 

Ratomir Stani}, ~lan borda direk-
tora Rudnika ugqa Pqevqa, upozorio
je na konferenciji da rezervi ugqa
ima za slede}ih ~etrdeset godina, ali
bez ulagawa rudnik ne}e mo}i da pod-
miri ni potrebe pqevaqske termoelek-
trane. Preti mu, ~ak, i opasnost od za-
tvarawa, {to bi imalo velike posledi-
ce i za Crnu Goru, pi{e list EPCG,
podse}aju}i da je za izme{tawe reke
]ehotine, eksproprijaciju zemqi{ta
i druge projekte rudnika neophodno
oko 40 miliona evra.  �
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^ekaju}i strate{kog partnera
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Opti~ki kablovi 
na 50 kilometara
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Na dalekovodu 423, na pravcu
od Kragujevca do Ni{a, za-
kqu~no sa prvom nedeqom u
junu, opti~kim kablovima

zameweno je dosada{we zemqovodno
u`e na oko 50 kilometara. Dinamika
tih radova, uprkos izvesnim te{ko-
}ama (najte`i deo, za sada, bio je na
pravcu Jagodina-]uprija, gde se "se-
ku" ~ak pet dalekovodnih veza), odvi-
ja se prema planu. Radovi na instali-
rawu opti~kih kablova na ovom dale-
kovodu obavqaju se u okviru projekta
izgradwe nove telekomunikacione
mre`e EPS-a, kao i na osnovu me|u-
narodne obaveze da se EPS na odgo-
voraju}i na~in i telekomunikacija-
ma pove`e sa susednim zemqama.

O~ekuje se da }e se u ovoj godini ta-
kvo spajawe realizovati sa Bugar-
skom i Rumunijom. 

Kako isti~u u Programu za teleko-
munikacije Direkcije za razvoj i in-
vesticije EPS-a, radovi se izvode na
glavnim dalekovodima, zbog ~ega su
predvi|eni precizni planovi wiho-
vog iskqu~ivawa, pri ~emu se najsto-
ji da se u {to je mogu}e ve}oj meri
uva`avaju kupci elektri~ne energi-
je, kako bi {to mawe osetili takve
posledice.

U pojedinim fazama radova neop-
hodna su kratkotrajna iskqu~ewa od-
govaraju}ih dalekovoda, preko kojih
prolazi trasa, pa se pode{ava da se
to izvodi u neradne dane.

Zamenu  ovih kablova, koja je po~e-
la 17.maja i planirano je da }e se za-
vr{iti za oko  mesec dana, izvodi
firma Energomonta`a iz Beograda,
koja je taj posao dobila na me|una-
rodnom konkursu . Postavqawe op-
ti~kih kablova, prema planu, bi}e
26.juna nastavqeno na dalekovodu
401/2, na pravcu Drmno-"\erdap". �

M.F.
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Posle vi{e od petnaest godina pr-
vi dalekovodni pravac 400-kilovolt-
nog napona koji se gradi u prenosnom
sistemu je Sremska Mitrovica 2 -
Ugqevik (Federacija BiH). Daleko-
vod je dug 75 kilometara, a na na{oj
strani trasa meri 35,75 kilometara. -
Taj dalekovod u izgradwi veoma je zna-
~ajan jer }e pove}ati pouzdanost i si-
gurnost sistema i poboq{ati razmenu
sa ����. Davno je planiran, ali uslo-
vi za izgradwu stekli su se tek ove go-
dine. Radove izvodi Energomonta`a
i odvijaju  se prema planiranoj dina-
mici, bez obzira na splet nepovoqnih
okolnosti u prole}nom periodu - vi-
soki vodostaj i mnogo podzemnih voda.
Zemqani radovi i konstrukcija su u
najve}oj meri zavr{eni. O~ekuje se
dizawe stubova i elektromonta`ni
radovi. S druge strane, u Republici
Srpskoj, okon~ani su radovi od Ugqe-
vika do reke Save i radi se u trafo-
stanici u Ugqeviku -ka`e  Dragoslav
Leli}, direktor Elektroistokovog
Sektora investicije.

Prema re~ima Leli}a, privode se
kraju radovi na tom dalekovodu, kao i
druga faza pro{irewa 400-kilovolt-
nog postrojewa u Sremskoj Mitrovi-
ci, koja se gradi sredstvima iz kredi-
ta ����. Prema tome, posao }e biti
zavr{en do kraja ove ili po~etkom
2006. godine. Vrednost tog dalekovoda
je ~etiri i po miliona evra. Oprema
za dalekovod je iz kineskog kredita, a
elektromaterijal i gvo`|e za kon-
strukciju finansirani su iz sopstve-

nih sredstava. Na dalekovod se ugra|u-
je i za{titno u`e sa opti~kim ka-
blom, ~ime }e biti omogu}ene i savre-
mene komunikacije, a sredstva je obez-
bedila Direkcija za telekomunikaci-
je EPS-a iz kredita Evropske inve-
sticione banke (���).

- Na na{oj strani dalekovod je dug
37,5 km i ~ine ga 98 portalnih i dva
specijalna prelazna stuba. U wega  se
ugra|uje ukupno 630 kubnih metara
tipskih elemenata u temeqima, 185
kubnih metara betona i sedam tona
armature u dva specijalna stuba, 75 to-
na armature u portalnim stubovima.
Utro{i}e se 730 tona ~elika, 425 to-
na provodnika, 30 tona alumovelda, 20
tona opti~kog kabla, 11.000 kapastih
staklenih izolatora sa spojnom opre-
mom. Svi zemqano-betonski radovi na
nose}im stubovima su zavr{eni, preo-
stali }e biti na ugaonim stubovima i
stubnim mestima koja ~ekaju ekspro-
prijaciju.

^eli~ne konstrukcije za dva speci-
jalna prelazna stuba su izgra|ene i
transportovane i uskoro }e se monti-
rati. Ura|ene su i ~eli~ne konstruk-
cije za 80 portalnih stubova i po~iwe
podizawe prva 24 stuba. Konstrukcije
su ra|ene u "Metalcu" u Prijepoqu i
na tom poslu bilo je anga`ovano 50-
tak zaposlenih. Poseban problem je
eksproprijacija zemqi{ta, i to za po-
dizawe ~etiri stuba i u toku su prego-
vori o tome sa wihovim vlasnicima. 

P. Batini}
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U svetskoj 
ba{tini
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Odmi~e gradwa
dalekovoda

Monta`a 
segmenta za 
specijalni 
prelazni stub

Hidroelektrani "Vu~je",  koja u
2005. navr{ava 102 godine neprekid-
nog rada, sve~ano }e se 25 juna, u pri-
sustvu najvi{ih zvanica iz SCG i
sveta (iz vrha ����-a),  dodeliti pla-
keta sa najve}im svetskim priznawem
za doprinos u o~uvawu svesti o zna~a-
ju elektrotehnike u svetu i za wen
ukupan istorijat.  ���� - Institut
in`ewera elektrotehnike i elek-
tronike,  najve}a i najautoritativ-
nija me|unarodna asocijacija iz ove
oblasti,  sa preko 360.000 ~lanova iz
175 zemaqa uvrstila je,  naime, po~et-
kom godine HE "Vu~je" u Program 	
�

����� - listu objekata,  pronalazaka,
patenta,  koji svedo~e o kqu~nim mo-
mentima koji ozna~avaju prekretnice
u razvoju elektrotehnike,  energeti-
ke,  elektronike i time ukazuju na
ukupan zna~aj nauke i tehnike za raz-
voj savremenog sveta.

Mini HE "Vu~je",  koja je deo JP
Elektrodistribucija Leskovac,  po-
stala je tako jedan od 64 objekata u sve-
tu i 15 u Evropi na ovom svetskom spi-
sku spomenika kulture,  {to predsta-
vqa izuzetno zna~ajno priznawe i za
EPS. �

N. Stankovi}



Novi BTO sistem
na Povr{inskom
kopu "Tamnava-Za-
padno poqe",  koji

je po nekim osobinama je-
dinstven u EPS-u,  sa ra-
dom }e startovati polovi-
nom avgusta.  Kasniji po-
~etak wegovog rada od
predvi|enog uslovio je za-
stoj u isporuci opreme za
novi jalovinski sistem,  a
koja se realizuje na osnovu
ugovora sa poqskom firm-
om "Kopeks" iz Katovica,
zbog ~ega je pomeren i rok
wene monta`e,  re~eno je
prilikom posete dr Vla-
dimira \or|evi}a,  gene-
ralnog direktora EPS-a
Povr{inskom kopu "Tam-
nava-Zapadno poqe" 19. ma-

ja.  Kao najve}i problem
ovog,  za daqi razvoj Rudar-
skog basena "Kolubara",
bazi~nog kopa izdvojena je
eksproprijacija zemqi-
{ta,  koja,  tako|e,  ote`a-
va i regulaciju tokova re-
ka Kladnice i Duboki po-
tok.

-Sa trakama {irine 200
milimetara i sa, po prvi
put, primewenim nekim
novim tehni~kim re{ewi-
ma u upravqawu, od kojih se
o~ekuju da }e dati ve}e
efekte,  novi BTO sistem
je jedinstven u EPS-u  - is-
takao je \or|evi}.  Stva-
raju se time i potrebni
tehni~ki preduslovi za
efikasniji rad ma{ina u
"Kolubari".  Kao najva-

POVR[INSKI KOPOVI
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Radovi na sanaciji po-
sledica havarije glodara
"6" na najve}em kolubar-
skom kopu- Poqu "D" bi}e
okon~ani u narednih de-
setak dana. Tokom po{le
nedeqe, na mesto havari-
je, dopremqeni su revita-
lizovani reduktor rad-
nog to~ka, radni to~ak i
veliko vitlo za namotava-
we u`adi i podizawe rad-
nog to~ka, ali i drugi,
sitniji, delovi neophod-
ni za otklawawe posledi-

ca havarije. U narednim
danima, kako su istakli
Dejan Milijanovi}, {ef
Prvog "C" sistema i Ivan
Konstadinovi}, glavni
ma{inski in`ewer, po-
~e}e monta`a ovih delova
i stavqawe bagera u, ta-
kozvani, "balans". Posle
toga i neophodnih prove-
ra, usledi}e izme{tawe
ovig bagera, na ve} pri-
premqeni plac, za redov-
nu investicionu opravku,
koja bi trebalo da po~ne

polovinom juna. Investi-
ciona opravka "{estice"
potraja}e ~etrdesetak da-
na. Tokom tog perioda bi-
}e pregledani svi vital-
ni sklopovi bagera i oba-
vi}e se redovna zamena
dotrajalih delova i ele-
menata.

-Uredi}emo sve {to je u
na{oj mo}i da bager u pro-
izvodwu u|e potpuno ispa-

van i spreman za siguran
otkop jalovine u narednim
mesecima. Havarija, koja
se dogodila, velika je opo-
mena i za nas ali i za one
koji daju novac za opravku
i odr`avawe mehanizaci-
je na kopovima-ka`e Mi-
lijanovi}. Zna~ajno je i to
da ovaj, jedan od najslo`e-
nijih poslova, u "Koluba-
ri" zajedni~kim snagama
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BTO startuje u avgustu
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Popravka glodara 
"{estica"
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Sa dva nova BTO sistema za
otkopavawe jalovine do godi-

{we proizvodwe ugqa od 12
miliona tona

Radovi teku po 
planu - glodar 
"6", ovih dana
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Investirawe i razvoj Ru-
darskog basena "Kolubara" u
dobroj meri }e zavisiti od
kreditora, ali i od doma}ih
oslonaca. Prilikom nedavne
posete predstavnika nema~ke
"���" banke i Ministarstva
za ekonomske poslove istak-
nuto je da je wihova zaintere-
sovanost za ulagawe u razvoj-
ne programe EPS-a u ovom
momentu uslovqena i da je ta-
kva finansijska podr{ka
mogu}a, samo uz - sopstveno
u~e{}e u tim projektima. 

Kako je istakao Dolinik
Ciler, direktor u nema~kom
Ministarstvu za ekonomske
poslove i saradwu, u ~ijem je
resoru i Srbija, EPS proda-
jom struje treba da obezbedi i
deo novca za razvoj. ^ini se
da se u Srbiji to ne shvata
kao obaveza, primetio je Ci-
ler. -Razumemo te{ko}e pri-
vrede i stanovni{tva Srbi-
je, ali je va{no isto tako da
se razvoj omogu}ava i putem
ekonomskih rezova, koji su
na`alost u ovoj situaciji ve-
oma te{ki po potro{a~e. 

Nije mnogo trebalo a da se,
po odbijawu zahteva EPS-a za
pove}awe cene struje od Vla-
de Srbije, takva zabrinutost
za budu}nost produbi.

-Vlada Srbije nije odobri-
la novu cenu elektri~ne
energije, obrazlo`iv{i to
time da poskupqewe osnov-
nog energenta mo`e da bude
generator inflacije, izja-
vio je nedavno, prilikom po-

sete RB "Kolubara" dr Vladi-
mir \or|evi}, generalni di-
rektor EPS-a. Zatra`ili
smo od Vlade Srbije da do-
datnim merama omogu}i
normalno poslovawe EPS-a.
Re~ je , pre svega, o smawewu
PDV-a sa 18 na 8 odsto, kako
krajwi potro{a~i ne bi ose-
tili udar nove cene struje.
To je ura|eno u nekim drugim
situacijama sa porezima i
akcizama. Daqe, re{ewe vi-
dimo i u iznala`ewu na~ina
da Vlada interveni{e iz bu-
xeta bar kada je re~ o zarada-
ma, otpremninama i finan-
sirawu zaposlenih sa Kosova
i Metohije. U tom slu~aju de-
limi~no bi se rasteretili
izdaci EPS-a, a samim tim
do{lo bi i do preusmerava-
wa novca u pravcu razvojnih
potreba, naglasio je  \or|e-
vi}.

U ovom momentu EPS za
potrebne investicije u ovoj
godini raspola`e sa oko de-
vet milijardi dinara. Pare
su raspore|ene, ulagawa su u
toku, za sada se obavqaju naj-
nu`niji remontni poslovi i
, razumqivo, teku}e odr`ava-
we. Nastavqawe revitaliza-
cije preostalih postrojewa
sada je prinudno, u drugom
planu a poslovi poput "glo-
dara 3" u "Kolubari" nisu ni
u{li u plan. 

-Jasno je da za takve zahvate
ne}e biti para dok ne do|e do
ozbiqnijeg finansijskog
priliva. Vlada Srbije je na-

javila pove}awe cene elek-
tri~ne energije tek od sredi-
ne godine. Takvo odlagawe
te{ko }e mo}i da se podnese
~ak i u osnovnoj potro{wi,
zakqu~uje generalni direk-
tor EPS-a, u konstataciju da
se ipak moraju u~initi kora-
ci da se odr`i visoka proiz-
vodwa i obezbede plate, kako
zbog neadekvatnih zarada
EPS ne bi u ve}oj meri napu-
stili stru~ni i kvalitetni
kadrovi.

O ulagawima se trenutno
ne{to vi{e govori kada su u
pitawu zamenski kapaciteti,
poput novog sistema za kop
"Tamnavu - Zapad". Ohrabruje
saznawe da su upravo za ovaj
zna~ajan posao jo{ zaintere-
sovane nema~ke banke, a u ko-
joj }e se meri to odraziti i
na druge vidove investirawa
sigurno je da }e se ne{to vi-
{e znati tek u drugoj polovi-
ni godine kada }e, kako se
o~ekuje, biti novca iz doma-
}ih izvora.

O jo{ jednoj investiciji,
za sada, nema kona~nih stavo-
va, a odnosi se na nove izvore
struje. Da li }e ve} u ovoj go-
dini biti "prelomqeno" ko-
ji }e kapaciteti postati do-
datni izvori struje? "Kolu-
bara B" ~eka takvo re{ewe, a
dok se ove nedoumice ne ot-
klone, sve su anga`ovaniji i
drugi lobiji, poput "gasnih"
i "nuklearnih". �

T. @ivkovi}
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obavqaju radnici "Ko-
lubara -Metala" i zapo-
sleni u radionici za
odr`avawe bagera, na
ovom kopu, kao i in`e-
weri i radnici sa Pr-
vog "C" jalovinskog si-
stema, na kojem je "{e-
stica" radila u trenutku
havarije. �

M.Tadi}

`nije preostaje i da se
uspe{no zavr{i tender za
nabavku jo{ jednog BTO
sistema,  ~ime bi se ova
tehnolo{ka celina sa-
svim zaokru`ila.  Projek-
tovani nivo proizvodwe
ugqa na kopu "Tamnava-Za-
padno poqe" od 12 milio-
na tona godi{we mogu}e je
ostvariti ~im sa radom
po~nu oba nova jalovinska
sistema.

Prema re~ima \or|evi-
}a,  poslovodstvo EPS-a
razvoju "Tamnave - Zapadno
poqe" posve}uje izuzetnu
pa`wu,  ali probleme u
eksproprijaciji zemqi-
{ta,  koje je "na putu" na-
predovawa frontova za no-
ve kopove,  mogu}e je re{a-
vati samo dogovorom sa
predstavnicima lokalnih
zajednica.  U tom smislu
EPS }e se zalo`iti za iz-
mene i dopune Zakona o eks-
proprijaciji,  kao i za do-
no{ewe uredbe  koja bi
omogu}ila lak{e i br`e
otklawawe tih problema. �

D.Vukovi}

Nema~ke banke 
zainteresovane za kreditirawe 
nabavke novih sistema
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Za ovu godinu u Po-
vr{inskim kopo-
vima u Kostolcu
i n v e s t i c i o n i m

programom predvi|ena su
potrebna sredstava u izno-
su od milijardu dinara. Za
jedan od najve}ih poslova
izradu raspodelnog bunke-
ra na termoelektranama A
i B, sa Evropskom bankom
za obnovu i razvoj potpi-
san je ugovor o kreditu od
6,6 miliona evra. Izgrad-
wa tog bunkera
zapo~iwe ovih da-
na. Prema re~ima
Dragoquba Lako-
vi}a, direktora
Javnog preduze}a
Povr{inski ko-
povi "Kostolac"
tokom godine bi-
}e potpisan i ugo-
vor o kreditu sa
Vladom Poqske
od 50 miliona do-
lara za nabavku novog
BTO sistema sa znatno ve-
}im proizvodnim mogu}-
nostima.

-Poslovnim planom za
ovu godinu planirano je da
se iskopa sedam miliona
tona ugqa, a u prvih pet me-
seci ostvareno je 2,7 mili-
ona tona ugqa, odnosno 98
odsto od plana za taj peri-
od. Na deponijama je ukup-

no oko 657.000 tona ugqa
spremno za transport u
termoelektrane. U po-
sledwe tri godine reali-
zuje se stalan rast proiz-
vodwe i o~ekuje se  da }e
od 2006. po~eti da se
ostvaruju maksimalni re-
zultati u proizvodwi  -
ka`e Lakovi}.

Planom za ovu godinu
predvi|eno je, tako|e, ot-
kopavawe 25,6 miliona ku-
bika jalovine, a u prvih

pet meseci otkriveno je
10,8 miliona, {to je osam
odsto iznad plana. 

Prema re~ima Lakovi}a,
proces izdvajawa proiz-
vodnih delatnosti u PK
"Kostolac" je zavr{en. Iz-
dvojeni su PRIM, Georad,
Autotransport, Rekultiva-
cija i ozelewavawe i Ko-
stolac usluge u kojima je
zaposleno oko 1.000 radni-

ka. Najve}i broj ovih rad-
nika je sada zaposlen u
PRIM-a oko 480 qudi. U
prvom paketu, uz to, mogu}-
nost odlaska u penziju, uz
otpremnine, iskoristilo
je 200 radnika, a prijavilo
se jo{ 30. Tokom restruk-
turirawa vo|eno je ra~una
i o prijemu novog kadra, pa
je tako u sektoru proizvod-
nih delatnosti primqeno
100 mladih radnika. 

- Restrukturirawe }e
obezbediti da se
broj zaposlenih
svede na 3.000. Ni-
smo jedino  zado-
voqni strukturom
zaposlenih, jer ne-
dostaju radnici u
proizvodwi. Vodi-
}e se, stoga,  stroga
politika zapo{ja-
vawa novih kadrova
i radnici }e se
primati  samo u

proizvodnoj oblasti, gde
su i nu`ni- obja{wava La-
kovi}.

Nenad Jankov, direktor
dela preduze}a "TE Kosto-
lac B", isti~e da je u prvih
pet meseci u termoelek-
tranama proizvedeno 1,6
miliona megavat -  sati
{to je sedam odsto vi{e od
plana za taj period. - Pro-
ces izdvajawa sporednih

delatnosti iz "TE Kosto-
lac" po~eo je jo{ pro{le
godine. Iz slu`be saobra-
}aja, obezbe|ewa i odeqe-
wa za rekultivaciju u no-
voformirana preduze}a
oti{lo je 60 radnika. Po-
~etkom ovog meseca, na
osnovu odlaska u penziju,
uz stimulativne otpremni-
ne, kao i prelaskom dela
zaposlenih iz sektora odr-
`avawa u novoformirano
preduze}e Prozvodwa re-
mont i monta`a, termoe-
lektrane je napustilo 174
radnika.

Pored ulagawa u kapi-
talne remonte i oporavak
blokova "TE Kostolac B",
koja pove}awem proizvod-
we elektri~ne energije
opravdavaju ulo`ena sred-
stva, pozitivni efekti
ostvareni su i u Slu`bi
hemije. Prema re~ima Jan-
kova, u protekle dve godi-
ne u modernizaciju opre-
me za proizvodwu demi vo-
de i regenerizaciju kon-
denzata ulo`eno je oko 12
miliona dinara, a ove i
naredne godine planira-
no je da se odre|ena sred-
stva ulo`e i u moderniza-
ciju sistema za preradu
otpadnih voda. �

D.G.V.
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Kredit za 
bunker i 
za novi 
BTO sistem 
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Restrukturisawe u JP PK 
"Kostolac" omogu}i}e da se broj

zaposlenih svede na 3.000. 
Nezadovoqavaju}a je struktura 

zaposlenih, jer nedostaju 
radnici u proizvodwi. 

�

�

Stalan rast proizvodwe 
ugqa posledwih godina 



Revitalizacija bloka
od 100 megavata u
Termoelektrani
"Kostolac A" po~e-

la je ovog prole}a. U prvoj
fazi, koja }e biti zavr{ena
do po~etka naredne grejne se-
zone, zameni}e se oprema na
jednom kotlu, deo merno - re-
gulacione tehnike i obavi}e
se remont postrojewa, u kojem
}e takvo inovirawe izostati.
U drugoj fazi, u toku 2006.go-
dine, predvi|eno je da se ura-
di i drugi kotao, zameni
oprema i obavi kapitalni
remont turbine i generato-
ra, kao i rekonstrukcija tur-
bine za potrebe toplifika-
cije. Realizacijom ove inve-
sticije u koju }e biti ulo`e-
no oko desetak miliona evra,
radni vek, trenutno najstari-
je elektrane, ne samo u Ko-
stolcu, bi}e produ`en za na-
rednih 15 godina.

Demonta`a, kotlovske i
druge opreme u zavr{noj je
fazi i ve} u prvoj polovini
juna o~ekujemo da krene i
monta`a nove opreme, ka`e
Qubi{a Stevi}, zamenik di-
rektora TE "Kostolac" i pr-

vi ~ovek tima kojem je povere-
na realizacija investicije.
Ve}ina opreme obezbe|ena je
iz ranijeg ruskog kredita. Na
kotlu }e prakti~no biti za-
mewena sva oprema osim ~e-
li~ne konstrukcije i bubwe-
va. Tu je, kada je re~ o radovi-
ma u ovoj godini i zamena pa-
rovoda sve`e pare na kotlu
K-1, zamena opreme za merewe
i  regulaciju i upravqawe,
ozida i izolacije i remont
opreme koja se ne}e mewati,
obja{wava Stevi}.

Na osnovu prispelih po-
nuda, u toku je aktivnost na
izboru ne samo izvo|a~a ra-
dova, nego i isporu~ioca
nedostaju}e opreme. Pored
ostalog, predvi|ena je i za-
mena opreme, u elektrode-
lu, u 06 i 04 kilovoltnom
razvodnom postrojewu. Za-
vr{etak svih radova na pr-
voj fazi o~ekuje se po~et-
kom grejne sezone. Naredne
zime, zna~i, taj blok }e sa
jednim kotlom biti spre-
man za proizvodwu toplote

ali i elektri~ne energije.
U narednoj 2006. godini

predvi|ena je zamena opreme
na drugom kotlu, ugradwa
ve} obezbe|ene opreme na
turbini i generatoru. Pred-
vi|ena je i ugradwa savreme-
ne opreme na elektrofilte-
rima, kao i modernizacija
sistema otpepeqivawa. Ov-
de je re~ o prelasku na novu
tehnologiju odlagawa pepe-
la i {qake gustom me{avi-
nom 1:1, {to je zna~ajno i sa
aspekta ekologije, jer }e
onemogu}iti razvejavawe pe-
pela na odlagali{tu.

U Termoelektranama o~e-
kuju da }e naredne godine,
druga faza programa revita-
lizacije i modernizacije
bloka od 100 megavata u ko-
stola~kim elektranama biti
finansirana  znatnim delom
iz kredita banaka. Kada se
ova investicija krajem 2006.
godine zavr{i, Termoelek-
trane, kao i EPS dobi}e go-
tovo novi izvor za proizvod-
wu elektri~ne energije, sna-
ge 100 megavata. 


^. Radoj~i}
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TERMOELEKTRANE

Posle ulagawa u kapitalne re-
monte blokova, ove i naredne godi-
ne u Termoelektranama "Kostolac"
znatna finansijska sredstva bi}e
usmerena u za{titu `ivotne sredi-
ne. Posle neophodnih priprema u
drugoj polovini godine po~iwu
radovi na modernizaciji sistema
otpepqavawa na blokovima TE
"Kostolac B", a zavr{ena je i ten-
derska dokumentacija za po~etak
realizacije programa moderniza-
cije elektrofiltera na bloku od
210 megavata u TE " Kostolac A" .
Re~ je o ulagawima od blizu 20 mi-
liona evra, a sredstva je obezbedi-
la Evropska agencija za obnovu i
razvoj.

-Finansijska sredstva za moder-
nizaciju sistema otpepeqavawa u

TE "Kostolac B", {to podrazumeva
i prelazak na novu tehnologiju od-
lagawa pepela i {qake, obezbe|ena
su iz kredita Evropske agencije za
obnovu i razvoj, ka`e Bojan @iva-
novi}, direktor Termoelektrana
"Kostolac".Ve} u drugoj polovini
godine, zna~i, po~e}e gra|evinski
radovi. [to se promene tehnologi-
je ti~e, pre}i}e se na odlagawe pe-
pela i {qake gustom me{avinom
vode i pepela 1:1, {to }e u zna~ajnoj
meri spre~iti razvejavawe pepela
sa odlagali{ta i time }e se dopri-
neti ve}oj za{titi `ivotne sredi-
ne u okru`ewu. Iz donatorskih
sredstava Evropske agencije za ob-
novu i razvoj, {to je i ne{to vi{e
od pet miliona evra, finansira}e
se modernizacija elektrofiltera

na bloku od 210 megavata u TE "Ko-
stolac A". Tenderska dokumentaci-
ja je ve} pripremqena i u toku su
ostale aktivnosti za po~etak rado-
va koji bi trebalo da se zavr{e u to-
ku 2006.godine. 

Realizacijom ove investicije, uz
revitalizaciju najstarijeg bloka u
kostola~kim TE, kapaciteti za
proizvodwu elektri~ne, kao i to-
plotne energije u ovom preduze}u
bi}e osposobqeni za pouzdan rad
prema va`e}im svetskim standar-
dima. To, naravno, podrazumeva da-
qe preventivno odr`avawe i teh-
nolo{ko usavr{avawe procesa ra-
da u proizvodwi elektri~ne ener-
gije, uz {to mawe tro{kove. 


^. Radoj~i}
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Podmla|ivawe elektrane
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Modernizacija elektrofiltera

Na kotlu bloka od 
100 �� zameni}e 
se gotovo sva oprema



Me|u 16 dobitnika najzna~aj-
nijeg priznawa za doprinos u za-
{titi  `ivotne sredine "Zeleni
list" za pro{lu godinu, na{lo
se i Javno preduze}e Termoelek-
trane "Nikola Tesla". Ovu najve-
}u i najstariju ekolo{ku akciju
u Srbiji organizuje ve} 21 godi-
nu Dru{tvo za za{titu vazuha
Srbije i Ekolo{ki magazin "^e-
kaju}i vetar", Radio Beograda 2.
Sem "Zelenog lista" u akciji se
dodequje i "Crni list" onima
koji najvi{e zagadjuju `ivotnu
sredinu. Priznawa je na sve~a-
nosti u Privrednoj komori Srbi-
je uru~ila predsednica Dru{tva
za ~isto}u vazduha Srbije, Mi-
lica Ka~arevi} koja je tom pri-
likom posebno naglasila napore
pojedinih zaga|iva~a da sa crne
pre|u na zelenu stranu. Me|u
wima je i JP TENT.

Odgovor na pitawe, kako je mo-
gu}e da se jedan od najve}ih zaga-
|iva~a na|e kao dobitnik "Zele-
nog lista" dao je Nebo{a ]eran,
predsednik Op{tine Obrenovac
i pomo}nik direktora JP TENT za
kvalitet, prilikom primawa pri-

znawa.  Razlog je u ~iwenici {to
se u TENT-u i 2001. godine pri-
znalo da je jedan od najve}ih zaga-
|iva~a. Ali, pri tom, naglasio je
]eran, anaga`ovani su razni in-
stituti, kao i nau~na i stru~na
javnost i ura|ene su prethodne
studije uticaja rada TENT-a na
`ivotnu sredinu i investirana
su znatna sredstva u osposobqa-
vawe postoje}e tehnologije za za-
{titu `ivotne sredine. 

- Dodela ovog priznawa usle-
dila je na osnovu do sada reali-
zovanih projekata, kao i stoga
{to TENT svake godine ula`e
zna~ajna sredstva u modernizaci-
ju objekata, zna~i i za{titu `i-
votne sredine, isti~e ]eran.-
Projekat otpepeqivawa na bloku
"B", koji je je na listi Evropske
agencije za rekonstrukciju bio
me|u tri najva`nija u oblasti za-
{tite ̀ ivotne sredine i u koji }e
biti ulo`eno 25 miliona evra, u
fazi je pripreme. Wegovom rea-
lizacijom znatno }emo smawiti
zaga|ewe, ~ak 15 puta.  �

K.Jani}ijevi}

Za pro{lu godinu "Crni list" dodeqen je Beogradskom vodo-
vodu i kanalizaciji. "Zeleni list" dobili su "Agrokop", eks-
port-import, Novi Sad; "Delta holding", Ekolo{ka sekcija O[
"Dragomir Markovi}"-Kru{evac; Op{tinski odbor pokreta go-
rana-Sombor; O[ "Vuk Karaxi}"-Ba~ka Palanka; Porodica bi-
strih potoka-Rudnik;  Rasadnik "@i}a"-Veliki [iqegovac;
Skup{tina op{tine Zemun;  Specijalni rezervat prirode "Za-
savica", Sremska Mitrovica; JP TENT Obrenovac; Bogdan Mar-
kovi} iz Kru{evca i pojedinci  prim dr Qiqana Sokolov-\o-
ki} iz Sombora; Miodrag \uri~i} iz Beograda; Mirjana Mili-
voj~evi} iz Mladenovca, Slavica Golubovi} novinar iz Kule i
doc dr Rade Bio~anin, iz Kru{evca. 

"Crni i zeleni list" 
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"Zeleni list" 
za TENT

Kapitalni remont-
ni radovi na pr-
vom 620-megavat-
nom bloku Termo-

elektrane "Nikola Tesla
B" po~eli su 15.maja, nakon
{to se, po zavr{enom re-
montovawu, na mre`u vra-
tio drugi blok -  istakao je
Zoran Stojanovi}, direk-
tor TENT B. Remont prvog
bloka bi}e realizovan u
narednih 120 dana, za {ta
je predvi|eno oko 19 mili-
ona dinara. Na "gradili-
{tu" }e se na}i i preko
600 u~esnika, {to samo po
sebi predo~ava veli~inu i
obim predstoje}ih aktiv-
nosti.

Neposredno nakon hla-
|ewa turbine i parovoda,
zapo~elo je ~i{}ewe ko-
tlarnice, obijawe (eventu-
alnih) naslaga na cevnom
sistemu kotla. Neophodno
je da se turbina jo{ malo
ohladi, kako bi se krenulo
sa skidawem izolacije, ko-
ja prema planu radova po-
~iwe 20. maja, a osam dana
kasnije i wena demonta`a.

-Posebno je bitno da se
{to pre izvr{i demonta-
`a turbine sredweg pri-
tiska (bez peskarewa), da
se "spakuje" i transportuje
u Berlin ( po ugovoru sa
Alstomom), kako bi se iz-
vr{ila zamena odre|enog

dela lopatica, kao i de-
taqni pregledi ostalih
wenih segmenata, isti~e
Stojanovi}. Podse}aju}i
da su pripreme za kapital-
ni remont "jedinice" bile
dugotrajne (od oktobra
pro{le godine) po~ev od
preciznog definisawa
neophodnih poslova, pri-
kupqawa tehni~ke doku-
mentacije, raspisivawa
tendera i ugovarawa rado-
va, Stojanovi} je ukazao i
na jedan nerealizovan ugo-
vor. Re~ je o modernizaci-
ji opreme za merewe i re-
gulaciju i za te poslove
izabran je Simens. Firma
Emerson, koja je tako|e

konkurisala, u  me|uvreme-
nu je ulo`ila prigovor na
takvu odluku. O~ekujemo da
se takva neophodna zakon-
ska procedura {to pre za-
vr{i, kako bi na vreme za-
po~eli i ovi poslovi.

Radovi na remontu bloka
B -1, prakti~no, se tek za-
huktavaju. ^iwenica je da
predstoji, kako u organiza-
cionom, tako i u tehni~kom
i izvo|a~kom delu mnogo
aktivnosti koje treba
uskladiti, prevashodno sa
zadatim rokovima zavr{et-
ka ovog velikog remonta,
obja{wava Stojanovi}. �

S. Markovi}
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Remont prvog bloka
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Primeni savremene tehnologije
i standarda u organizaciji ra-
da, kako bi se u celini posti-
gla boqa efikasnost poslova-

wa i kvalitet rada, u JP "Elektrosrbi-
ja"posve}uje se velika pa`wa. S obzi-
rom da je aktivnostima na osavremewa-
vawu poslovawa Elektrodistribucija
Trstenik postala prepoznatqiva u
okviru preduze}a, naj~e{}e su joj pove-
ravani poslovi iz ove oblasti. Pokre-
nut je  i projekat vezan za uvo|ewe in-
formatike u oblast kancelarijskog po-
slovawa.

- @eqa nam je bila da se postoje}i
Pravilnik o kancelarijskom poslova-
wu u "Elektrosrbiji" i sva dokumenta
koja cirkuli{u u okviru jedne elektro-
distribucije, informati~ki obrade i
prate, bez obzira o kom tipu ili vrsti
spisa i predmeta se radi - ka`e  Miro-
qub Vuk~evi}, koji je u~estvovao u de-
finisawu ovog projektnog zadatka is-
pred Elektrodistribucije Trstenik i
sara|ivao sa projektantima iz Sektora
za informatiku "Elektrosrbije". - Pri
definisawu zadatka,  nismo imali is-
kustva na nivou preduze}a, pa smo poku-
{ali da to uradimo iz na{e perspekti-
ve,  analiziraju}i tok dokumentacije i
organizaciju rada koja postoji u na{oj
distribuciji. Shvataju}i da takav pri-
stup zbog neiskustva mo`e imati maw-
kavosti, nastojali smo da taj projektni

zadatak bude napravqen tako da se otvo-
ri ka svim ostalim zahtevima koji bi
eventualno bili upu}eni i od drugih i
u koje bi bile ugra|ene i wihove speci-
fi~nosti. 

- Na{ zahtev nai{ao je na puno razu-
mevawe odgovornih u Sektoru za in-
formatiku preduze}a, posebno  @eqka
\or|evi}a, koji je imao vremena za sve
konkretne zahteve i uva`avao je sve  su-
gestije, tako da je odre|eni tim u rela-
tivno kratkom roku uspeo da napravi
projektno re{ewe pod radnim imenom
"EPIS" (evidencija predmeta i spisa).

Po re~ima  Vuk~evi}a, primenom ova-
kve informati~ke podr{ke pru`a se
mogu}nost da se u svakom trenutku zna
gde se koji predmet, spis ili akt nalazi
(kod kog obra|iva~a), u kojoj je fazi ob-
rade i, ukoliko postoje rokovi, da li se
po{tuju. Spisi su sistematizovani po
predmetima, tako da svi koji se odnose
na istu problematiku ~ine jedan pred-
met. Pored osnovnih atributa spisa,
mo`e se ~uvati i u elektronskom obli-
ku, odnosno u izvornoj formi (��������

���, slika…). Pronala`ewe bilo kog
spisa ili predmeta po bilo kom atribu-
tu (datum, delovodni broj, vrsta spi-
sa…) je vrlo lako i brzo, a pregled
predmeta je mogu} ne samo po vrsti i
statusu nego i po odre|enoj stranci, ob-
ra|iva~u itd. �

R. Gavrilovi}
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Na udaru
najve}i
du`nici

Beogradska distribucija,
konkretno zaposleni u Direk-
ciji elektrodistributivnih
usluga, krenuli su u iskqu~e-
we velikih neplati{a 13.ma-
ja. Iskqu~uju se potro{a~i
~iji dug prelazi preko 10 mi-
liona dinara. Re~ je o 54 veli-
ka du`nika ~ije ukupno dugo-
vawe prelazi sumu od dve mi-
lijarde dinara. U spisku du-
`nika koji su iskqu~eni na-
laze se, na primer: "Ivo Lola
Ribar"(sa dugom od 297 milio-
na dinara), "Industrija ma-
{ina i traktora"(214 milio-
na), "Petar Drap{in" (131
milion). Velike iznose duguju
i "21 maj", "Industrija motora
Rakovica", kao i Vojnomedi-
cinska akademija, Radio tele-
vizija Srbije, Beogradski pa-
mu~ni kombinat, "Zmaj"...Neki
od du`nika sa ovog podu`eg
spiska u me|uvremenu su upla-
tili deo duga, ili ga izmiri-
li u celosti, kao {to su to
u~inili "Vodovod" i "GSP".

Pre nego {to se krenulo u
preduzimawe ovako ozbiqnih
mera za naplaatu duga od po-
tro{a~a koji elektri~nu
energiju tro{e, ali ne izmi-
ruju svoje obaveze, svima je upu-
}eno obave{tewe, da potro-
{wu prvo svedu na tehni~ko-
tehnolo{ki minimum kako bi
lak{e moglo da izmire svoje
obaveze. Ali, uz upozorewa ko-
ja su posllata du}nicima kako
isti~e gospo|a Dobrila Todo-
rovi}, direktor Direkcije
elektrodistributivnih uslu-
ga u EDB, upu}en je i poziv na
dogovor o mogu}nostima i o
na~inu izmirewa dospelog du-
ga. Me|utim, sem nekih, veli-
ki du`nici nisu se odazvali i
prihvatili   ponu|ena re{e-
wa. To je i bio razlog da se
krene u krajwu nepopularnu
meru kao {to je iskqu~ewe
struje. �

Q.N.
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Za novu 
informati~ku
podr{ku - br`e 
do informacija 
i dokumenata



Ni iz drugog poku-
{aja Elektropri-
vreda Srbije nije
uspela da sprovede

proceduru javne nabavke
20.000 ure|aja za merewe
elekti~ne energije i upo-
trebi u tu svrhu namewenih
115 miliona dinara sop-
stvenih sredstava. Prvi
put, pro{le godine, ve} go-
tovo okon~ani tender po-
ni{tio je EPS, uva`avaju-
}i primedbe ponu|a~a
da nije dobio sagla-
snost za primenu evrop-
skih standarda u kvali-
tetu strujomera.

Drugi tender, odno-
sno prvu fazu restrik-
tivnog postupka za do-
delu ugovora o javnoj
nabavci 20.000 brojila
za potrebe EPS-a, po-
~etkom maja ove godine
poni{tila je  Komisija za
za{titu prava u Upravi za
javne nabavke, postupaju}i
po zahtevima razo~aranih
ponudja~a, ali ne uzimaju-
}i za osnovu wihove razlo-
ge, ve} izve{taje koje joj je
EPS sam dostavio. Komi-
sija je zakqu~ila da tender
treba poni{titi u celo-
sti.

Da podsetimo, ovaj drugi
tender raspisan je 22. de-
cembra pro{le godine, a
zakonski postupak trajao je
sve do kraja marta. Na kon-
kurs da dobije status kvali-
fikovanog ponu|a~a prija-
vilo se 18 firmi sa 16 bro-
jila. U najve}em broju bili
su to doma}i proizvo|a~i,
ali i strani, koji su mora-
li da doka`u da su u posled-
we tri godine na evrop-
skom tr`i{tu plasirali
pola miliona brojila i uz
to da prihvate obavezu da u
roku od godinu dana otvore
svoj proizvodni pogon u Sr-
biji. Doma}i su, uz kvalite-
tan proizvod, morali jo{
jedino (osim zakonskih
obaveza) da ispune uslov da

poseduju kapacitete za go-
di{wu proizvodwu sto hi-
qada brojila. Pri tome,
imali su prednost da wiho-
vo brojilo mo`e da bude
skupqe od inostranog za 20
odsto.

Komisija za javne nabav-
ke u EPS-u predlo`ila je
da status kvalifikovanog
ponu|a~a dobiju ~etiri
u~esnika na tenderu, i to:
"Ma~katica" iz Surdulice,

��������� iz Beograda,
"Landis+Gyr" iz [vajcar-
ske i ���	
����� iz
Slovenije. Ostali nisu
pro{li, ali u EPS-u ka`u

da su imali {ansu da ot-
klone nedostatke na broji-

lima ili u dokumentaci-
ji, koje je Komisija kon-
statovala, te da se na-
knadno svrstaju me|u
EPS-ove kvalifikovane
ponu|a~e brojila. Neki
su imali nameru da tu
{ansu iskoriste, ali pet
firmi je zatra`ilo od
Uprave za javne nabavke
za{titu prava i tako
krenulo putem koji je, sa-

da ve}, {to se ovog tendera
ti~e, zape~a}en, jer niko
nema prava da se `ali na
doneto re{ewe.

Tako su poni{tavawem

tendera vezane ruke EPS-u,
ali i ponu|a~ima, dodu{e
mnogo vi{e doma}im, koji
}e znatno mawe {anse ima-
ti na tenderu EPS-a po
osnovu kredita Evropske
banke za obnovu i razvoj, iz-
me|u ostalog i stoga {to
ne}e mo}i da pro|u sa ve}om
cenom brojila. Na tom ten-
deru va`i}e me|unarodni
bankarski uslovi, odnosno
kriterijumi EBRD, a pita-
we je koliko su na{i pro-
izvo|a~i sposobni da ih is-
po{tuju. 

Poslovodstvo EPS-a, na-
ime, ozbiqno premi{qa da
li uop{te da raspisuje no-
vi tender za nabavku broji-
la iz sopstvenih sredstava,
koji bi iznova mogao da do-
bije neslavan epilog, ili
da ide samo sa me|unarod-
nim, a da svoja sredstva na-
mewena za nabavku brojila
preusmeri u druge svrhe, jer
distributivnom sistemu
nedostaje i druga, podjedna-
ko va`na, oprema, koja ne
podi`e toliku tenziju me|u
ponu|a~ima.

Povod za dvoumqewe pro-
istekao je iz re{ewa Komi-
sije za za{titu prava, iz ko-
ga se, kako ka`e Dragojlo
Ba`alac, zamenik general-
nog direktora EPS-a i
predsednik Komisije EPS-
a za javnu nabavku, ne vidi
{ta je stvarni razlog za po-
ni{tavawe tendera. Na od-
luku EPS-ove Komisije `a-
lilo se pet ponu|a~a, me|u
kojima je, recimo, i "
����
�����������" iz Surdulice,
firma-}erka "Ma~katice",
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Upravi za javne nabavke, odnosno wenoj Komisiji za za{ti-
tu prava, zahteve za za{titu prava podneli su "���������� !�
����!� " a.d. Beograd, EI - Profesionalna elektronika d.o.o.
Ni{, "Sitel" d.o.o. Beograd, "Termotehna" iz ^a~ka i "��"�#
�"�$����!�#" iz Surdulice. Komisija nije uva`ila nijedan od
wihovih zahteva, ali je, koriste}i zakonsku mogu}nost, do-
nela re{ewe na osnovu sopstvene procene tenderske doku-
mentacije.

Ko se `alio

Restriktivni postupak 
poni{ten zato {to je, 
prema oceni Komisije, 

samo jedan ponu|a~ ispunio 
tenderske uslove

��	�������	�������������������
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Po bankarskim notama
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Ne odustaje 
se od nabavke

kvalitetnih 
strujomera



Zbog neta~nog prikazi-
vawa utro{ene elektri~ne
energije,  ~emu u znatnoj
meri "kumuju" zastarela
brojila,  JP "Elektrovoj-
vodina" godi{we gubi
("poklawa potro{a~ima")
oko 170 miliona kilovat-
~asova elektri~ne energi-
je,  vredne gotovo 5,5 mili-
ona evra!  Velike nade,
stoga,  polagane su u nabav-
ku novih vi{efunkcio-
nalnih brojila,  za koje je
krajem pro{le godine
EPS raspisao  tender.

Imaju}i to u vidu,  sa ve-
likim {okom i zabrinuto-
{}u u "Elektrovojvodini"
je do~ekana vest da je Ko-
misija za za{titu prava
ponu|a~a pri Upravi za
javne nabavke poni-
{tila ceo tender.
Jer, iz ugla daqeg
poslovawa i razvoja
ovog preduze}a ta-
kva odluka,  nesum-
wivo,   predstavqa
znatan korak una-
zad.

-"Elektrovojvodi-
na" u interesu po-
tro{a~a, EPS-a i
na{e kompanije, nadle-
`nima i poslovodstvu
EPS-a, predla`e da se  po-
jedinim elektrodistribu-
cijama omogu}i nabavka
mawih koli~ina brojila i
to u naredna dva - tri mese-
ca -  ka`e Tomislav Pa-
pi},  zamenik direktora
JP "Elektrovojvodina".
Kada je re~ o "Elektrovoj-
vodini" uvereni smo da
kroz postupak javne nabav-
ke mo`emo da ispo{tujemo
tra`ene tehni~ke parame-
tre, zahteve poslovne po-
litike EPS-a i standar-
dizovane kriterijume
uskla|ene sa tipizacijom
opreme koja se tra`i ili
je u ovom JP ve} ugovorena.
Time bi se "premostio" pe-

riod do zavr{etka nared-
nog tendera za nabavku vi-
{e stotina hiqada broji-
la na nivou EPS-a. Izbe-
gao bi se korak unazad u
sprovo|ewu razvojne poli-
tike.  Ukoliko bi se takva
dozvola blagovremeno  do-
bila,  "Elektrovojvodina"
bi znatno pre zimskog pe-
rioda ugradila nova bro-
jila.

Shodno zakonu, postupci
javnih nabavki traju dugo.
Zbog precizne i komplek-
sne procedure,  ukoliko bi
se na nivou EPS-a ponovo
raspisao tender za nabavku
brojila, pozitivni efekti
kod potro{a~a ne bi mo-
gli bi da se osete pre na-
redne zimske sezone.  To je

i razlog {to u Elektrovoj-
vodini tra`e da se u tom
slu~aju omogu}i uvoz bar
dela potrebnih brojila.
Konkretno, oni isti~u da
bi {to pre trebalo "uda-
riti"  u "`ari{ta" komer-
cijalnih gubitaka, odno-
sno po~eti realizaciju
planiranih razvojnih pro-
jekata u distribucijama,
dok se tender za kvalifi-
kovawe ponu|a~a/proizvo-
|a~a i za nabavku potreb-
nih savremenih brojila i
pravosna`no na nivou
EPS-a ne realizuje.

Sa preko potrebnom mo-
dernizacijom,  isti~u u
" E l e k t r o v o j v o d i n i " ,
znatno bi se smawili ko-
mercijalni gubici elek-

tri~ne energije i krenu-
lo bi se daqe u ostvariva-
wu razvojnih planova. To
je tim zna~ajnije jer je
pro{le godine - i to uz
javne pritiske pojedinih
proizvo|a~a i wihovih
lobija koji su i sada samo
znatno diskretnije utica-
li na dono{ewe i ove od-
luke - ve} poni{ten javni
tender  JP "Elektrovojvo-
dine" za nabavku 10.000
novih brojila. Usled ne-
dostatka novca za gradwu
novih elektrana,  to sma-
wewe gubitaka, popravqa-
we finansijske situacije
i pove}awe kvaliteta i
urednosti isporuka elek-
tri~ne energije je jedan
od poslovnih prioriteta

EPS-a, samim tim
i Elektrovojvodi-
ne. Od ukupnog go-
di{weg protoka od
oko 8,3 milijarde
kilovat-~asova na
22.000 kvadratnih
kilometara,  koli-
ko iznosi konzum-
no podru~je "Elek-
trovojvodine",  deo
tih komercijalnih

gubitaka je oko dva odsto
od ukupno registrovanih
u distributivnim predu-
ze}ima EPS-a u 2004. go-
dini koji su ~ak 13,3 od-
sto. 

Menaxment "Elektro-
vojvodine" upravo zbog po-
stojawa vi{e od 100.000
zastarelih brojila kod
svojih 870.000 potro{a~a,
o~ekivao je i da }e se na-
bavkom novih brojila
omogu}iti daqi razvoj,
kao i {irewe sistema da-
qinskog upravqawa po-
tro{wom (kod potro{a~a
se ve} uspe{no primewuju
savremena brojila "Site-
la" i "Ma~katice").   �

M.^oli}
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"Elektrovojvodina",  zbog 
neta~nog merewa utro{ene 

elektri~ne energije, godi{we 
gubi oko 170 miliona ���, u 

vrednosti od oko 5,5 miliona evra

koja je pro{la na tenderu. 
Komisija za za{titu pra-

va ustanovila je, recimo, da
su mawi tehni~ki nedosta-
ci na brojilima koje je
EPS konstatovao kod odbi-
jenih ponu|a~a bili prisut-
ni i kod tri od ~etiri oda-
brana, tako da je, prema we-
noj oceni, tenderske uslove
ispunio samo jedan ponu|a~,
to jest, ����
%
&. Zakonom
o javnim nabavkama, me|u-
tim, propisano je da moraju
da budu najmawe dva kvali-
fikovana ponu|a~a, te je to,
kako se navodi, bio razlog
da se tender poni{ti u ce-
losti.

Radovan Stani}, direk-
tor Direkcije EPS-a za di-
stribuciju isti~e da razlo-
zi za odbijawe nekih ponu-
|a~a, sa istim nedostacima
na brojilima kao kod onih
koji su pro{li, nisu bili
ti nedostaci, koji, uzgred,
nisu umawivali kvalitet
brojila, ve} neispuwavawe
ostalih tenderskih uslova,
kao {to su kapaciteti, re-
ference na evropskom tr-
`i{tu ili izmirewe pore-
skih obaveza. Stru~ni tim
EPS-a ustanovio je nedo-
statke na ve}em broju ponu-
|enih strujomera, ali neki
od wih ne uti~u na isprav-
nost ure|aja, te zato nisu
bili razlog za diskvalifi-
kaciju. Su{tina je u tome,
dakle, da diskvalifikova-
ni nisu ispuwavali i neke
druge preduslove.     

U svakom slu~aju, odluka
Komisije za za{titu prava u
Upravi za javne nabavke od-
lo`ila je kupovinu brojila
u EPS-u barem za nekoliko
meseci. U distributivnim
preduze}ima zbog toga ve}
negoduju, jer im ova odluka
uslo`wava problem sa ko-
jim se podu`e suo~avaju, a
re~ je o nedostatku brojila
za zamenu o{te}enih ili
postavqawe novih. Otkako
je donet Zakon o energeti-
ci, koji je vlasni{tvo nad
brojilima dodelio EPS-u,
vi{e se ne mo`e ra~unati
da }e ove merne ure|aje ku-
povati investitori gradwe,
a EPS-u su poni{tavawem
tendera, bar za odre|eno
vreme, svezane ruke. �

A. Cvijanovi}
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HIDROELEKTRANE

Posle 35 godina od
pu{tawa u rad prvih
agregata, Hidroe-
nergetski i plovid-

beni sistem "\erdap �" do-
bio je vodoprivrednu dozvo-
lu. Uslovi pod kojima }e, za
ovu hidroelektranu, va`iti
taj veoma zna~ajan dokument,
podrazumevaju ispuwewe od-
re|enih obaveza. Pre svega,
da se nastavi sa pra}ewem
uticaja uspora Dunava na
akumulaciju i priobaqe pre-
ma inoviranim "Programi-
ma merewa, osmatrawa i ana-
liza uspora HEPS "\erdap
�". Tokom perioda va`ewa
dozvole neophodno je da se
urade redovni petogodi{wi
izve{taji sa prikazom de-
taqnih analiza, kao i da se
razmatra razvoj svih procesa
nastalih u re`imima eks-
ploatacije sa dugoro~nim
prognozama pra}enih feno-
mena i ocenama mera kojima
bi se neutralisali ili sma-
wili eventualno nepovoqni
uticaji. Prema re~ima Mi-
haila Sretenovi}a, glavnog
in`ewera  za gra|evinske
radove u priobaqu JP "\er-
dap" i sekretara srpskocrno-
gorske strane Me{ovite ko-
misije za \erdap, jedan od
va`nih uslova koje treba is-
puniti jeste i da se u perio-
du va`ewa dozvole revitali-
zuju, zavr{e svi zapo~eti i
po potrebi izgrade novi
objekti za za{titu od voda, a
definisani stru~nim mi-
{qewem i tehni~kom doku-
mentacijom. Taj posao veoma
je kvalitetno uradio Insti-
tut za vodoprivredu "Jaro-
slav ^erni", koji od po~etka
istra`ivawa, projektovawa
i eksploatacije direktno
u~estvuje  u kreirawu tehni~-
kih re{ewa i wihovih efe-
kata na terenu. -Za{tita
priobaqa zadr`ala je stal-
ni prioritet. Od po~etka
rada hidroelektrane vodi se
ra~una, a ne samo posledwih
godina, kada je ekologija do-

spela u `i`u - navodi Sre-
tenovi}. 

Sistem za{tite priobaqa,
u okviru kog se nalazi oko
150.000 hektara poqopri-
vrednog zemqi{ta, re{avan
je veoma kompleksno zbog ve-
li~ine i prostirawa uspora
i geolo{kih i morfolo-
{kih karakteristika tere-
na. To je podrazumevalo iz-
gradwu i rekonstrukciju na-
sipa -  sa i bez za{titnih
obloga  - kao meru za{tite od
povr{inskih voda i izgrad-
wu obaloutvrda za za{titu
od erozije izazvane dejstvom
talasa. Me|utim, potrebno je
bilo da se napravi i za{ti-
ta od podzemnih voda i to u
vidu drena`nih sistema koji
su projektovani tako da se
wihov nivo dr`i na dubini
od 0,8 do jedan metar ispod
terena na poqoprivrednom
zemqi{tu. U gradskim i in-
dustrijskim zonama dozvoqe-
ni nivo voda je od dva do tri
metra ispod povr{ine tere-

na. Pored 377 kilometara
nasipa, 65 kilometara oba-
loutvrda, 912 kilometara
otvorenih drena`nih kana-
la, Sistem za{tite prioba-
qa obuhvata i osam ustava i
pregrada, jednu brodsku pre-
vodnicu, 1.200 bunara, 63
pumpne stanice, 15.000 hek-
tara cevne drena`e, 45 tra-
fo-stanica 10/0,4 ��, 150 ki-
lometara dalekovoda 10 ��,
1.500 pijezometara, osam te-
lemetrijskih stanica, 150
kilometara magistralnih
puteva. Odr`avawe jednog
tako kompleksnog sistema je
veoma zahtevno i skupo zbog
razu|enosti i velikog obima
radova koje treba sprovesti. 

U saradwi sa Institutom
za vodoprivredu "Jaroslav
^erni" redovno se realizuje
Program osmatrawa, merewa
i analize uspora Dunava na
priobaqe, kao i uticaj iza-
zvan izgradwom i eksploata-
cijom hidroelektrana. Na
osnovu toga se dobija uvid u

stawe Sistema za{tite pri-
obaqa, kao i mesta na kojima
je neophodno obaviti odgo-
varaju}e radove, ka`e Srete-
novi}. Problemi se obi~no
javqaju kada visoki talasi
na Dunavu dugotrajnim dej-
stvom o{tete obloge nasipa
i obaloutvrda, zatim zbog za-
muqivawa drena`nih kana-
la,  kao  i kalcifikacije
filtera u bunarima. U si-
stemu za{tite vodi se ra~u-
na i o elektroma{inskoj
opremi pumpnih stanica i
drena`nih bunara, kao i o
dalekovodima i trafo-sta-
nicama koji ih napajaju.  

Saradwa sa javnim vodo-
privrednim preduze}ima
"Srbijavode" i "Vode Vojvo-
dine", po pitawu Sistema
za{tite priobaqa, je uspe-
{na i veoma va`na za JP
"\erdap", pogotovo u onim
delovima gde se zajedni~ki
ulagalo u ure|ewe. Radovi
na odr`avawu obavqaju se na
osnovu ugovora sa 11 vodo-
privrednih preduze}a po
podru~jima, ka`e Sreteno-
vi} i dodaje da se Slu`ba
odr`avawa "\erdapa" brine
o ispravnosti opreme pump-
nih stanica i drena`nih bu-
nara. Svi radovi se obavqa-
ju u saglasnosti sa urbani-
sti~kim planovima razvoja,
tako da nema  posledica po
tamo{we stanovni{tvo. �

A. ^oli}

Mihailo Sretenovi} isti~e da je saradwa sa Rumunijom po pi-
tawu za{tite priobaqa izuzetna. Usvojeni su zajedni~ki projek-
ti, precizirane obaveze i zajedni~ko odr`avawe sistema za{ti-
te priobaqa, a od 1963. godine potpisano je 10 me|udr`avnih
sporazuma, ve}i broj ugovora i konvencija ~ije odredbe na{i su-
sedi redovno i dosledno ispuwavawu. Na osnovu Konvencije o
eksploataciji i izgradwi definisan je na~in odr`avawa prio-
baqa i nivo uspora, a ciq je i da se zna~ajno umawi eventualni
rizik od smawewa proizvodwe elektri~ne energije. 

Saradwa sa Rumunijom

Briga o 
priobaqu 
uz nadzor

stru~waka
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Priobaqe - stalna briga
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"Generalka" 
i za tunel
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Kako i prili~i petnaestogodi{wacima koji se upravo ovih dana
pripremaju za ''malu maturu'' i HE ''Pirot'' (sa radom po~ela u septem-
bru 1990.godine)  krajem maja polo`ila je prvi ispit zrelosti. Pot-
pomognuta }udima prirode, HE 'Pirot'' je, prema re~ima Dragana Vese-
linovi}a, zamenika direktora ovog dela preduze}a HEPS "\erdap",
za samo pet meseci, 26. maja, ostvarila godi{wi plan i proizvela 97
��� elektri~ne energije. Sigurno je da se pod sumwu mo`e staviti
takav godi{wi plan koji se mo`e ispuniti u maju. Ali, zato treba
podsetiti da se oni  prave prema prose~noj hidrolo{koj godini, a da
je ovogodi{wi plan na nivou prose~no ostvarene godi{we proizvod-
we u prethodnih petnaest godina. Na   hidrolozima je da ka`u koli-
ko je ovakva pojava ~esta, ali je sigurno da sneg kao zimus i tako ki-
{nog prole}a odavno nije bilo. Naravno da se sve zasluge ne mogu
pripisati samo hiru prirode i }udima Stare planine, nego i radni-

cima HE, koji su omogu}ili da agregati rade pouzdano, i bez zastoja.
Zaslu`ni za to su i dispe~eri EPS-a,  koji su omogu}ili da i u boga-
toj hidrolo{koj godini u ovoj elektrani  budu  {tedqivi "kao pravi
Piro}anci" i da ne preliju ni kap vode. 

I ove godine, 2. juna obele`en je dan HE ''Pirot'', kao se}awe na
ve} daleku 1978.god. kada je polo`en kamen-temeqac za wenu iz-
gradwu. 

Naredni letwi meseci iskoristi}e se za pripremu i izvr{ewe
remonta, i to standardnog, koji treba da omogu}i da se, 70 ���

energije iz pune akumulacije ''Zavoj'', kao i vode koje }e u drugoj po-
lovini godine tek dote}i Viso~icom, iskoriste na najboqi na~in.
Ciq je da se znatno nadma{i dosada{wa rekordna proizvodwa od
148��� iz 1999.godine. �

R.E.

��	66�����66

Godi{wi plan u - pet meseci 

U RHE "Bajina Ba{ta" 25.
maja po~eo je remont obe ma-
{ine i prate}e opreme.
Zbog generalnog remonta od-
vodno-dovodnog tunela za
akumulaciju na Tari,  du`i-
ne osam kilometara,  a koji
se obavqa na pet godina,  ova
}e elektarna u totalnom za-
stoju biti 35 dana.  Glavni
radovi bi}e na remontu obe
izlazno-ulazne gra|evine  i
na kompletnoj hidromeha-
ni~koj opremi (leptirastom
zatvara~u,  bajpas liniji,  vo-
dostanu,  ozra~nim ventili-
ma,  sifonskom zatvara~u,
kompenzcionoj spojnici,  vo-
dostanskoj {ahti ..).  Gene-
ralni remont tunela podra-
zumeva i preglede i sanaciju
mesta procurivawa,  bu{ewe
i ubrizgavawe injekcione
mase.  Remont }e ko{tati
oko 20 miliona dinara.

Prema re~ima Mijodraga

^itakovi}a,  tehni~kog di-
rektora RHE "Bajina Ba-
{ta",  tunel }e se,  posle pre-
gleda i ispitivawa,  napu-
niti vodom,  zatvori}e se za-
tvara~i i posle nekoliko sa-
ti bi}e izmerena procuriva-
wa.  Posle ponovnog pregle-
da,  pristupi}e se   sanaciji
eventualnih o{te}ewa.  A
pre toga u tunel se dovodi
elektri~na energija kablo-
vima po kilometar sa oba
kraja.  U ostalih {est kilo-
metara tunel se strujom napa-
ja iz agregata,  snage 150 ki-
lovata.  U dejstvo,  potom,

stupa specijalna ma{ina
"Tampok",  koja bu{i rupe na
o{te}enim mestima i ubri-
zgava iwekcionu masu,  kojom
se zatvaraju unutra{we puko-
tine.  Za ove "iwekcije za
ozdravqewe" tunela potro-
{i se,  na primer,  oko 40 to-
na cementa.  A da sve to nisu
neki sporedni i lagani po-
slovi,  ilustrativna je,  re-
cimo,  sanacija vodostanske

{ahte i bu~nih komora u vo-
dostanu.  Veli~inu tih rado-
va iziskuje {ahta koja je vi-
soka 185 metara sa pre~ni-
kom od 12 metara!

Posle remonta i komplet-
ne prate}e opreme,  a imaju}i
u vidu i da su u protekle dve
godine u ovoj elektrani  re-
vitalizovana oba motor-ge-
neratora,  u narednih 10-15
godina ne}e biti potrebe za
ve}im remontnim zahvatima.
Ove godine,  stoga,  obavi}e
se samo klasi~ni remont  ma-
{ina.  To se,  pre svega,  od-
nosi na inspekcijski pre-
gled  opreme posle revitali-
zacije i na utvr|ivawe po-
stoje}eg stawa.  �

M.\oki}

����������	�
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Jubilej u znaku rekorda: 
Zavojsko jezero  

Najve}i radovi na 
odvodno-dovodnom tunelu 
za akumlaciju na Tari

Po~etak ovogodi{weg remonta u RHE "Bajina Ba{ta" bio je
predvi|en za 9. maj I odlagan je,  zbog hidrolo{kih I energet-
skih radova,  tri puta.  To je i razlog {to je ovde u maju,  mimo
plana,  proizvedeno vi{e od 30 miliona kilovat-~asova elek-
tri~ne energije.  Akumulaciono jezero na Tari puno je gotovo do
vrha i u wemu vode ima za proizvodwu preko 180 miliona ki-
lovat-~asova elektri~ne energije.

Van plana - preko 30 miliona ��� struje
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KOSMET

Uprva ~etiri meseca
ove godine Javno
preduze}e Povr-
{inski kopovi

"Kosovo" ostvarilo je po
osnovu poslovno-tehni~ke
sardawe sa drugim EPS-
ovim preduze}ima ili tre-
}im licima dva puta vi{e
norma-sati nego u istom
pro{logodi{wem periodu.
Direktor ovog preduze}a
Dragan Radakovi} ka`e da
su potpisali znatno ve}i
broj ugovora i obogatili
strukturu poslova, tako da je
ve} sada, krajem maja, privre-
meno radno anga`ovano oko
1.100 radnika, {to je gotovo
tre}ina od ukupnog broja za-
poslenih. Me|u anga`ova-
nima je 80 odsto onih koji i
daqe `ive na podru~ju Koso-
va i Metohije. 

Sa nekoliko ugovora koji
su u fazi potpisivawa, ko-
smetski Kopovi ugovorili
su od zimus blizu pedeset
razli~itih poslova u "Ko-
stolcu", TENT-u, "Koluba-
ri", ali i na eksternom tr-
`i{tu. Deo ugovora je na
godi{wem nivou, a ve}ina
za kra}i vremenski period,
koji diktira vrsta posla,
ali i sposobnost firme da
ga kvaliteno obavi za naj-
kra}e mogu}e vreme.

Kako ka`e Radakovi}, deo
radnika je anga`ovan na
poslovima odr`avawa, ~i-
{}ewa, pripremawa objeka-
ta i to je obi~no definisa-
no godi{wim ugovorima o
saradwi. Ostalo su poslovi

u~e{}a u remontima rudar-
skih i drugih ma{ina, za-
tim obavqawa antikoroziv-
ne za{tite, gra|evinskih i
zanatsko-instalatorskih
radova. 

- Od osam poslova na koji-
ma smo anga`ovani u "Ko-
stolcu", posebno su nam zna-
~ajni remonti dva rotorna
bagera, jednog na kopu
"Drmno" i drugog u "]iri-
kovcu". Tako|e, veliki po-
sao krajem maja zapo~eli
smo u kostola~koj Termoe-
lektrani, gde }emo uraditi
remont kondenzatora - is-
ti~e Radakovi} i dodaje da
su radnici ovog preduze}a
na kostola~kim kopovima
anga`ovani i na poslovima
rukovaoca velikim ma{i-
nama i pomo}nom mehaniza-
cijom, kao i na odr`avawu
opreme i reparaciji rezer-
vnih delova.

U JP "Kolubara" kosmet-
ski radnici u~estvova}e u
remontima, a u "Tamnavi" }e
obaviti antokorozionu za-
{titu transportera, kao i
delova postrojewa i opreme
na jo{ nekoliko lokacija.

Najve}i broj ugovora za
"Kolubaru" potpisan je sa
"Kolubara-Metalom", ali i
sa "Kolubara-Preradom",
posebno za remonte u `ele-
zni~kom transportu.

Radakovi} isti~e da su
svaki posao kosmetski Ko-
povi dobili na tenderu, u
konkurenciji sa najmawe
jo{ pet respektabilnih po-
nu|a~a i da, koliko god su
po~eci, pre pet godina, bi-
li te{ki, jer se kretalo "sa
ledine", sada ve} mo`e da
ka`e da su kod investitora
stekli kredibilitet solid-
nog partnera. 

- Pro{le godine obavili
smo remont kondenzatora
na TENT-u A-5, koji je i
prema zahtevima investito-
ra bio izuzetno slo`en, a za
koji smo dobili sve pohvale
ne samo kolega u TENT-u
nego i inostranog konsul-
tanta. Zahvaquju}i tako do-
bro obavqenom poslu, ovog
leta remontova}emo kon-
denzator u TE "Kostolac", a
u TENT-u smo ve} potpisa-
li 15 ugovora za ovu godinu.
Najve}i broj odnosi se na

remont mlinova i ventila-
tora, ali imamo i one na
osnovu kojih su na{i radni-
ci anga`ovani na raznim
poslovima odr`avawa - na-
vodi Radakovi}.

Mada je u JP Povr{inski
kopovi "Kosovo" devedese-
tih godina pro{log veka
bila zamrla gra|evinska
operativa, u nekoliko godi-
na raseqeni{tva ovaj sek-
tor je ponovo organizovan i
pripremqen da bude konku-
rentan na tr`i{tu. Zahva-
quju}i tome, radnici ovog
preduze}a obavi}e ~itav
niz gra|evinskih radova u
EPS-u, a ve} su prisutni na
nekoliko gradili{ta u Be-
ogradu i okolini. Na Dedi-
wu grade vile, u nekim nase-
qima nadzi|uju stambene
zgrade, a najvi{e su anga-
`ovani na postavqawu
elektro i ostalih instala-
cija. Radakovi} posebno is-
ti~e veliki posao ugradwe
novih instalacija i sana-
cije hale za budu}i Sitroe-
nov servis u Novoj Pazovi.
Radnici sa Kosmeta su na
sli~nim poslovima i u Sme-
derevu, Lazarevcu i Zve~a-
nu, gde ugra|uju kanalizaci-
onu mre`u.

Zanimqivo je da su po ugo-
vorima o saradwi privre-
meno radno anga`ovani go-
tovo svi in`eweri i viso-
kokvalifikovani majstori
sa stalnim zaposlewem u JP
PK "Kosovo". �

A. Cvijanovi}

Posao za tre}inu radnika
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Povr{inski kop 
"Bela}evac": ^ekaju}i 

povratak, radnici 
sa Kosmeta rade u 

drugim preduze}ima

Mada su na svojim kopovima radili sasvim druk~ije poslo-
ve, radnici sa Kosmeta su se dobro sna{li i u o~itavwu i kon-
troli potro{we elektri~ne energije. Na ovim poslovima anga-
`ovani su zajedno sa zaposlenima u kosmetskim elektranama i
"Elektrokosmetu", kao nosiocu ugovora o saradwi, ali i samo-
stalno, kao u ED Ni{. Kako ka`e direktor Radakovi}, niko od
zaposlenih posao ne bira i zahvaquju}i takvom odnosu i po-
slovodstva i radnika pro{le godine je ostvareno vi{e od
800.000 norma-sati. U proseku je dnevno bilo anga`ovano oko
700 radnika, dok u remontnoj sezoni i do 1.200. U ovoj godini je
mogu}e da se ostvari dva puta vi{e norma-sati nego pro{le. 

I ~ita~i brojila
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SINDIKAT

UCentrali Sindi-
kata EPS-a veoma
su zadovoqni re-
zultatom svoga ti-

ma koji je sa Vladom Srbije
pregovarao o ovogodi{wem
uve}awu vrednosti radnog
sata, na osnovu koje se obra-
~unava osnova zarade zapo-
slenih u EPS-u. Smatraju da
je postignut zaista maksi-
mum mogu}eg, i to zahvaquju-
}i upornosti Sindikata da
se izbori za {to povoqniji
kompromis izme|u tra`enog
i nu|enog. 

Kako je na{ list objavio u
pro{lom broju, prema spora-
zumu potpisanom sa mini-
starstvima rudarstva i ener-
getike i rada, zapo{qavawa
i socijalne politike, vred-
nost radnog ~asa u EPS-u
uve}ava}e se tromese~no, i
to tako {to }e u prvom tro-
mese~ju iznositi 72,20, u
drugom 75,16, tre}em 77,42 i
posledwem, na kraju ove go-
dine, 83,76 dinara. U decem-
bru ove godine vrednost rad-
nog ~asa bi}e, dakle, za 16,01
odsto ve}a nego u istom me-
secu lane.

Znaju}i ove parametre, sva-
ko od zaposlenih lako mo`e
da izra~una koliku }e osnov-

nu zaradu imati u kom kvar-
talu, smatra Jovan Stanoje-
vi}, ~lan Resora za kolek-
tivno pregovarawe u Sindi-
katu EPS-a, koji je to obja-
snio i na primeru prose~nog
koeficijenta u EPS-u.

Prose~ni koeficijent
posla u EPS-u je, kako navo-
di Stanojevi}, 2,4. Za junsku
zaradu, na primer, ovaj koe-
ficijent se mno`i sa bro-
jem radnih sati, kojih }e bi-
ti 176 (nije u svakom mesecu
isti), pa sa dogovorenom ce-
nom radnog sata od 75,16 di-
nara. Ra~unica pokazuje da
}e prose~na osnovna (bruto)
zarada u EPS-u u ovom mese-
cu iznositi 31.747,58 dina-
ra. Za ta~no izra~unavawe
svoje bruto zarade svako tre-
ba ovako dobijenom osnov-
nom iznosu, izra~unatom
prema sopstvenom koefici-
jentu, da doda naknadu za mi-
nuli rad i ostala uve}awa
po osnovu rada, na primer za
no}ni rad i sli~no. Istim
postupkom u Sindikatu je iz-
ra~unato da }e prose~na
osnovna (bruto) zarada u de-
cembru iznositi 35.380,22
dinara.

U Sindikatu ka`u da je sa
Vladom Srbije postignut i

sporazum da se ne umawuje
naknada za minuli rad, kao u
prethodnom periodu, tako da
je od pre dva meseca po~ela
wena isplata u iznosu od 0,5
odsto od osnovne zarade po
svakoj godini radnog sta`a.
Sindikat i Vlada saglasili
su se i oko toga da u pro{loj
godini nije ispla}ivana
vrednost radnog ~asa kako je
dogovoreno u novembru 2003.
Sada je definisano da se na-
stala razlika isplati ove
godine, a to }e se regulisati
posebnim sporazumom, koji
treba da se potpi{e najka-
snije do kraja oktobra. 

Mada Sindikat namerava
da tra`i isplatu ove razli-

ke u revalorizovanom izno-
su, najverovatnije }e se takav
sporazum te{ko posti}i, jer
je i isplata same razlike po-
vezana sa poslovnim mogu}-
nostima EPS-a. Pri tome,
odustalo se od "prebijawa"
razlike sa pozajmicom koju
su zposleni dobili pro{le
godine. Pozajmica }e se,
prema tome, i daqe vra}ati
po 500 dinara mese~no.

Na po~etku pregovora sa
Vladom Sindikat je tra`io
pove}awe vrednosti radnog
~asa u ovoj godini za 20 odsto,
tako da bi se u posledwem
kvartalu stiglo do 87 dinara.
Ali, i Vlada je startovala sa
druk~ije pozicije od dogovo-
rene. Ona je ponudila pove-
}awe za 10,9 odsto. U iscr-
pquju}im pregovorima sti-
glo se do kompromisnog pro-
centa, za koji u Sindikatu
ka`u da jeste mawe od tra`e-
nog, ali i vi{e od nu|enog. 

Posebno zna~ewe po kre-
tawe zarada u EPS-u i wiho-
vu isplatu ima odrednica iz
sporazuma sa Vladom da di-
namika vrednosti radnog
~asa u ovoj godini bude u
skladu sa God{wim progra-
mom poslovawa EPS-a. �

A. Cvijanovi}
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Mawe od tra`enog, vi{e
od nu|enog
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- Pove}awe zarada koje smo dobili ovim sporazumom jeste
zaista maksimum koji smo mogli da postignemo u sada{wim
okolnostima kakve jesu za EPS. U tom smislu, Sindikat mo`e
da bude zadovoqan procentom uve}awa vrednosti radnog ~asa,
tim pre {to se tako stvara dobra osnova za start u 2006. godi-
ni, kada }emo o na{im zaradama ponovo pregovarati sa Vladom.
Ipak, u celini, Sindikat ima i te kakvih razloga za nezado-
voqstvo, jer EPS ima najmawe plate u celom energetskom sek-
toru Evrope. Tako }e, i pored ovog pove}awa, cena proizvodnog
rada po gigavat-satu i daqe ostati najni`a u Evropi, {to zna-
~i da smo mi najmawe pla}eni energeti~ari. To je i razumqivo
kada imamo najni`u cenu kilovat-sata, kojom ne mo`e da se
obezbedi ni kvalitetniji rad sistema niti odgovaraju}e plate
zaposlenima. Zato {to je u posledwih godinu dana cena kWh
realno pala za jedan cent, EPS je ve} izgubio oko 340 miliona
evra. Da je, umesto {to je depresirana, cena porasla sa ona
prethodna ~etiri centa na pet, mi bismo opet imali najni`u
cenu struje u Evropi. Tom ra~unicom dolazi se do cifre da nas
je Vlada, dr`e}i na ledu cenu na{eg proizvoda, samo za godi-
nu dana zakinula za 680 miliona evra i to dovoqno govori u
kakvom su polo`aju i EPS i zaposleni u wemu, a jo{ vi{e ka-
kav je odnos Vlade prema Elektroprivredi Srbije - rekao je
Milan Kova~evi}, predsednik Sindikata EPS-a. 

Najmawe pla}eni energeti~ari

Sindikat EPS-a
ostaje ~vrsto pri
svom stavu da se ne}e
saglasiti sa prodajom
objekata za odmor i
rekreaciju radnika,
koji su gra|eni na{im
sredstvima. Ti zahte-
vi za privatizacijom,
o kojima se sve vi{e
govori, ne}e mo}i da
dobiju "zeleno sve-
tlo" od Sindikata,
makar i da dolaze od
MMF-a - naglasio je
Milan Kova~evi}.

Sindikat nije saglasan
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SVET

Opsesija Kineza je oduvek
bila da najzad ukrote svoju
najve}u reku - Jangce, ili
kako je oni zovu ^iang Ji-

ang (u prevodu duga reka). Od izvora
na Tibetskoj visoravni do u{}a we-
ne delte u Isto~no Kinesko more
kod [angaja, Jangce preseca ogrom-
nu zemqu sa 6342 kilometra i tre}i
je po du`ini na svetu. Du` wegovih
plodnih obala `ivi preko pola mi-
lijarde qudi, ali je u poplavama sa-
mo tokom 20. veka `ivot izgubilo
preko 10 miliona qudi. Za prvih pet
godina ovog veka preko pola milio-
na qudi je izgubilo domove u vodenoj
stihiji. [teta se meri desetinama
milijardi dolara.  Takvo ~udo od re-
ke, Kina je re{ila da savlada i na-
pravi najve}u hidrocentralu na sve-
tu "Veli~anstvenu trojku", ili po-
znatiju kao "Tri klisure". Re~ je o
najve}em kineskom poduhvatu posle
izgradwe Velikog zida i bez konku-
rencije, gra|evinskom poduhvatu 21.
veka. Punih 12 godina, 60.000 radni-
ka i in`ewera mazohisti~ki uporno
nasipa, ugra|uje i pripitomqava uza-
vreli Jangce. 

"Veli~anstvenu trojku" predstavqa
u stvari, sistem od tri mawe hidroe-
lektrane Outang, Vu i Ksiling, koje
od milo{te zovu i "Mini veli~an-
stvena trojka". Prva mawa brana
Gengzou je zavr{ena jo{ 1989. posle
20 godina gradwe i nalazi se nizvod-

no od centralne brane  po kojoj je
sistem i dobio ime. Ona }e biti za-
vr{ena 2009.godine. Prva faza iz-
gradwe centralne brane je po~ela
1993. i trajala je do 1997.godine ka-
da je u novembru Jangce pregra|en.
Struja je pre dve godine ve} potekla
u elektroenergetski sistem Kine, a
kada se grandiozni projekat zavr-
{i, 15 odsto od ukupnih potreba za
elektri~nom  energijom }e stizati
sa pitomog Jangcea. 

Akumulaciono jezero je pri~a za
sebe. Prostira}e se na 600 kilome-
tara I proguta}e 13 ve}ih gradova,
1352 sela, 657 fabrika i 30.000
hektara plodne zemqe. Agroin`e-
weri u Kini tvrde da }e ono omogu-
}iti navodwavawe i ~ak dve `etve
godi{we. Posebna gra|evinska
atrakcija bi}e izgradwa dva najve}a
lifta za brodove na prevodnici na
severnoj obali Jangcea. Radovi se
planiraju za jesen ove godine. Re~ je
o mo}nim liftovima dugim 120, {i-
rokim 18 metara i dubokim 3,5 me-
tra, najve}im ikada izgra|enim.
Oni }e brodove do 3000 bruto regi-
starskih tona za 40 minuta prenosi-
ti u akumulaciono jezero koje }e bi-
ti 150 metara iznad nivoa reke. Sa-
da je za svaki brod potrebno tri sa-
ta da pro|e kroz "zakatan~ene" brod-
ske prevodnice. Na poslu su pored
kineskih anga`ovani i nema~ki
stru~waci. Kada se ova mamutska
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Hidrocentrala "Tri klisure" ili kako je u svetu poznata " Veli~anstvena trojka" ka-
da bude kompletirana 2009.godine bi}e visoka 185 metara, a {iroka 1983 metra. Nivo
Jangcea je pro{le godine podignut na 125 metara, a sa pu{tawem u rad on }e dosti}i
175 metara. U svetu ima i vi{ih i du`ih hidrocentrala, ali nema mo}nijih. Jer, 26 xi-
novskih turbina, snage 18.300 megavata, te{kih po 400 tona, projektovano je za maksi-
malnu proizvodwu od 84 milijarde kilovat - ~asova godi{we. Pore|ewa radi, re~ je o
snazi ~ak 18 atomskih centrala.

Pripremni radovi datiraju jo{ od davne 1969., ali je 1993.godine zvani~no ozna~en
po~etak glavnih gra|evinskih radova. U gorostasnu hidroelektranu ugra|uje se  10,8
miliona tona cementa, 1,9 miliona tona specijalnog vaqanog ~elika i 1,6 miliona gra-
|evinskog drveta. Vrednost posla  je 21,7 milijardi dolara, ali kada se isplati obe-
{te}ewe preseqnim qudima cifra }e, po procenama stru~waka, prema{iti 70 mili-
jardi dolara. Finansirawe je obezbe|eno iz poreza na nacionalne energetske izvore i
vladinih deonica. Poslove organizuje i vodi kineska korporacija "Jangce veli~an-
stvena trojka", a kao podizvo|a~i anga`ovani su eksperti iz jo{ deset zemaqa. Proce-
wuje se da }e u hidroelektranama po zavr{etku raditi preko 100.000 qudi svih pro-
fila. Opremu isporu~uju kompanije iz Kine, Japana, Nema~ke, Francuske, Rusije i SAD. 

Neimarski poduhvat bez presedana
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gra|evina zavr{i, kompletan re~ni
saobra}aj Kine bi}e usmeren ka
primorskim provincijama i roba }e
stizati dvostruko br`e do velikih
luka na istoku i jugu.     

Cena izgradwe hidrocentrale ova-
kve snage na Jangceu bi}e paprena.
To je jo{ pre po~etka radova izazva-
lo velika negodovawa u Kini, ali i
u celom svetu.  Preseqewe skoro dva
miliona qudi odvija se u tri faze.
Prve dve (1997. i 2003.) su ve} zavr-
{ene,a tre}a je planirana za 2009.go-
dinu. Pod vodom akumulacionog jeze-
ra nesta}e grad Fengdu  (700.000 sta-
novnika), koga ve} sada zovu avetin-
sjki. Tako|e, nesta}e na hiqade izu-
zetno vrednih arheolo{kih nalazi-
{ta i deo najplodnije zemqe u Kini.
Jangce je uvek bio `itnica koja je
hranila najmnogoqudniju naciju sve-
ta. Klimatolozi su izrazili ozbiq-
ne rezerve oko mogu}ih promena u
prirodi, jer svet ne pamti da je tako
hidrolo{ki mo}na reka ikada pre-
gra|ena.

Velike polemike su se vodile oko
dileme {ta }e se dogoditi ako do|e
do zemqotresa. Da li }e brane izdr-
`ati nalet ogromne mase vode i ko-
liko je nekoliko stotina miliona
Kineza uop{te bezbedno. Ameri~ki
seizmolozi su vrlo podeqeni u prog-
nozama, tim  pre {to je provincija
Vuhan, gde se grade hidrocentrale
aktivno seizmi~ko podru~je. Me|u
stanovni{tvom koje se preseqava
vlada nezadovoqstvo zbog manipula-
cija sa novcem koje dr`ava izdvaja za
svaku porodicu. Lokalne vlasti uzi-
maju deo tog kola~a i qudi koji se
nevoqno sele u nepoznato, nemaju u
|`epu obe}ana sredstva.  

Me|utim, kineska vlada i stru~-
waci su iako svesni svih rizika,
re{ili da zauvek umire Jangce i
jo{ jednom zadive svet neverovat-
nim neimarskim poduhvatom. Oni
znaju da je danas iskori{}eno samo
15 odsto mogu}eg hidro potencijala
zemqe. ^ak 70 odsto energetskih
potreba se zadovoqava iz ugqa. Ciq
je da se planskim razvojem na hidro
sektoru i pravim bumom u gradwi
elektrana na vetar izmeni struktu-
ra proizvodwe elektri~ne energi-
je. Zato je zadatak svih zadataka za-
vr{iti "~udovi{te od hidroelek-
trane" o roku i zapu{iti usta svim
kriti~arima.  �

Branislav Seni~i}

Trenutno u svetu najve}a hidroelektrana je Itapui na reci Parani. Ona ima kapacitet
od 12,600 megavata i ceo Paragvaj se odatle snabdeva strujom. Na drugom mestu je Guri na
reci Orinoko u Venecueli sa 10,300 megavata. Slede Grand Kouli na Kolumbiji u SAD sa
6,800 megavata  i Sajano - [u{enskaja na Jeniseju u Rusiji sa 6,400 megavata. 

Lista najve}ih HE

Panorama 
veli~anstvene

reke Jangce

Izgradwa 
centralne 

brane
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U planu 
povezivawe 
prenosnih 
sistema
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Predstavnici Unije za koordina-
ciju transmisije elektri~ne energi-
je (����) i elektroprivrednih kom-
panija iz Zajednice Nezavisnih Dr-
`ava i balti~kog regiona potpisali
su ugovor o izradi studije izvodqi-
vosti o sinhronom povezivawu pre-
nosnih sistema. Uz podr{ku Evrop-
ske komisije sporazum je potpisan
krajem aprila u Briselu posle sedmo-
godi{wih priprema. Taj najobimni-
ji projekat u istoriji ���� prethod-
no je dobio politi~ku podr{ku u
okviru Energetskog dijaloga EU i
Rusije.  

Povezivawe prenosnih sistema
zemaqa zapadne, centralne i jugoi-
sto~ne Evrope sa Rusijom, Belorusi-
jom, Ukrajinom, Moldavijom, Gruzi-
jom, Azerbejxanom, Jermenijom, Ka-
zahstanom, Uzbekistanom, Taxiki-
stanom, Turkmenistanom, Kirgista-
nom i Mongolijom i balti~kim ze-
mqama Estonijom, Letonijom i Li-
tvanijom zna~ajno bi doprinelo da-
qem razvoju tr`i{ta elektri~ne
energije, oceweno je prilikom pot-
pisivawa ovog sporazuma. 

U studiji izvodqivosti razmotri-
}e se svi aspekti povezivawa dva si-
stema koji su se do sada razvijali pot-
puno nezavisno u tehni~kom, organi-
zacionom i pravnom pogledu. Sin-
hronim povezivawem ���� sa zemqa-
ma na podru~ju biv{eg SSSR-a stvo-
rio bi se elektroprivredni sistem
sa instalisanih 800.000 megavata ko-
ji bi se prostirao kroz 13 vremen-
skih zona i opslu`ivao 800 miliona
qudi.

U izradu studije kao zajedni~kog
projekta pod nadzorom ���� bi}e
ukqu~eno vi{e od 100 eksperata.
Evropska komisija delimi~no }e fi-
nansirati pripremu tog dokumenta
koji treba da se zavr{i za tri godine.
���� objediwuje 34 operatera

prenosnog sistema i obezbe|uje elek-
tri~nu energiju za oko 500 miliona
potro{a~a.  

M. B.
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Sme{tena u geo-
grafskom srcu
Evrope, Austrija
je sve specifi~-

nosti reqefa iskoristila
za razvoj elektroprivrede.
Okolnost da dve tre}ine
zemqe ~ine alpska podru~ja
sa obilnim padavinama po-
slu`ila je za ekspanziju hi-
droelektrana, koje se ve}i-
nom nalaze u planinama i
predstavqaju okosnicu do-
ma}e proizvodwe struje. Na
~iwenici da {ume pokri-
vaju 45 odsto zemqe gra|ena
je strategija o kori{}ewu
velikih koli~ina biomase
u energetske svrhe. A to
{to je okru`uje ~ak sedam
neposrednih suseda omogu-
}uje Austriji vrlo fre-
kventnu me|unarodnu raz-
menu elektri~ne energije
koja je {titi od nesta{ica.
Tokom ve}eg dela godine
ona izvozi vi{kove, da bi u
zimskim mesecima, kada hi-
droelektrane ne rade pu-
nim kapacitetom, postala
uvoznik prili~nih koli~i-
na elektri~ne energije. 

Austrija je pro{le godi-
ne proizvela 62,4 milijar-
de kilovat-~asova elek-
tri~ne energije i potro-
{ila  65,5 milijardi. Uve-
zeno je bezmalo 17 i izveze-
no 13,5 milijardi kilovat-
~asova, pri ~emu su Nema~-
ka, ^e{ka, [vajcarska i
Slovenija najve}i austrij-
ski partneri u trgovini
strujom. Termoelektrane su
dale oko 35 odsto doma}e
produkcije, hidroelektra-
ne ~ak 57 odsto, a iz osta-
lih obnovqivih izvora do-
bijeno je 7,7 odsto elek-
tri~ne energije. U struktu-
ri goriva za termopostroje-
wa najzastupqeniji su gas i
ugaq, dok je kori{}ewe
nafte sve skromnije.     

Dominacija obnovqivih
izvora u Austriji postig-
nuta je razvijenim siste-

mom podsticaja, u ~emu svi
u~estvuju - od dr`ave do
krajwih potro{a~a struje.
Dr`ava u vidu federalne
i devet pokrajinskih vla-
da, koje dele odgovornost
za energetsku politiku,
pru`a direktnu finansij-
sku pomo}, poreske stimu-
lacije i subvencije za ka-
pitalne investicije. U
isto vreme i prodavci i
krajwi kupci elektri~ne
energije daju kroz cenu
struje doprinos za razvoj
obnovqivih izvora. 

U tom sistemu kqu~ne su
dve podsticajne "{eme".
Prva obavezuje distribu-
tivne kompanije da uzimaju
odre|eni minimum struje
iz obnovqivih izvora i to
se strogo kontroli{e.
Preciznije re~eno, najma-
we osam odsto wihovih is-
poruka mora da poti~e iz
malih hidroelektrana, a
~etiri odsto (u 2007. godi-
ni) iz ostalih obnovqivih
izvora. Po drugoj "{emi"
elektroprivredna predu-
ze}a obavezna su da kupuju
elektri~nu energiju iz
odabranog obnovqivog iz-
vora po vi{im cenama od
tr`i{ne. 

Posebnim Zakonom o ze-
lenoj (~istoj) elektri~noj
energiji iz 2003. godine
ujedna~ene su tarife za
podsticawe razvoja obno-
vqivih izvora, koje su se
ranije razlikovale od po-
krajine do pokrajine. Za-
kon nala`e da se do 2008.
godine najmawe devet odsto
struje proizvede iz malih
hidroelektrana, a ~etiri

odsto iz drugih subvencio-
nisanih postrojewa, uglav-
nom onih na vetar i bioma-
su. Po udelu obnovqivih
izvora u produkciji elek-
tri~ne energije, ukqu~uju-
}i biomasu, Austrijanci se
u Evropi mogu meriti samo
sa Norve{kom, [vedskom i
Finskom.  

Jednom od mnogih direk-
tiva Evropske unije Au-
strijancima je odre|eno da
krajem ove decenije strujom
iz obnovqivih izvora pod-
mire 78,1 odsto svoje bruto
potro{we. Po proceni
udru`ewa evropske elek-
troprivrede "�����������",
potro{wa struje u Austriji
tada }e dosti}i 67 milijar-
di kilovat-~asova, pa bi iz
obnovqivih izvora (ra~u-
naju}i i proizvodwu iz hi-
droelektrana) trebalo da
potekne 52,5 milijardi ki-
lovat-sati. 

Za austrijsku elektropri-
vredu karakteristi~an je i
veliki broj kombinovanih
postrojewa za proizvodwu
toplotne i elektri~ne
energije. Be~ ima najrazvi-
jeniji sistem termoelek-
trana-toplana i one obez-
be|uje 50 odsto struje i 40
odsto toplotne energije
potrebne austrijskoj pre-
stonici. Lokalne vlasti

stimuli{u taj vid snabde-
vawa pla}awem vi{ih cena
struje od tr`i{nih. Kom-
binovane elektrane najvi-
{e rade zimi da bi nadome-
stile slabiji rad hidroe-
lektrana u tom periodu. 

Posledwih godina nije
bilo ve}ih ulagawa u elek-
troprivredu jer su Austri-
janci imali dovoqno pro-
izvodnih kapaciteta i za-
to niko ne pomi{qa na
gradwu nuklearnih elek-
trana. Ona je, {tavi{e, za-
brawena federalnim za-
konom potvr|enim na re-
ferendumu jo{ 1978. godi-
ne. Premda je jedna nukle-
arka u toj zemqi ~ak i iz-
gra|ena, ona nikada nije
stavqena u pogon. 

Iako su u me|uvremenu
privatizovana, elektro-
privredna preduze}a pre-
te`no su ostala u ve}in-
skom vlasni{tvu dr`ave i
u zavisnosti od podru~ja
na kojem posluju u rukama
su federalne, pokrajin-
skih ili gradskih vlada.
Najve}a austrijska elek-
troprivredna kompanija
"	��
���", i jedna od vode-
}ih u Evropi, kontroli{e
najmo}nije hidroelektra-
ne {irom zemqe i nacio-
nalnu visokonaponsku
mre`u. "	��
���" sam pose-

Ukupni proizvodni kapaciteti austrijskih elektrana pre-
ma{uju 18 hiqada megavata. Hidroelektrane raspola`u sa oko
11.500, a termoelektrane sa oko {est hiqada megavata. 

Male hidroelektrane, ~ija snaga ne prelazi 10 megavata,
u~estvuju u doma}oj proizvodwi struje sa 5,7 odsto.

Dominantne hidroelektrane

U sastavu grupe "������	" radi 88 hidroelektrana kapacite-
ta 6.000 megavata i 17 termo postrojewa sa oko dve hiqade me-
gavata. Posledwih godina "������	" {iri poslovawe u Nema~-
koj, Francuskoj, Italiji, Poqskoj, Ma|arskoj i u Sloveniji gde
gradi termoelektranu na gas kraj Kidri~eva, snage 800 megava-
ta. Planirano je da elektrana, sem Slovenije, strujom snabde-
va i susedne zemqe - Austriju i Italiju.

Mo}ni "�������" 
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Struja iz planina 
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HE "���������":
Austrijske hidroelektrane,
zbog obilnih padavina u
planinskim predelima, 
predstavqaju okosnicu 
u proizvodwi struje
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duje 117 proizvodnih po-
strojewa snage 7.950 mega-
vata i podmiruje bezmalo
polovinu potro{we struje
u zemqi.   

Austrija je jedan od pio-
nira u liberalizaciji tr-
`i{ta elektri~ne energi-
je. Jo{ 2001. godine, dok su
se u Evropi mnogi tek pre-
mi{qali, svi austrijski
potro{a~i dobili su mo-
gu}nost da slobodno biraju
isporu~ioca struje. Kao od-
govor na zao{travawe kon-
kurencije na liberalizova-
nom tr`i{tu, ve}ina au-
strijskih elektroprivred-
nih kompanija napravila je
poslovne saveze. Najve}i je
"�����������	�
", koji oku-
pqa kompanija ���� ����

�������� ���
� ��� �����

���	�� ������������ sa vi{e
od petine doma}ih proiz-
vodnih kapaciteta. Takvi
savezi pomogli su austrij-
skim kompanijama da se su-
protstave nasilnom preuzi-
mawu od strane evropskih
giganata i o~uvaju samo-
stalnost. 

Austrija je pristala da
smawi emisiju {tetnih ga-
sova za 13 odsto ispod ni-
voa iz 1990. godine i plani-
ra da taj ciq ostvari do
2012. godine. U prigodnoj
analizi pod nazivom
"Energetski scenariji do
2020. godine" savezna vlada
je do{la do iznena|uju}eg
zakqu~ka - da }e ve}e smawe-
we emisije {tetnih gasova
popraviti makroekonomske
uslove zemqe.     �

Mladen Ba~li}

Najmawe 60 novih nukle-
arki u}i }e u pogon {irom
sveta u narednih petnaest
godina, procewuje Me|una-
rodna agencija za nuklear-
nu energiju (����). Prog-
noze za nuklearne elektra-
ne su znatno povoqnije ne-
go pre pet godina, izjavio
je generalni direktor ove
agencije Ujediwenih naci-
ja Mohamed El Baradej, na-
pomiwu}i da sve vi{e ze-
maqa u razvoju tra`i po-
mo} ���� u proceni wiho-
vih energetskih potreba i
opcija. 

U najnovijoj analizi ���

�� predvi|a da }e se kapa-
citeti nuklearnih elek-
trana u svetu pove}ati sa
sada{wih 367 na 430 hiqa-
da megavata u 2020. godini,
kada }e u pogonu biti vi-
{e od 500 nuklearki. Uko-
liko se ostvare ta o~eki-
vawa, u~e{}e nuklearnih
elektrana u globalnoj
proizvodwi struje bi}e
pove}ano sa 16 na 17 odsto,
suprotno doskora{wim
prognozama o silaznom
trendu wihovog udela na
svetskom tr`i{tu. Danas
oko 30 zemaqa proizvodi
struju iz nuklearne ener-
gije. Svet sada ima 441 nu-

klearnu elektranu, a jo{
27 se gradi. 

Neo~ekivana ekspanzija
nuklearnih elektrana pod-
staknuta je i primenom
Protokola iz Kjota, koji
nala`e veliku redukciju
emisije gasova. Nuklearke,
prakti~no, ne proizvode
{tetne gasove sa efektom
staklene ba{te. Taj izvor
energije ostaje najatrak-
tivniji za zemqe u kojima
potro{wa struje brzo raste
i gde su alternativni izvo-
ri skromni, a sigurnost u
snabdevawu ima prioritet. 

Najdinami~niji rast je u
Aziji. Do 2020. godine Kina,
recimo, planira da u{esto-
stru~i kapacitete nuklear-
nih elektrana, dok }e ih In-
dija uve}ati za deset puta.

U pro{loj godini, prema
podacima ������-a, na naci-
onalne mre`e prikqu~eno
je ukupno {est novih reak-

torskih jedinica za proiz-
vodwu elektri~ne energije -
dve u Ukrajini i po jedna u
Kini, Japanu, Ju`noj Koreji
i Rusiji. Na mre`u je, pored
toga, ponovo prikqu~ena
tre}a jedinica kanadske nu-
klearne elektrane "Bruce
A", koja je bila zaustavqena
1998, a u Indiji je zapo~ela
izgradwa nove jedinice. Na-
meru da grade nove nuklear-
ne reaktore za proizvodwu
struje lane su najavili
Ukrajina i Japan.

U 2004. godini prestale
su da rade preostale tri je-
dinice britanske nuklear-
ke "��	��������", kao i "Ig-
nalina 1" u Litvaniji koja
je iskqu~ena sa mre`e po-
sledweg dana pro{le godi-
ne u okviru postavqenih
uslova za pristupawe te ze-
mqe Evropskoj uniji.  �

M. B.

Perspektive kori{}ewa nuklearki u zemaqa u razvoju
ograni~ene su time {to su veliki kapaciteti nuklearnih po-
strojewa ~esto u raskoraku sa malim kapacitetom prenosnih
mre`a u tim zemqama. Iz tog razloga �	�	 se sada koncentri-
{e na dizajnirawe malih i sredwih nuklearnih reaktora za
proizvodwu struje. 

Mawi reaktori 

Nuklearke 
najbr`e 

"osvajaju" Aziju

	
�
 �0	�+�	�	����*��+�+�
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"@ig" iz Kjota
� ���'�$�&��� �����1��'�$��+����'�2�$�����(��34345�1��������� ���
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Prilikom nedavne
posete makedonskoj
elektroprivredi,
novinari beograd-

skih medija upoznati su i sa
radom REK "Bitola" kqu~-
nim energetskim objektom u
Makediniji. Imalo je {ta
da se vidi i ~uje, jer je ovaj
proizvoda~ struje , slobod-
no se mo`e re}i,
po mnogo ~emu
specifi~an.

Re~ je,  o term-
oelektrani sa
tri bloka po 225
megavata, dakle
ukupne snage 675
megavata, sa pra-
te}im rudnikom
ugqa, koja tako-
re}i besprekor-
no radi i slu`i
za primer u ovom
delu Evrope.
Svaki od ovih
blokova godi{we provede
na mre`i izme|u 7500 i
8000 radnih sati i u prose-
ku proizvede po 1,45 mili-
jardi kilovat-~asova elek-
tri~ne energije. Prvi blok
je pro{le godine bio na
mre`i ~ak 8190 sati, a bez
remonta radio je, do trenut-
ka na{e posete,  720 dana.
Predstavnici poslovod-
stva ove elektrane objasni-

li su da  nema problema u
proizvodwi elektri~ne
energije i gotovo da nema
neplaniranih zastoja. U to-
ku godine bude, na primer,
svega dva neplanirana
kratka zastoja, pa je o~i-
gledno da se posti`u
evropski rezultati. Izve-
sno je da se  ovoj elektrani

u Republici Ma-
kedoniji posve-
}uje posebna pa-
`wa s obzirom
na ~iwenicu da
ona daje  80 odsto
od ukupno proiz-
vedene elektri~-
ne energije, od-
nosno da podmi-
ruje vi{e od 70
odsto ukupnog
konzuma. Otvara-
wem novog ugqe-
nokopa Brod-
Gneotino, obez-

bedi}e se dovoqne koli~i-
ne ugqa za rad ove eletrane
u narednih 25 godina.

Vrlo pouzdani ruski
blokovi, tokom devedese-
tih godina su revitalizo-
vani i snaga im je pove}a-
na sa 210 na 225 megavata.
Mada ima mesta i za ~etvr-
ti blok, doma}ini vele da
im tri bloka proizvode
kao  ~etiri ili konkret-

nije ruski proizvo|a~ je
propisao da oni godi{we
daju 3,36 milijardi , a oni
proizvode oko 4,2 milijar-
de kilovat-~asova elek-
tri~ne energije.

Prema kazivawu Dragija
Pavlovskog, direktora
pravnog sektora u REK
"Bitola", zaposleno je
ukupno 2280 radnika, od
kojih 1280 radi u rudniku,
u termoelektrani oko 700,
i 300 u direkciji i sekto-

ru za razvoj i investicije.
Prose~na mese~na zarada
iznosi oko 250 evra. Pro-
se~na plata u Makedoniji
je 220 evra. U posledwih
pet godina nije bilo no-
vog zapo{qavawa, a plate
su, kako isti~e Pavlovski,
zamrznute ve} ~itavu dece-
niju! U REK "Bitola" po-
sledwi put se {trajkovalo
pre deset godina. �

D. Ob.
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Partnerstvo u raznim projektima 
Najve}a ~e{ka kompanija - Grupa

'
( -potvrdila je, u ekskluzivnoj iz-
javi ovla{}enog predstavnika te
kompanije za Tawug, `equ da ula`e u
srpsku elektroprivredu i druge
energetske kapacitete. Grupa '
( je
spremna da "bli`e razmotri mogu}-
nosti na srpskom energetskom sekto-
ru, jer je Srbija va`na zemqa u jugoi-
sto~noj Evropi", navodi se u izjavi.
'
( je, kako navodi ovla{}eni pred-
stavnik te kompanije, spreman da sa-
ra|uje sa srpskim partnerom "u ra-
znim projektima, pod pretpostavkom
da postoji spremnost sa srpske stra-

ne da ima partnera u tim projektima"
^e{ka kompanija, istovremeno,

potvrdno je odgovorila i na pitawe
da li namerava daqe da investira na
tr`i{tu na{eg regiona, gde je ve}
preuzela tri kompanije za distribu-
ciju elektroenergije u Bugarskoj, kao
i jednu u Rumuniji. Predstavnik
'
(-a je Tanjug uputio na pokazate-
qe tr`i{ne kapitalizacije, broja
kupaca, realne zadu`enosti itd. u
protekle dve godine, kao najboqi do-
kaz o izuzetnom potencijalu ove kom-
panije koja ve} ima status evropskog
energetskog giganta. Ostvarena tr-

`i{na kapitalizacija, na po~etku
ove godine, od 11,3 millijarde evra,
omogu}ila je '
(-u da u|e u grupu od
deset vode}ih evropskih energetskih
kompanija.

Analize eksperata, ukazuju, sem to-
ga, da grupa ima najmawu zadu`enost
me|u sli~nim vode}im evropskim
firmama, kao i da ima vrlo visoki
obim gotovog novca koji dodatno po-
ja~ava sposobnost kompanije za sko-
kovit uspon na me|unarodnom tr`i-
{tu. �

TANJUG- EKOS

���������	�������������������������	��������������
��	�

Tri bloka rade kao ~etiri
����������������� ��!��"#$�%!&!��!%����'(��')�& !�� �)'* ��+��+�*!&�,�-.-/�)����
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Novih 
zapo{qavawa 

nije bilo u 
posledwih pet 
godina, a plate 

su zamrznute 
ve} ~itavu 

deceniju

REK "Bitola"
- makedonski 

energetski 
oslonac



Hrvatski koncern za proizvodwu i distribuci-
ju elektri~ne energije HEP (Hrvatska elektro-
privreda) trebalo bi da se delimi~no privatizu-
je tokom prvog tromese~ja naredne godine, objavio
je hrvatski dnevnik "Ve~erwi list". Privatizova-
}e se 49 odsto akcijskog kapitala, dok }e ve}in-
skih 51 odsto ostati u vlasni{tvu dr`ave.

Preko berze }e biti prodato 20 procenata
akcija, 10 odsto jednom penzionom fondu, sedam
odsto radnicima i isto toliko ratnim veterani-
ma, prenosi nema~ki list "����	
�������	������
�����". Vrednost ovog preduze}a procewena je
na 1,9 do 2,9 milijardi dolara (izme|u 1,47 i
2,24 milijardi evra). HEP je pro{le godine ost-
vario neto profit od 439 miliona kuna (59,8
miliona evra).

Hrvatska elektroprivreda pred privatizacijom 
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Hrvatska elektroprivreda (HEP)
ostvarila je u pro{loj godini ukupni
prihod u visini 1,25 milijardu evra i
neto dobit od 60,1 miliona evra. Sek-
tor elektri~ne energije poslovao je
pozitivno, ali je u podru~ju toplotne
energije iskazan gubitak. Na takve
rezultate uticao je i rast potro{we
elektri~ne energije za 3,7 odsto - na
16,1 milijardu kilovat-~asova.

Pro{la godina bila je izuzetno
povoqna za Hrvatsku elektroprivre-
du, ocenio je predsednik Uprave
HEP-a Ivan Mravak, napomiwu}i
da }e dobit ostvarena u 2004. biti
iskori{}ena za pokri}e gubitaka iz
prethodnih godina. HEP je lane, po
wegovim re~ima, ostvario prihod od
izvoza elektri~ne energije, a do-
brim poslovnim rezultatima dopri-
nele su i natprose~no povoqne hi-
drolo{ke okolnosti, jer je energet-
ska vrednost dotoka vode bila 33 od-
sto ve}a od o~ekivane.

Govore}i o promeni propisa i regu-
lative, Mravak je podsetio da su osno-
vani Operator prenosnog sistema
d.o.o, koji ostaje u okviru HEP-a, i
Operator tr`i{ta energije d.o.o.
(izvan HEP grupe) koji }e kao samo-
stalno preduze}e raditi na razvoju i
regulisawu tr`i{ta struje. Do kraja
godine bi}e osnovan i Operator di-
stributivnog sistema. Promene su
usledile na osnovu izmewenog Zakona
o energiji i novog Zakona o tr`i{tu
elektri~ne energije i Zakona o regu-
laciji energetskih delatnosti. Usko-
ro }e biti doneti i podzakonski akti,
a do kraja godine i sva ostala regula-
tiva poput one o obnovqivim izvori-
ma energije. 

U Hrvatskoj je u me|uvremenu nivo
godi{we potro{we na osnovu koje
se sti~e status povla{}enog kupca,
smawen sa 40 na 20 miliona kilo-
vat-sati. U povla{}enoj kategoriji
trenutno je oko 50 kupaca koji tro-

{e pribli`no 13 odsto elektri~ne
energije. Najavqeno je da }e od 2008.
godine hrvatsko tr`i{te elektri~-
ne energije biti potpuno otvoreno,
{to zna~i da }e svi potro{a~i mo-
}i da biraju od koga }e kupovati
struju.  �

M. B.
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Ostvarena dobit  U saradwi sa Evropskom komisijom
i Svetskom bankom, Hrvatsko mini-
starstvo privrede, rada i preduzetni-
{tva organizovalo je sredinom maja
takozvanu radionicu pod nazivom
"Prilago|avawe hrvatskog elektroe-
nergetskog sektora u procesu pridru-
`ivawa Evropskoj uniji i uloga regio-
nalnog tr`i{ta elektri~ne energije".
Govore}i o Energetskoj zajednici jugo-
isto~ne Europe, pomo}nik ministra
privrede dr @eqko Tom{i} naglasio
je da }e ona zna~iti stvarawe sigurnog
okvira za investirawe u regionu. Ugo-
vor o regionalnom tr`i{tu elektri~-
ne energije Hrvatska je parafirala u
martu ove godine, a wegovo potpisiva-
we o~ekuje se u junu. 

Regionalna saradwa

Slovena~ki operator prenosnog
sistema "Elektro-Slovenija" (Eles)
planira da ulo`i oko 480 miliona
evra u nove projekte do 2014. godine.
Toliki izdaci predvi|eni su nove-
liranim desetogodi{wim razvojnim
programom koji je "Eles" dostavio na
odobrewe slovena~koj vladi. 

Renovirani plan zasniva se na o~e-
kivawu br`eg rasta potro{we struje
u Sloveniji i ima u vidu projekte no-
vih proizvodnih objekata koji nisu

bili usvojeni pre dve godine kada je
ra|en ovaj prvi dugoro~ni razvojni
program "Elesa". Re~ je o novim po-
strojewima poput hidroelektrane
"Av~e", elektrane sa kombinovanim
ciklusom u severoisto~nom delu ze-
mqe i drugim sli~nim objektima ko-
ji }e se graditi tokom ove decenije, a
za koje treba napraviti odgovaraju}u
prenosnu mre`u. 

U ovoj godini "Eles" }e investi-
rati 28,3 miliona evra, {to je do sa-

da najve}a planirana svota za ulaga-
we u jednoj godini. Od toga }e 20 mi-
liona evra biti iskori{}eno za
hitne poslove rekonstrukcije i mo-
dernizacije. Ovogodi{wi "Elesov"
plan obuhvata stotinak razli~itih
projekata, imaju}i u vidu da je u toku
proces intenzivnog ulagawa u slo-
vena~ku prenosnu mre`u. Investi-
cije u te svrhe dosti}i }e vrhunac u
naredne tri godine. �

M. B.
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ELES ula`e pola milijarde evra

HE "\ale": Privatizova}e se 49 odsto
kapitala hrvatskog koncerna HEP
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Podmla|ena i osna-
`ena trogodi-
{wim investicio-
nim doterivawem,

postrojewa u najve}oj svet-
skoj termoelektrani na
naftne {kriqce, estonskom
kombinatu "Narva", opet ra-
de punom parom. Naftni
{kriqci koji sti`u iz
obli`wih rudnika u regio-
nu Narve, grada na severoi-
stoku Estonije, te{ki su za
sagorevawe - imaju nisku ka-
lori~nu vrednost, sadr`aj
hlora je ve}i od 0,2 odsto, a
procenat pepela kre}e se

oko 45 odsto. Zato su boqe
sagorevawe {kriqaca i re-
dukcija emisije {tetnih ga-
sova i bili glavni ciq mo-
dernizacije dva bloka, zapo-
~ete jo{ 2001. i uglavnom
okon~ane pro{le godine.

U okviru te investicije
obavqena je rehabilitacija
bloka osam u elektrani "Ee-
sti" i bloka 11 u elektrani
"Balti" koje su pre petnae-
stak godina, radi efikasni-
jeg poslovawa, spojene u kom-
binat "Elektrane Narva".
Oba sastavna dela tog ener-
getskog kompleksa su vreme-

{ne elektrane. Izgra|ene su
tokom {ezdesetih godina
pro{log veka za snabdevawe
strujom Estonije i severoi-
sto~nog dela biv{eg Sovjet-
skog Saveza, kao i za obezbe-
|ivawe toplotne energije za
grad Narvu. 

Elektrane "Eesti" i "Bal-
ti" imaju instalisane kapa-
citete od 2.900 megavata za
proizvodwu elektri~ne i
589 megavata za isporuku to-
plotne energije. Kombinat
"Elektrane Narva" u~estvuje
sa vi{e od 90 odsto u eston-
skoj proizvodwi  struje i
istovremeno izvozi elek-
tri~nu energiju u Letoniju
i Rusiju.

Termoelektrana "Eesti"
ima osam blokova, koji su
u{li u pogon izme|u 1969. i
1973. godine, i raspola`e
kapacitetom od 1.610 mega-
vata za elektri~nu i 84 me-
gavata za toplotnu energi-
ju. Kompleks "Balti" gra|en

je u dve faze izme|u 1959. i
1966. godine i ima 1.290 me-
gavata za proizvodwu elek-
tri~ne i 505 megavata za is-
poruku toplotne energije
za grejawe grada Narve i
snabdevawe tehni~kom pa-
rom kompanija u tom regio-
nu. Samo za rad "Baltija"
rudnici svakoga dana {aqu
po 150 vagona naftnih
{kriqaca. 

Modernizacija blokova 8
i 11 poverena je finskoj
kompaniji "Foster Whee-
ler Energia", koja je odabra-
na za nosioca posla u pod-
ru~ju tehni~kih re{ewa, na-
bavke i gradwe. U okviru
investicije vredne 244 mi-
liona evra najvi{e para
utro{eno je na instalirawe
novih kotlova i rehabilita-
ciju turbina, sistema za hla-
|ewe i postrojewa za odlaga-
we pepela da bi se smawila
emisija {tetnih gasova, po-
boq{ala efikasnost rada i

�	
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Nova mladost starih 
postrojewa
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Elektrana "Eesti" je najve}e postrojewe u svetu koje za proiz-
vodwu struje koristi naftne {kriqce. Prostire se na 1.623 hek-
tara, a glavni objekat elektrane dug je 564 i {irok 87 metara.

Kombinat "Elektrane Narva" sa gotovo 1.900 zaposlenih
proizveo je lane 8,44 milijardi kilovat-~asova elektri~ne i
690 miliona kilovat-~asova toplotne energije. Taj termoener-
getski kompleks u potpunom je vlasni{tvu dr`avne kompanije
"Eesti energia".

Ogroman kompleks

Kanada: Najve}i ugovor za vetroturbine
Kanadsko komunalno preduze}e "Hidro-Kvebek" odabralo je

ameri~ku kompaniju GE Energy za isporu~ioca 660 vetroturbina
ukupne snage 990 megavata, {to je do sada najve}i ugovor u svetu
vetroenergije dodeqen samo jednom proizvo|a~u. Vetroturbine
su namewene za osam projekata u Kvebeku koji }e biti realizo-
vani izme|u 2006. i 2012. godine.

Kanada zasad ima 372 megavata instalisanih kapaciteta vetro-
turbina, od ~ega 113 megavata u provinciji Kvebek. Kanadska aso-
cijacija za vetroenergiju o~ekuje da se do 2010. godine ti
kapaciteti {irom zemqe pove}aju na 10.000 megavata. 

Indonezija: Sud protiv privatizacije
Indone`anski Ustavni sud poni{tio je vladin paket zakona o

podeli i privatizaciji doma}ih elektroprivrednih kompanija.
Glasaju}i protiv zakona sudije su se pozvale na lo{a inostrana
iskustva sa privatizacijom i ocenili da bi ona nanela {tetu
zemqi.

"Zahvaqujemo sudijama {to su sa~uvali svoj integritet i neza-
visnost, a bili su pod velikim politi~kim pritiskom od strane

vlade, Svetske banke i stranih kompanija koje su `elele da
prave profit u na{oj elektroprivredi",  izjavio je predsednik
sindikata zaposlenih u dr`avnoj elektroprivrednoj kompaniji
koji je i zatra`io ocenu suda. ^ak su se i strane ambasade, dodao
je, zauzimale za privatizaciju indone`anske elektroprivrede.

Opozvani zakonski paket predvi|ao je prodaju elektrana,
prenosnih i distributivnih kompanija, a bio je deo aran`mana sa
Svetskom bankom iz 2003. godine o odobravawu kredita
Indoneziji vrednog 242,6 miliona dolara.

Ju`na Koreja: Do struje prelivawem mora u jezero 
U Ju`noj Koreji  po~ela je gradwa velike elektrane koja }e

koristiti snagu plime i oseke za proizvodwu do 254.000 kilovat-
sati elektri~ne energije. Turbine elektrane bi}e pokretane
ulaskom morske vode u jezero [ihva, a nivo proizvodwe odgo-
vara}e potro{wi struje u obli`wem gradu Ansan sa 500.000
stanovnika. 

Ova elektrana nadma{i}e sli~no postrojewe u Francuskoj koje
je sa proizvodwom 200.000 kilovat-sati trenutno najve}i elek-
troprivredni objekat u svetu pokretan snagom plime i oseke. 

�	���������



redukovali raniji visoki
tro{kovi rada i odr`avawa
ova dva bloka. 

Kotlovi u oba bloka zame-
weni su novim iz programa
finske kompanije po usavr-
{enoj �)* tehnologiji koji
elimini{u potrebu za zaseb-
nim postrojewem za desumpo-
rizaciju, neutrali{u koro-
zivna svojstva pepela naft-
nih {kriqaca, efikasno ih
sagorevaju i ~ine odr`avawe
postrojewa daleko lak{im i
jevtinijim. Instalirawem
novih kotlova i moderniza-
cijom postrojewa snaga oba
bloka pove}ana je sa 400 na
430 megavata, efikasnost je
poboq{ana do 37 odsto, a
u{teda goriva za 20 odsto.
Emisija sumpor-dioksida
smawena je za 95 odsto i
ugqen dioksida za 23 pro-
centa. Emisija ostalih
{tetnih gasova sni`ena je
za 97 odsto. 

Rehabilitacija blokova
"Eesti 8" i "Balti 11" je do
sada najve}i energetski pro-
jekat u Estoniji, rekao je
~lan Upravnog odbora "Ee-
sti energije" Lembit Vali
na sve~anosti u aprilu kojom
je obele`eno okon~awe ove
investicije.

Ulaskom u Evropsku uniju
Estonija se obavezala na po-
{tovawe izuzetno strogih
direktiva o za{titi `ivot-
ne sredine. O{tra pravila
EU odre|iva}e i naredne ak-
tivnosti kombinata "Elek-
trane Narva", koji }e se ove
godine koncentrisati na
ulagawa u ure|ivawe depo-
nije pepela i na instalira-
we sistema za kontrolu emi-
sije gasa.  �

M. Ba~li} 

ITALIJA

"����" u Rumuniji

Italijanska poslovna grupa "
���" kupi-
la je krajem aprila rumunske elektrodi-
stributivne kompanije "
���������*����" i
"
����������	+�	
��", koje opslu`uju 1,4 mi-
liona potro{a~a. Za kontrolni paket ak-
cija "Enel" je platio 112 miliona evra i
potom je pove}awem kapitala u obe kompa-
nije stekao ve}insko vlasni{tvo od 51 od-
sto.

"
��������� *����" i "
��������� �	+�	
��"
imaju udeo od oko 20 odsto na rumunskom
tr`i{tu. U 2003. godini prodale su 6,8
milijardi kilovat-~asova elektri~ne
energije i ostvarile 358 miliona evra
ukupnog prihoda.

^E[KA

	�
 u ofanzivi

Kupovinom ve}inskog dela rumunske
elektrodistributivne kompanije "
��������
�������" u aprilu ove godine "^e{ka elek-
troenergetska zajednica" ('
() nastavila
je politiku akvizicija po centralnoj i ju-
goisto~noj Evropi. Pro{le godine '
( je
kupio tri elektrodistributivne kompanije
u Bugarskoj za 281 milion evra, a tokom
aprila dao je prvu ponudu za otkup 10 odsto
vlasni~kog udela u poqskim elektranama
"�	,������" i "�	�����-��".

"
��������� �������" je najve}a od osam ru-
munskih kompanija za distribuciju elek-
tri~ne energije. Ima 19 odsto udela na ta-
mo{wem tr`i{tu i 1,36 miliona potro{a-
~a, kojima godi{we isporu~i oko 6,8 mili-
jardi kilovat-~asova elektri~ne energije.
Za 51 odsto vlasni{tva u toj kompaniji '
(
}e platiti 151 milion evra. Ovom akvizi-
cijom '
( je pove}ao broj svojih potro{a~a
na 6,6 miliona i popeo se na osmo mesto me-
|u najve}im kompanijama u Evropi po tom
kriterijumu.

Dve poqske elektrane za koje je zaintere-
sovan '
( spadaju u veoma atraktivne objek-
te. Elektroenergetski kompleks "�	,������"
je najve}e poqsko postrojewe za isporuku
toplotne energije i jedna od najve}ih term-
oelektrana na ugaq u Evropi. Re~ je o vrlo
modernoj elektrani od 2.880 megavata elek-
tri~ne i 266 megavata toplotne energije,
koja ispuwava sve kriterijume EU o za{ti-
ti okoline. Elektrana "�	���� �-��" ima
1.950 megavata i peti je najve}i proizvo|a~
struje u Poqskoj. U sastavu tog kompleksa su
i dve toplane.

BUGARSKA

Zeleno svetlo za "Belene"

Bugarska vlada odobrila je gradwu nove
nuklearne elektrane na lokaciji Belene na
Dunavu, u blizini granice sa Rumunijom.
Ova druga bugarska nuklearka ima}e dva

bloka po 1.000 megavata i treba da u|e u po-
gon 2011. godine, navodi se u saop{tewu na
sajtu "Nacionalne elektroprivredne kom-
panije" (NEK).

Nastavak izgradwe nuklearne elektra-
ne "Belene" po~e}e krajem ove godine i
bi}e najve}a bugarska investicija u na-
rednih 10 godina. Gradwa prvog reaktora
te nuklearke zapo~eta je jo{ 1987. godine,
ali je obustavqena 1991. usled nedostatka
para. Posle dugih priprema i pregovora
bugarska vlada je u februaru odabrala
kompaniju "����	���
.��
/�	0�" za glavnog
arhitektu nuklearke "Belene", ~ije }e
kompletirawe ko{tati oko 2,7 milijar-
di evra. Za upravqawe tom nuklearkom
bi}e osnovana nova kompanija u kojoj }e
bugarska vlada imati ve}insko vlasni-
{tvo.

RUSIJA

Kupqene bugarske elektrane

Ujediweni energetski sistem Rusije
(UESR) pobedio je na licitaciji za kupo-
vinu dve bugarske termoelektrane - "Varna"
i "Ruse". Za sticawe stoprocentnog vlasni-
{tva u tim elektranama ruski energetski
gigant plati}e 757 miliona evra u ke{u i
investicijama. 

Odluku o ishodu licitacije bugarska
Agencija za privatizaciju donela je sredi-
nom maja. Drugorangirana na tenderu za obe
elektrane je "^e{ka elektroenergetska za-
jednica" ('
(). 

Termoenergetski kompleks "Varna" ras-
pola`e sa 1.260 megavata, a termoelektra-
na-toplana "Ruse" sa 400 megavata. Smatra
se da }e wihova prodaja olak{ati libera-
lizaciju doma}eg tr`i{ta i pomo}i Bugar-
skoj da zadr`i poziciju vode}eg izvoznika
elektri~ne energije u jugoisto~noj Evropi.

NEMA^KA

��� ja~a pozicije na Balkanu

Nema~ki energetski gigant 
1�%�potpi-
sao je ugovor o sticawu ve}inskog vlasni-
{tva u rumunskoj regionalnoj elektrodi-
stributivnoj kompaniji "
����������	�-	2�".
Prema privatizacionom ugovoru sa rumun-
skom vladom,
1�% }e kupiti 24,62 odsto ak-
cija, a potom }e odmah podi}i svoj udeo na
51 odsto vlasni{tva putem pove}awa kapi-
tala te kompanije.

Sa godi{wom isporukom ~etiri milijar-
di kilovat-sati elektri~ne energije za oko
1,3 miliona kupaca, "
����������	�-	2�" ima
11 odsto u~e{}a na doma}em tr`i{tu.
1�%
je lane kupio i udeo u bugarskim elektrodi-
stributivnim kompanijama "�	3����4�5	2��

��" i "�����", ~ime sti~e priliku za usposta-
vqawe {ire prekograni~ne saradwe u ovom
regionu, izjavio je predsednik te poslovne
grupe Volf Bernotat.  

�	��	
���	�����?������������	�

Elektrana "Balti":
Deo termoenergetskog

kompleksa "Narva"
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Kada su pre 44 godi-
ne u Veneceji na
audiciji tra`ili
tenora koji bi pe-

vao Travijatu u Beogradu,
tada 26-togodi{wi Lu~ano
Pavaroti je rekao: "Pa,mo-
gao bih da probam." Pro-
{ao je audiciju i prvi put
nastupio van rodne Itali-
je. Skoro pola veka od tada
ponovo je do{ao u Beograd:
"To je veoma uzbudqivo, zna-
te. Izme|u mog prvog nastu-
pa ovde, a to je bio moj debi
i ovog sada, koji je svakako,
moj posledwi u Beogradu
protekla je ~itava moja ka-
rijera."

Karijera koju bi svaki
operski peva~ samo mogao

da po`eli, nastupi u naj-
ve}im koncertnim dvora-
nama na svetu, u najzna~aj-
nijim operskim ulogama i
status najve}eg `ivog te-
nora na svetu. Na novinar-
sko pitawe na konferen-
ciji, za{to je tako velika
zvezda, rekao je: "Jutros su
u Tulsu, u Americi pu{te-

ne karte u prodaju za moj
koncert koji }u tamo odr-
`ati u septembru. I ras-
prodate su u roku od sat
vremena. Mislim da ne po-
stoji drugi odgovor. Ja se
veoma ponosim sobom."     

Wegova opro{tajna tur-
neja traja}e do oktobra, ka-
da }e proslaviti svoj 70 -ti
ro|endan i apsolutno se po-
svetiti profesorskom ra-
du: "Ve} sada sa maestrom
Ma|erom predajem pevawe u
Modeni, mom rodnom gradu.
I 1961. kada sam po~iwao
bio sam profesor pevawa u
osnovnoj {koli. Sada ne
predajem u osnovnoj {koli,
ali mi peva~i smo vam kao
deca u su{tini, mislim u

pozitivnom smilsu,u du{i-
nevini i ~isti."

Ipak, smatra da se ne}e
potpuno povu}i sa koncert-
ne scene. Povremeno }e na-
stupati u okviru projekta
"Tri tenora": "Uskoro ima-
mo jedan koncert u Meksi-
ku, a zatim bi trebalo da
nastupimo u Nema~koj. A

posle toga, mo`da jednom
godi{we, za{to da ne. Na-
stavi}u da pevam u humani-
tarne svrhe. Ja sam glasnik
mira UN i vrlo sam pono-
san na tu funkciju. Trudim
se da prenosim poruke mi-
ra. Jedini na~in da peva~
to uradi je da peva, da okupi
mnoge peva~e, posebno pop-
zvezde i zaradi novac za one
kojima je neophodan .Pevao
sam za decu u Bosni.  Na sve-
tu ima qudi koji ne `ele
mir, a protiv takvih qudi
ne mo`ete ni{ta da uradi-
te.  Ali ja jo{  poku{avam i
uvek }u nastojati da se bo-
rim protiv rata. Rat nema
pobednike, rat samo donosi
patwu svima,deci iznad
svega."  

"Grande Pavaroti" kako
ga naj~e{}e nazivaju je str-
pqivo i zainteresovano od-
govarao na svako novinar-
sko pitawe, iako, kako je
sam rekao, ne postoji goto-
vo ni{ta {to ga novinari
nisu pitali, nisu mu dosa-
dili intervjui: "@ivot
nije dosadan. Danas me pi-
tate vi, ju~e je to bio neko
drugi, sutra }e to biti neko
tre}i. Uvek je novo i zani-
mqivo, iako su me novinari
pitali sve i sva{ta i o mom
profesionalnom, ali i o
privatnom `ivotu."

Pitawa o privatnosti su
mu naj~e{}e postavqali u
vreme kada je obelodawena
wegova tajna veza sa 27-go-
di{wom sekretaricom Ni-
koletom Mantovani, sa ko-
jom se ven~ao 2003. Sa 34 go-
dine  mla|om Nikoletom,
koja je danas jedan od wego-
vih menaxera, Pavaroti
ima }erku. Jo{ jednom je do-
kazao da od svojih snova i

`eqa nikada ne bi trebalo
odustajati. Pri~u o tome
kako se upornost i rad uvek
isplate ispri~ao je i novi-
narima kada je govorio o
Simoni Todaro-sopranu sa
kojom je nastupio u Hali
"Pionir": "Simona i ja smo
ro|aci. I wena majka ju je
dovela kod mene na audici-
ju. Bila je u`asna i rekao
sam joj : Boqe nemoj da pe-
va{, neko }ete ubiti. Ali
ona je bila uporna, 15 godi-
na je dolazila kod mene,
u~ila i radila i evo gde je
danas." 

S obzirom na to da je u
svojoj karijeri postigao i
uradio gotovo sve, pitali
su ga za{to nije pevao sa xe-
zerima: "Mislim da se moj
glas ne bi uklopio u tu mu-
ziku. Ja sam probao sve, ~ak
sam pevao i sa Spice girls,
ali xez je suvi{e klasi~an,
ali opet daleko od moje
klasike. Imate dve klasi-
ke, za koje mislim da ne mo-
gu dobro da se spoje. Zato to
nisam radio."

Na kraju konferencije je
jo{ jednom pokazao izrazi-
ti {arm, kada je na molbu
novinara, a na iznena|ewe
prisutnih, pa i na neodo-
bravawe svog menaxera
Harvija Goldsmita otpe-
vao deo iz "Figarove `e-
nidbe": "@elite da vam
pevam. Prvo }u vam ispri-
~ati pri~u. Moj otac je bio
sjajan tenor, fantasti~nog
glasa. Mnogo boqi nego
{to sam ja. Kada sam bio
mali, bio sam mali tenor,
popeo bih se ~esto na sto i
iz sveg glasa pevao. Rado se
se}am toga." �

Jelena Kne`evi}

1����2��3�������1���������2��

"Peva~i su 
kao deca"

Lu~ano Pavaroti je u beogradskoj hali "Pionir" odr`ao ne-
zaboravan koncert za sve prisutne. Iako, ova sportska dvora-
na nije bila puna (oko tre}ine mesta je bilo prazno) publika je
posledwi put u Beogradu slu{ala slavnog italijanskog teno-
ra, koji je nastupio sa Simonom Todaro-sopranom i na{im or-
kestrom "Kamerata serbika", pod dirigentskom palicom wego-
vog dugogodi{weg saradnika Leonea Ma|era. Posebno odu{e-
vqewe  izazvao je na samom kraju koncerta kada je otpevao deo
iz "Travijate" zajedno sa publikom: "Ja }u da vam dirigujem, ne
brinite.U Parizu sam ovo pevao sa velikim horom koji je bio
na bini. Sada imam vas, prelepe qude ispred sebe i vi }ete
biti hor. Na moj znak zapevajte!", rekao je Pavaroti koji je iz-
vo|ewe numere "O sole mio" posvetio, kako je sam rekao,  svim
lepim `enama u sali i izvan we. Osim publike u hali, u kon-
certu su u`ivali i oni koji su pratili direktan prenos na vi-
deo-bimu u centru grada.

Publika pevala sa Pavarotijem 
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"GOSPODIN I GOSPO\A SMIT"
Film o kome se toliko pri~a ve} go-

dinu dana 9.juna sti`e i u na{e biok-
sope. Re~ je o ostvarewu " Gospodin i
gospo|a Smit ". Filmski kriti~ari ga
opisuju kao seksi-akcionu avanturu. Za-
{to ba{ epitet " seksi " bi}e vam jasno
ako znate da su u naslovnim ulogama
Bred Pit i Anxelina Xoli , najlep{i
holivudski par , kako ih nazivaju u po-
sledwe vreme. Qubavne varnice izme|u
dvoje atraktivnih glumca sevnule su
upravo na snimawu ovog filma. Iako
su u po~etku mnogi mislili da je u pi-
tawu marketin{ki trik, Bred Pit se
razveo od svoje supruge tako|e glumice
Xenifer Aniston, upravo zbog qubavi
prema prelepoj Anxelini. Sada su wih
dvoje i zvani~no u vezi i pojavquju se
zajedno na svim javnim de{avawima,
ali da ih ne bi obo`avaoci i papara-
co-fotografi uznemiravali oni putuju
svetom pod la`nim imenima, odnosno
predstavqaju se kao gospodin i gospo|a
Smit.

U filmu glume obi~an bra~ni par
koji u predgra|u `ivi jednim monoto-
nim, ispraznim `ivotom. Me|utim, to
tako izgleda samo na prvi pogled, jer
oboje supru`nika Smit imaju tajnu:oni
su legendarni atentatori koji rade za
suprotne organizacije. U momentu kada
istina iza|e na videlo, Xon i Xejn
Smit }e zavr{iti u sopstvenim splet-
kama, jer su od svojih organizacija do-
bili naredbe da ubiju jedan drugog.

Ako se pitate da li su snimali qu-
bavne scene, pa su se nakon toga zbli-
`ili, odgovor je pozitivan. Ali ve}i-
na takvih scena je izba~ena iz filma.
Akcenat je na scenama borbe u kojima
koriste automatsko oru`je, a za koje su
glumci sami rekli da }e se o tim scena-
ma pri~ati godinama.

Zanimqivo je da je u snimawu filma
" Gospodin i gospo|a Smit " u~estovao
i filmski snimateq iz Herceg Novog ,
koji ve}e godinama `ivi i radi u Ame-
rici Bojan Bazeli. Film }e, pre svega,
zbog gluma~ke ekipe svakako biti gle-
dan, a kvalitet mu grantuje Dag Lajmon,
rediteq koga najvi{e ga pamtimo po
odli~nom filmu " Bornov identitet ".

����	
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" BIJELO DUGME " NA HIPODROMU
Najpopularniji pop-rock bend sa

ovih prostora, nakon petnaest godina
bi}e ponovo na okupu, 28.juna, ni ma-
we, ni vi{e nego - na beogradskom
Hipodromu. Legende muzi~ke scene
nekada{we SFRJ,  predvodi}e kao i
onda wihov lider Goran Bregovi} . A
na koncertu, na kome o~ekuju oko 200
000 qudi, pojavi}e se svi peva~i "Dug-

mi}a" :@eqko Bebek, Mladen Voji-
~i} Tifa, Alen Islamovi}, kao i mu-
zi~ari koji su svirali u ovoj grupi
:Lazar Ristovski, Mili} Vuka{ino-
vi}, Zoran Rexi}, Vlada Pravdi}.
Osim beogradskog, precizirana su
jo{ dva koncerta na prostorima biv-
{e YU, gde je nekada ovaj bend harao.
Na stadionu "Ko{evo" u Sarajevu
15.juna i 22.juna na "Maksimiru" u Za-
grebu, uz hitove 70-tih i 80-tih u`iva-
}e novi i stari nebrojeni fanovi
ovog kultnog benda. Danas svetski po-
znati i priznati muzi~ar Goran Bre-
govi} je o ponovnom okupqawu grupe
rekao: "Ovo je ne{to kao ono kad zaka-
`ete godi{wicu mature ili diplom-
skog ispita. Mislim da iz "Bijelog
dugmeta", i pored uspe{nih karijera,
niko nije uspeo da diplomira. Svi
smo postali poznati pre nego {to smo
zavr{ili {kole." On je najavio da }e
koncerti trajati oko dva sata. 
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FOTOGRAFIJE O MAGIJI ZABAVE
U Francuskom kulturnom centru, u

Beogradu otvorena je izlo`ba foto-
grafija "Mulen Ru`"  Danijele Jere-
mijevi}. Autorka je za ovu izlo`bu iza-
brala svet kabarea. Po prvi put jedna
`ena fotograf uspeva da otvori sve
tajne ulaze ovog magi~nog i misti~nog
mesta, na kome je nastalo oko 200 wenih
fotografija , uglavnom crno-belih.
Na wima je, kako je sama rekla, poku{a-
la "da uhvati sve pokrete i poglede od
kojih je satkan mit o  "Mulen Ru`u". Od
proba na sceni, fantasti~nog bogatsva
i {arenila kostima, dekora i svetlo-
sti,od {efa kuhiwe i vratara do umet-
nika. Danijelina `eqa je bila da ot-
krije skrivenu stranu ovog  kabarea,
kroz nename{tene situacije, kroz pri-
rodnost i spontanost, biraju}i repor-
ta`ni pristup. Na izlo`bi je posta-
vqeno 25 fotografija iz ove kolekci-
je. Pored wih na izlo`bi se nalaze i
30 fotografija snimqenih na ~uvenom
reliju Pariz- Dakar, na kome ova umet-
nica godinama uspe{no u~estvuje. Da-
nijela Jeremijevi} je ro|ena u Francu-
skoj, veliki je fan sporta i sportske
fotografije. Zato su eksterijeri u ko-

jima naj~e{}e radi stadioni, sportski
tereni, mesta gde se odr`avaju automo-
bilske trke. Fotografije su poeti~ne
i `ive, istovremeno i reporta`ne i
umetni~ke.

Izlo`ba "Mulen Ru`" otvorena je u
Francuskom kulturnom centru do
18.juna.  
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"ZVEZDANA PRA[INA" U KRU[EVCU
"Zvezdana pra{ina" je nova verzija

drame na{eg proslavqenog dramskog
pisca Du{ana Kova~evi}a. Prvobit-
na verzija nastala je 70-tih godina za
potrebe jedne tv drame. Danas je ovo
delo u kome Kova~evi} obra|uje za se-
be novu temu: porodi~nu dramu sa
bra~nim ~etvorouglom. Re`iju ovog
komada potpisuje Vladimir Popadi},
a glavne uloge poverene su  Neboj{i
Qubi{i}u i Neli Mihajlovi}, koji
su gostuju}i glumci iz Beograda, dok
su ostalim ulogama glumci kru{eva~-
kog teatra : Biqana Joci} Savi}, Bo-
jan Veqovi}, Qiqana \okovi}, Ni-
kola Pantovi}, Du{an Duka Jovano-
vi} i Sa{a Mili}evi}. 

����	

"DEKODIRANI  DA VIN^IJEV KOD"
Svet je i daqe pot-

puno zahva}en mani-
jom za kwigom Dena
Brauna " Da Vin~i-
jev kod", ali sve se
~e{}e pojavquju i
brojna pitawa kao i
sporovi oko tuma~e-
wa odre|enih isto-
rijskih i teolo{kih
~iwenica. To je tema
i kwige "Dekodira-
ni da Vin~ijev kod"
autorke Ejmi Velborn. Ona iznosi ar-
gumentovane ~iwenice o hri{}anskoj
nauci i istoriji, ukazuju}i na brojne
iznena|uju}e gre{ke po pitawu vere,
istorije i umetnosti koje kwiga Dena
Brauna sadr`i. Iako autorka tvrdi da
weno delo mo`ete pro~itati i pre "Da
Vin~ijevog koda", oni koji su pro~ita-
li obe kwige savetuju da to u~inite
obrnutim redom. Ciq kwige Ejmi Vel-
born jeste da odgovori na neka od pita-
wa koja su naj~e{}e postavqali ~itao-
ci romana " Da Vin~ijev kod": da li je
Isus zaista bio o`ewen Marijom Mag-
dalenom, jesu li jevan|eqa uistinu kri-
votvorena, {ta je u stvari Sveti gral,
sadr`e li umetni~ka dela zaista tajne
kodove?...Pi{u}i jasnim i lako ~itqi-
vim stilom autorka ispituje i provera-
va wegove opise ranohri{}anskih za-
pisa, u~ewa i sporova. �

J. K.
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Slikarka i pesnikiwa
Milena Pavlovi} Barili
(1909-1945) svakako je li~-
nost bez presedana u na{oj
istoriji moderne umetnosti.
Iako se ove godine obele`a-
va 60. godina od wene smrti,
radovi ove muze postnadrea-
lizma i daqe su nedoku~eni.
Srpkiwa po majci, od oca is-
taknutog italijanskog kom-
pozitora Bruna Barilija, na-
kon Kraqevske umetni~ke
{kole u Beogradu odlazi u
Evropu i vezuje se za tokove
nadrealizma - Breton, Kokto,
De Kiriko. Ipak, mnogo su
joj bli`i \or|e de Kiriko i
italijanski slikari koji su
posle 1910. u Parizu promo-
visali metafizi~ko slikar-
stvo,  jer i ona upori{te na-
lazi u renesansi i delima
Boti~elija i \or|onea, u pu-
tenim venerama i madonama.
@ensku lepotu isticala je i
rade}i reklame za velike
modne magazine, poznate par-
feme i firme "Vog", "Tek-
stron vog", "Harpers bazar",
magazin "Herst", "Taun i kan-
tri". Zra~ila je harizmati~-
nom lepotom uprkos tome {to
je bila krhkog zdravqa. Za 36
godina `ivota ostavila je
brojna dela, mahom portrete.

Na poziv dede Barilija od-
lazi u Rim, gde 1935. u~etsvu-

je na Rimskom kvadrijenalu.
Tu izlo`bu posetio je i Mu-
solini, koji se, kako je ka-
snije pisala, nije puno zadr-
`avao pored slika, ali se in-
teresovao za weno poreklo.
Tada je od grofa ]ana, ita-
lijanskog ministra inostra-
nih poslova, dobila ponudu
da radi wegov portret i pri-
vilegije u daqem usavr{ava-
wu, ali su joj tra`ili da uzme
italijansko dr`avqanstvo.
O ovome pi{e majci: "Zna{,
mamo, na dnu moje du{e ima
jedan plami~ak, kao kandilo
koje se nikad ne gasi, uvek je
`ivo i treperi, a to je moje
srpsko poreklo. Svet je di-
van. Zemqe lepe, qudi inte-
resantni, ali nijednu varo{
ne volim kao {to Beograd vo-
lim rano ujutro. I nigde mi
nije nebo lepo kao no}u iz
na{e po`areva~ke avlije.
Ni u [paniji, ni u Italiji!
Na{e je najlep{e!" 

U zimu 1943. udala se za
mladog vazduhoplovnog ofi-
cira Roberta Tomasa Astora
Goslana. Umrla je u snu, 6.
marta 1945. u Wujorku. Urna
sa wenim pepelom polo`ena
je mnogo kasnije u zajedni~ku
grobnicu engleskog grobqa
Testa}o u Rimu. �

Biqana @ivan~evi}

PRAZNICI, OBI^AJI, VEROVAWA

Vidovdan
U malobrojne i po svetkovawu izuzetno o~uvane praznike

stare narodne vere spada Vidovdan, koji se praznuje 28. juna
po novom ili 15. juna, po starom kalendaru. U slovenskoj mi-
tologiji, bo`anstvo Sveti Vid je za{titnik vida, a veruje se
da poma`e slepima da progledaju. To je i esnafska slava ko-
va~a. Na taj dan zemqoradnici gledaju u nebo, a veruje se da
}e najboqe roditi strana sa koje se prvo pojave oblaci. 

Srpska narodna tradicija na Vidovdan obele`ava dan ka-
da se 1389. godine na Gazimestanu odigrala presudna bitka,
posle koje je sredwovekovna srpska dr`ava potpala pod
osmanlijsku vlast. 

Srpska crkva je 1892. godine Vidovdan uvrstila u svoje
praznike. Toga dana crkva slavi proroka Amosa, sveca koga
je, po narodnom predawu, slavio knez Lazar. Istog dana, srp-
ska crkva slavi i Svetog kneza Lazara, koji se na ikonama
predstavqa u carskom vizantijskom odelu, bez krune na gla-
vi, dr`e}i u desnoj ruci mu~eni~ki krst, a u levoj svoju od-
se~enu glavu.

Uo~i bitke, Lazar je na svojoj slavi okupio vojvode na ve~e-
ru. Na dan bitke srpski ratnici su se pri~estili u crkvi La-
zarici u Kru{evcu, a u boju za "krst ~asni i slobodu zlatnu"
poginuli su i knez Lazar, i Jug Bogdan i wegovih devet sino-
va, te Milo{ Obili}, Toplica Milan i Kosan~i} Ivan. Laza-
revo telo je, posle bitke, preneto u manastir Ravanicu, oda-
kle su mo{ti u vreme seobe Srba pod Arsenijem ^arnojevi}em
1690. prenete u Sent Andreju, a zatim u fru{kogorski mana-
stir Vrdnik. U vreme Drugog svetskog rata preseqene su u Sa-
bornu crkvu u Beogradu, da bi 1989. bile vra}ene u Ravanicu.

Na Vidovdan niko ne peva, i ne veseli se jer se toga dana
narod prise}a ratnika izginulih na Kosovu. Na mestu bitke
na Kosovu Poqu raste crveni bo`ur, cve}e koje ne raste ni
na jednom drugom mestu. �

B. @.  
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Milena 
Pavlovi}-Barili
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ZDRAVQE

Da li rade pod vedrim nebom ili
pred ra~unarom , pod stalnim stresom,
svako ko se pribli`io 40. godini tre-
balo bi da barem jednom mese~no izme-
ri svoj krvni pritisak. U ovim godina-
ma mu{karci bi trebalo da urade prvu
osnovnu pretragu vezanu za va`nu `qe-
zdu, prostatu, jednostavnim tzv. PCA
testom iz krvi. U privatnim laborato-
rijama ona ko{ta oko 1000 dinara. Ti-
me se najjednostavnije otkriva tumor
prostate u najranijoj fazi, kada je on
stoprocentno izle~iv.

"Blic" provera {e}era u krvi, za one
koji bi da izbegnu gu`ve u domu zdra-
vqa i to za one mawe hrabre, samo iz pr-
sta, u privatnim laboratorijama ko{ta
80-tak dinara. 

Lekari preporu~uju da svaka `ena
strarija od 30 godina jednom godi{we,
uradi Papa test i ginekolo{ki pre-
gled, da bi se na vreme, otkrio rak na
grli}u materice, jer je on tada potpuno
izle~iv. Svako ko ve} dve decenije pu-

{i trebalo bi da jednom godi{we sni-
mi plu}a.

Ovo je i minimalni kalendar redov-
nih pregleda koje preporu~uju na{i
doktori medicine rada u godinama ka-
da mislimo da nam jo{ "ni{ta ne fa-
li". Kod nas vlada pravilo da se kod le-
kara ide, tek kada nas ne{to ozbiqno
zaboli ili kada nas na to opomene tu|e
iskustvo. Pri tome, ~ovek je svestan da
ima vi{ak kila, da previ{e pu{i i
nervira se, ali odlazak lekaru odla`e
sve dok telo ne "pukne" i do ju~e zdrav
~ovek se sa {logom ili infarktom
probudi u Urgentnom centru.

Sistematski pregledi u razvijenim ze-
mqama su ne samo izraz brige o svom
zdravqu, ve} i obaveza prema firmi u ko-
joj se radi i dr`avi. Na{ ~ovek izmere-
ni pritisak od 140 sa 90 ili 100 mm ��,
smatra bezopasnim, a to je ve} takozvana
predhipertenzija, koja zahteva promenu
ishrane i vi{e kretawa.  �

@.P.O.

Riba ~uva zdravqe
Masna riba na jelovniku bar dva puta ne-

deqno dokazano ~uva srce i krvne sudove.
Sku{a, bakalar, sardele, sardina ili pa-
strmke treba ~e{}e da se na|u u  tawiru.

Ovo je preporuka na{eg Nacionalnog In-
stituta za za{titu zdravqa

Riba je vi{e hiqada godina zastupqena u
ishrani ~oveka, a i na{i preci su je voleli
i jeli mnogo vi{e nego mi danas, o ~emu sve-
do~e arheolo{ka iskopavawa sa Lepenskog
vira. Zbog ishrane bogate ma{}u ribqeg po-
rekla, koju odlikuje visok sadr`aj nezasi-
}enih masnih kiselina, takozvanih N-3 ili
omega - 3 masne kiseline, Eskimi imaju do-
bre krvne sudove i srce.

Uzimawe preparata koji sadr`e N-3 kise-
line ili vi{e ribe u svakodnevnoj ishrani
spre~avaju tromboze i sr~ane aritmije, sni-
`avaju nivo triglicerida, zaustavqaju
stvarawe opasnih ateroskleroti~nih na-
slaga na krvnim sudovima. Tako|e, korisne
su za sni`avawe pritiska i spre~avawe za-
paqewa. 

Lekari podse}aju i na zna~aj, kod nas za-
boravqenog, ribqeg uqa. Ono se danas kupu-
je u obliku perlica, koje se lako gutaju i ne-
maju karakteristi~an miris ribe. Blago-
tvorno je za dijabeti~are, a ribqe uqe pozi-
tivno uti~e i na nivo triglicerida i osta-
lih lipoproteina u krvi.  �

Na fudbal ili u {etwu 
Qudi koji nisu dovoqno fizi~ki aktiv-

ni, ne mogu ra~unati na dobro zdravqe.
Sve je dobro : {etwa, fudbal sa dru{tvom,
stoni tenis, vo`wa biciklom, plivawe, ali
va`no je da fizi~ka aktivnost bude redov-
na, a ne kampawska.

Za postizawe optimalnog efekta treba
svakodnevno ili bar tri puta nedeqno do 45
minuta ve`bati, ali tako da se anga`uju sve
grupe mi{i}a. Minimum je 15 minuta. 

Nekada{wi |aci pe{aci, danas  u {etwu,
na zabavu, posao i sastanke odlaze - kolima,
bez obzira {to se razdaqine  mere deseti-
nama koraka. Hipokinezija, tj nedovoqna
fizi~ka aktivnost,  danas je samostalni
faktor rizika koji ugro`ava zdravqe i `i-
vot.

Lekari podse}aju da se rekreacijom, pa
~ak i najobi~nijom {etwom  poja~ava mi{i}-
na i ko{tana snaga i smawuje masno tkivo.
To je i kqu~ni faktor za skidawe vi{ka ki-
lograma, za poboq{awe raspolo`ewa, ja~a-
we samopouzdawa i smawewe depresije. �

Blago u `itu, renu, bundevi…

ISHRANA

REKREACIJA

NARODNA MEDICINA

������������3���6�2�

Redovna kontrola

@ito obezbe|uje puno snage - za slabe i is-
crpqene. Proso je dobar za ~i{}ewe organi-
zma, a strugani ren, sirup od bele bundeve ili
`alfije, sok od crnog luka su odvajkada po-
znati lekovi u medicini na{ih predaka.

U kwizi "Srbiji sa sre}om" dr Todor Jova-
novi} pomiwe mnoge koji su pro{li sve speci-

jalisti~ke klinike, svuda dobili dobre re-
zultate, ali su i daqe bolesni. Svakodnevno
vaqa jesti integralna zrna `itarica, sve`e,
bareno i pirjaweno povr}e, orahe, le{nike,
razno semewe,  kiselomle~ne proizvode, nega-
zirane i mineralne vode. 

Prezaposlen i uvek u `urbi, na{ ~ovek te-
{ko mo`e da izdr`i ovakav jelovnik. Kompro-
mis su namirnice koje mogu da se upotrebqa-
vaju, ali "ne ba{ svakog dana". Tu su riba, jaja,
meso, doma}a slanina i {unka, doma}a sviw-
ska mast, soja, skuvani nezasla|eni kakao, ka-
fa, pivo, vino, zeleni ~aj i doma}i slatki{i.
Na listi naslovqenoj sa "klonite se" nalaze
se: hleb i peciva od belog bra{na, beli {e-
}er, rafinisana uqa, kuhiwska so, mleko u
prahu, meso u konzervama i suhomesnato, ve-
{ta~ki za~ini i zasla|iva~i, iznutrice, gazi-
rani napici... �
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Hotel Park je
usred parka, tik
uz morsku obalu.
Okru`en je

palmama, ~empresima,
agavama, borovima, cve-
}em svekolikim. Sa pro-
strane terase restorana
gotovo da se mo`e sko~i-
ti u vodu. Nije ba{ tako
ali da nije neka-
kvog �����-a Kruna
koji se nakale-
mio na samoj pla-
`i, bogumi bi i
moglo. Hotel
Park je na najlep-
{em mestu od svih
budvanskih hote-
la, a ima ih vi{e
od pedeset. Vi{e
nego {to ih ima
Beograd.

Mada je nekoliko hote-
la u Budvi postojalo i
pre Drugog svetskog rata,
ovaj je prete~a savreme-
nog, modernog turizma.
Gradio ga je Energopro-
jekt  po~etkom sedme de-
cenije pro{loga veka.
Ima 352 le`aja i svaka
soba kupatilo i telefon,
{to je za ono vreme bilo
veoma luksuzno. A resto-
ran mo`e da nahrani
{est stotina qudi. Za-
{to {esto kad hotel pri-
ma znatno mawe? E, pa za-
to {to Epsturs - Turi-
sti~ki centar Budva (ko-
jem pripada i re~eni Ho-
tel Park) ukupno na ko-
nak prima oko hiqadu
qudi (u vilama  i tako-
zvanom apart hotelu) a
kad se uka`e potreba, za-
kupquju i privatni sme-
{taj. Tokom sezone Turi-
sti~kom centru Budva
pridodaje se na brigu i
odmarali{te JP "\er-
dap" u Be~i}ima. Veliki
broj gostiju iz tih obje-

kata, a i oni koji su u
apartmanima a ne pri-
premaju sami hranu, hrane
se u restoranu Hotela
Park. Tako se ponekada
desi da je i hiqadu - hi-
qadu i po qudi tu na obe-
du. Organizuju se tako
{to se podele u dve ture.  

Sve mi je to objasnio

Novak Vukadinovi} (45),
direktor Turisti~kog
centra Budva Epstursa. 

Novak Vukadinovi} je u
turizmu, evo, ve} petnae-
sta godina, a po {koli je
diplomirani pravnik.
Mada visokoobrazovan,
zaposlio se najpre kao
recepcionar, pa je posle

postao domar, pa uprav-
nik  jednog objekta, pa, na
kraju ovo {to je sada - di-
rektor Centra. To mu do-
|e kao da se neko od voj-
nika, postepeno uspeo do
~ina generala.

Kako to da se pravnik
zaposlio kao recepcio-
nar ili domar?

Novak Vukadi-
novi} se najpre
zaposlio u rod-
nom  Danilovgra-
du, u op{tini.
Ali, `ena mu je
bila iz Budve. Ra-
dila je ovde u ob-
dani{tu. @ive}i
odvojeno, u vikend
braku, izrodili
su dvoje dece. Nije
se moglo vi{e ta-

ko. Zato je Novak prihva-
tio prvu {ansu koja mu se
ukazala. Daj {ta da{. A
posle je upornost, znawe
i privr`enost poslu u~i-
nilo svoje.

Hotel Park, odnosno
ceo Centar,  za goste ra-
di sedam meseci: od apri-
la do novembra. Zimi se,

zbog skupog grejawa i ne-
dovoqno gostiju ne is-
plati raditi. To vreme -
kada nema gostiju - kori-
sti se tako|e radno: kon-
zervira se zgrada, sre|uju
se papiri, administra-
cija, inventari{e i pri-
prema za narednu sezonu. 

U celom Centru za
stalno je zaposleno samo
18 qudi. U sezoni, me|u-
tim, da bi se toliki broj
gostiju mogao podmiriti,
zapo{qava ih se jo{ 120,
na ugovor.

Svi su oni u slu`bi
pre svega radnika Elek-
troprivrede Srbije. Oni
su primarni a gosti sa
strane mogu biti prihva-
}eni samo ako ima nepo-
puwenih mesta. Intere-
sovawe turista, pa i stra-
nih, veliko je. Vide qudi
na sajtu EPS-a {ta je sve
u ponudi, vide da se hotel
nalazi na samoj morskoj
obali, pa navale. Ali, ne
mogu svi biti primqeni.
Evo, upravo ovih dana
(krajem maja), kada sam
boravio u Budvi, u Park
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Pogled na Budvu sa
Slovenske pla`e

Hotel Park, odnosno ceo 
turisti~ki centar, za goste 

radi sedam meseci: od aprila 
do novembra. Zimi se, zbog skupog

grejawa i nedovoqno gostiju 
ne isplati raditi

�

�



JUN 2005 ��� BROJ 377

��

je pristiglo oko sedam
stotina radnika EPS-a
iz gotovo svih ve}ih gra-
dova Srbije da bi se ovde
takmi~ili u ko{arci,
fudbalu, odbojci, {ahu...

Turisti~ka sezona je
po~ela. Turisti~ki cen-
tar Budva spreman je da
do~eka prve ture zaposle-
nih u EPS-u koji dolaze
na letovawe.

Osim kupawa i {etwi,
gostima preporu~ujemo da
na|u vremena i posete bu-
dvanski manastir Pra-
skvica, nedovoqno po-
znat {iroj javnosti. To
svakako treba uraditi,
naro~ito ako se dogodi
da poneki od letwih dana
ne bude pogodan za pla`u,
ili - ako vam dosadi mo-
notonija: pla`a-ru~ak-
pla`a-ve~era-spavawe... 

Praskvica se nalazi
iznad Svetog Stefana. U
Crnoj Gori se za breskvu
ka`e - praskvica.  Lep,
`ivotan i so~an naziv,
neobi~an za manastir.
Po narodnom predawu
osnovan je po~etkom dru-

gog milenijuma, na ru{e-
vinama starog hrama koji
je tu postojao u vremenu
primawa hri{}anstva.
Prvobitno, ta najstarija
crkva bila je posve}ena
Svetoj Trojici sa starim
freskama iz doba Nema-
wi}a. Pored crkve je "ku-
lica" - ranije odbrambe-
na kula - a docnije mana-
stirska {kola

Malo ni`e je ve}a cr-
kva posve}ena Sv. Niko-
li, za{titniku pomora-
ca. Podigao ju je (1413)
Bal{a Tre}i i wegova
majka Jelena, k}er-
ka kneza Lazara, a
poru{ili je Fran-
cuzi 1812. godine,
kada su se Pa{tro-
vi}i pobunili
protiv "bezbo-
`nih Jakobinaca". 

Dana{wu crkvu
podigli su Pa-
{trovi}i i Rusi
1847. godine. Sku-
poceni ikonostas je dar
pa{trovskih pomoraca, a
slikarske radove je izra-
dio poznati gr~ki slikar
Nikola Aspiotis. 

Praskvica ima i muzej
koji je posebna pri~a,
pun istorije kao breskva
soka, pa ga svakako treba
posetiti. A pre nego {to
se ode tamo, vaqa ovlada-
ti izvesnim predznawi-
ma.

Na primer, ko su Pa-
{trovi}i?

Pa{trovska op{tina,
kao u`i zavi~aj drevnog
manastira  Praskvica od-

uvek je bila teritorijal-
na celina Boke. Prosti-
re se du` jadranske obale
od Budve prema Baru, ili,
po narodnom: "od Kufine
do Babinog vira"

Posle {estog i sedmog
veka kada su Sloveni na-
selili jadransku obalu i
kada su se Srbi ukoreni-
li u ove krajeve, obrazo-
vala se Pa{trovska op-
{tina. Ona je za vreme
Nemawi}a dobila samou-
pravu. Sudilo se po Du-
{anovom Zakoniku i obi-
~ajnom pravu.

Posle pada srpske dr-
`ave, a boje}i se Turaka,
Pa{trovi}i zatra`i{e
za{titu Venecije, onda
najja~e sile na Jadranu.
Venecija ne bude lewa, pa
namah pristade (1423),
tim pre {to joj to nije
{tetovalo. Jerbo }e Pa-
{trovi}i, brane}i u`i
zavi~aj od Turaka, brani-
ti i mleta~ke posede na
ovom podru~ju, kao i pri-
laz prema Budvi i Kotoru. 

Istina, Pa{trovi}i su
zadr`ali prethodnu sa-
moupravu, a za sve vreme
dok su bili pod Mlecima

("pod za{titom") - nepu-
na ~etiri veka - slu`be-
no se dopisivalo sa wima
vazda srpskim jezikom i
}irilicom. (To me podse-
ti da se zapitam kako li
se danas dopisujemo s da-
na{wim pokroviteqi-
ma?)

E, posle je Napoleon
utamanio obnemoglu
Mleta~ku Republiku
(1797) i Dalmaciju, sa
Pa{trovi}ima, poklo-
nio Austriji. Po{to Ru-
sija nije priznavala ovaj
ugovor, to je jedna ruska

flota (pod koman-
dom admirala Se-
wavina), na molbu
Bokeqa, uplovila u
Boku. Ruska uprava
nije trajala ni go-
dinicu i po, ali je
Boki i Pa{trovi-
}ima taj period
ostao u lepoj uspo-
meni. 

Po{to ni Napo-
leonova "nije gorela do
zore", do|e i Be~ki kon-
gres (1814-15) pa se opet
Dalmacija i Boka povra-
ti{e  Austriji, pa tek po-
sle Prvog svetskog rata
pripado{e Jugoslaviji.

U manastirskom pro-
spektu doslovno pi{e:
"...Boka je definitivno
oslobo|ena stranih oku-
patora i u{la u sastav
svoje narodne dr`ave Ju-
goslavije.".

Izgleda da je to neki
prospekt zastarelog datu-
ma...

No, bilo kao bilo, u
svakom slu~aju i ovoga le-
ta ~eka vas ~ista i ure|e-
na, jedna od najlep{ih
pla`a budvanskih - Slo-
venska pla`a. Ime je do-
bila - ne po Slovenima
ili Slovencima, ve} po
Slovacima koji su tu pr-
vi letovali jo{ negde
1920. godine. Naravno,
~udno je {to se onda ne
naziva Slova~kom pla-
`om, ali na ovom svetu
ima mnogo ve}ih ~uda da
bismo se bavili ovim. 

Uostalom, ovamo dola-
zimo da se odmorimo, a ne
da mozgamo. 

]uti i plivaj. �

Slobodan Stoji}evi}

Novak 
Vukadinovi},
direktor 
TC "Budva"

Osim kupawa i {etwi, gostima
preporu~ujemo da na|u vremena 

i posete budvanski manastir 
Praskvica, nedovoqno poznat 

{iroj javnosti

�

�
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Muwe sa neba, reke,
{ume, ali i lopa-
tice turbina,
prevodnica "\er-

dapa", dimwaci termoelek-
trana, generatori, elek-
tri~ni stubovi, sijaset apa-
rata koji rade na struju, ̀ i-
vot nekad i sad, {tedwa
struje, opasnosti od struje-
bile su teme radova  koji su
pristigli na likovni kon-
kurs "Ta ~udesna struja".
Svoje misli vezane za "stru-
ju", deca su izra`avala na
lepr{av i samo wima svoj-
stven na~in.

Likovni konkurs  "Ta ~u-
desna struja" Elektropri-
vreda Srbije je organizova-
la  uz podr{ku Ministar-
stva prosvete i sporta, a u
wegovoj realizaciji u~e-
stvovali su Sektor EPS-a za
odnose s javno{}u i sva
elektrodistributivna pred-
uze}a iz sistema EPS-a. To-
kom aprila, u 12 {kolskih
uprava pristiglo je skoro
3.000 radova iz vi{e od 200
osnovnih {kola. Po propo-
zicijama konkursa, `iriji
formirani u elektrodi-
stributivnim  preduze}ima
izabrali su  po 10 najboqih
radova iz  svake {kolske
uprave. Izabrano je, dakle,
120 najboqih radova iz cele
Srbije, a wihove autore ED
preduze}a su nagradila DVD
plejerima i rancima sa pri-
godnim sadr`ajem. Utisci
iz ED preduze}a potvr|uju da
su deca bila veoma zaintere-
sovana za likovni konkurs.
Najvi{e radosti i de~ijeg
smeha bilo je na samom dode-
qivawu nagrada. Po jedan
DVD plejer u rukama svakog
mali{ana, blok~i}i, sveske,
ka~keti i majice iz ranaca
razgledali su se sa velikom
znati`eqom ali i iznena|e-

wem s obzirom da je bilo i
konkursa na kojima su nagra-
de samo obe}avane, a nisu de-
qene.  Prigodne poklone
dobili su i nastavnici na-
gra|enih u~enika.

Drugi krug selekcije  ra-
dova predvi|a izbor 12 od
ovih 120 radova. U Beogra-
du }e stru~ni `iri zaseda-
ti sredinom juna i tada }e-
mo saznati  imena 12 auto-
ra, ~iji }e se radovi na}i
na EPS-ovom kalendaru za
2006. godinu. Pored toga,
Elektroprivreda Srbije je
za wih obezbedila bes-
platno letovawe u epsturs-
ovom hotelu "Park" u Bu-
dvi u prvoj polovini jula.
Tokom wihovog boravka,
bi}e organizovana i mini
likovna kolonija u samom
hotelu, a crte`i sa  kolo-
nije }e se  izlo`iti u pri-
godnom prostoru hotela.

Likovni konkurs je samo
jedna od aktivnosti u
okviru akcije  "EPS i de-
ca" kojom  Elektroprivre-
da Srbije  uspostavqa nove
kanale komunikacije  sa
najmla|ima. 

Akcija je  nastala  iz po-
trebe da odrasli, bez obzi-
ra da li su u EPS-u, prosve-
ti ili medijima, ukazuju
najmla|ima na op{te vred-
nosti i odre|ene modele
pona{awa koji  postaju im-
perativ Evropske unije,
ali i civilizovanog pona-
{awa uop{te. Ciq EPS-a
je da mladima pribli`i
model  razumnog odnosa
prema svim vrednostima, pa
i prema elektri~noj ener-
giji kao najplemenitijem
vidu energije, kao i na im-
perativ o~uvawa  prirod-
nih resursa Srbije. �

S. Roslavcev
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Izlo`ba 3000 
malih slikara
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"EPS i deca" na dizajnerskoj izlo`bi
Dizajn i vizuelni identitet akcije "EPS i deca" na-

lazi se me|u najboljim radovima iz svih oblasti pri-
menjene umetnosti i dizajna.

Naime, na 37. majskoj izlo`bi ULUPUDUS-a pred-
stavljena su dela iz oblasti slikarstva, grafike, ko-
stimografije, keramike, industrijskog i grafi~kog
dizajna...

Rad "Vizuelni identitet akcije EPS i deca", autora
Vesne Panajotovi}, pro{ao je strogu stru~nu selekci-
ju i na{ao se u lepom dru{tvu, me|u 180 radova koji su
svojim kvalitetom stekli pravo  izlagawa na  ovoj re-
prezentativnoj manifestaciji.  

Pre po~etka akcije "EPS i deca" ura|en je vizuelni
identitet ovog EPS-ovog projekta, koji je po oceni, di-
zajnerske struke, jedinstven likovni izraz, osmi{ljen
elementima koji su bliski de~ijem shvatanju "struje". 

Izlo`ba je otvorena u Muzeju 25. maj do 20. juna
2005. godine.    �

S. Roslavcev
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Zavidna reputacija 
Kostola~ki "Glas proizvo|a~a", list JP Povr{inski kopovi i TE

"Kostolac",  obele`io je 25.maja, 48 godina postojawa.  Davne
1957.godine, odlukom Radni~kog saveta Rudnika i elektrana
,,Kostolac'', osnovan je list ,,Glas proizvo|a~a'' ~iji je prvi broj, pod
jednostavnim nazivom ,,Novine'', iz {tampe iza{ao 25.maja. Od
narednog broja lista, uz kumovawe Jovana Gundeqa, list izlazi pod
nazivom ,,Glas proizvo|a~a''. Prvi odgovorni urednik bio je Vojislav
Peji}, koji je postavio temeqe informisawa u kolektivu rudara i
energeti~ara. 

,,Glas proizvo|a~a'', jedan od najstarijih listova fabri~ke
{tampe u Republici, tokom ovih godina  izborio se za zavidan nivo
u informisawu, a idu}i u korak sa vremenom,  i sa elektronsko-
internet izdawem.  www.glasproizvodjaca.org.yu , sa~uvao je visoko
mesto u privrednoj {tampi

Posebno zapa`en doprinos uz ~lanove sada{we redakcije lista,
u prethodnom periodu imali su Kosta Makar, Borivoje Jovanovi},
Radmila \uki}, Bogosav Milo{evi}, Sima Sikimi}, Dragoqub
Jovan~i}, Dobrica Ogwanovi}, Miodrag Popovi}, Sofija @ivkovi},
Emil Rehnicer, Qera Desimirovi}, Du{an Marovi}, Dejan
Jovanovi}, Slobodan Savi}, Kristina Jani}ijevi}, Novica
Milenkovi},  Dragan Radojkovi}, Mirjana Kosovec... �






